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TA TEDEN / TA TEDEN 

Izberimo 
živlienle 

Slovenci smo od nekdaj veljali za delovno ljudstvo. Evropa 
nas bojda razlikuje od Balkana tudi po višji kulturi naroda in 
discipliniranosti. Imamo pa veliko slabost, da smo veliki indi-^ 

\ vidualisti in pikolovci ter da radi brskamo po gnoju. Krvavi 
) dogodki iz zgodovine nas, kot kaže, niso ničesar naučili, kajti 

obstoj svojega že tako maloštevilnega naroda spet ogrožamo z 
vse globljo razcepljenostjo. 

Po za silo prebolelih, a žal še zdaleč ne ozdravljenih začet
nih boleznih demokracije smo v letošnji pomladi spet priča iz
bruhu cele vrste za narod pretresljivih dogodkov. Poleg boja 
delavskega razreda za človeka dostojno delo in plačilo je, reci
mo, aktualna občinomanija. Vse več je tistih, ki se jim cedijo 
sline po županskih in svetniških stolčkih, čeprav je na dlani, 
da si ob sedanjih finančnih obremenitvah v naši deželi ne mo
remo privoščiti občine v skoraj vsaki večji slovenski vasi. Mno
gim je vzelo sapo ob imenovanju novega obrambnega ministra, 
ki je takoj pometel pred pragom in presenetil z imenovanjem 
načelnika generalštaba slovenske vojske. V strahu pred novo 
cestnoprometno zakonodajo, ki bo pričela veljati s 1. majnikom 
in nas bo krepkeje udarila po žepu, pa nas je, prevzete z 
uživanjem velikonočnega miru in dobrot, skoraj obšel dogodek, 
ki mu na svetu ni enakega. Niso se še povsem polegle polemike 
okrog Rodetovega žuganja glasbenim mulcem, ki naj bi užalili 
brezjansko Marijo, že smo priča novemu političnemu ekscesu. 

Na cerkveni slovesnosti v Brezjah, posvečeni 150-letnici ze-
dinjene Slovenije, 130-letnici slovenskih taborov ter zahvali 
za uresničitev samostojnosti, sta nastopila tudi prvaka na
jmočnejših opozicijskih strank, Janša z govorom v živo, Peter
le pa prek poslanega pisma. Seveda seje iz njunega govora jas
no čutila izražena politična usmeritev strank, torej je šlo za 
mešanje cerkvenega slavja s politiko. To je med večino Sloven
cev spet sprožilo plaz ogorčenja. Bojda tudi med nekaterimi 
strankarskimi pripadniki, ki menijo, da poteza ni bila pamet
na, ogorčeni pa so bili tudi pravi verniki. Tudi po Nedelovi an
keti je skoraj 58 odstotkov vprašanih Slovencev odločno proti 
vsakemu združevanju cerkvenega slavja in politike. Ko bi naši 
vrli politiki - ti in oni - le znali slediti besedam velikega, žal že 
pokojnega vernega Slovenca dr. Antona Trstenjaka, kije ob 
neki priložnosti dejal: "Gospodje, pustite politiko pri miru, po
litika ni za duhovnika ..." Tudi o tem bi lahko rekli kakšno na 
razvpiti sinodi slovenske Cer- / 7 " " " "T^ 
kve, recimo, saj si je izbrala pra- / fl4a/lfii(^ \cj^^ 
'^0 geslo: Izberi življenje. / Ij i/ 

V Ribiški družini Ptuj so se tudi letos uspešno lotili spomladanskega čiščenja okolja rek, potokov 
in ribnikov. Ribiči z območja Dornave, Markovcev in Gorišnice (na posnetku) so se zadnji 
marčevski konec tedna podali na obrežje Drave in na desnem bregu od Borla do Zavrča pridno 
pobirali odpadke, ki so kazili okolje ter ogrožali rečno floro in favno. Foto: Laura 

PTUJ / PRED ODPRTJEM RAZSTAVE DOBROTE SLOVENSKIH KMETIJ 

Pmznik slovenske kulinmike 
LETOS SODELUJE 720 KMETIJ IZ SLOVENIJE IN AVSTRIJSKE KOROŠKE Z 984 
DOBROTAMI OUSTANOVANI OBČNI ZBOR ZDRUŽENJA m L m S I l t S j S f Včeraj j e b i la v Ptuju t iskovna konferenca , na kateri so 
predstavniki organizatorjev 9. razstave Dobrote s lovenskih 
kmeti j podrobneje predstavili le tošnj i s lovenski praznik ku-
l inar ike , ki bo v Ptuju od 24 . do 27 . apri la v prostorih m i n o -
ri tskega s a m o s t a n a . To je doslej največja razstava, saj je 
dobrote prijavilo v ocenjevanje 696 kmeti j iz Slovenije in 24 
iz avstrijske Koroške . Prijavljenih je 984 dobrot, razdeljenih 
v o s e m s k u p i n . Novi dobroti n a letošnj i razstavi sta v ino i n 
s u h o sadje. 

Razstavo bo spremljalo bogato 
dogajanje, ki bo potekalo pod ar
kadami minoritskega samostana, 
pred samostanom in pred Mestno 
hišo, kjer bodo predstavljene tudi 
nekatere domače obrti. Od regij se 
bo letos obširneje predstavila 
Ljubljana z okolico. Organizatorji 
napovedujejo bogat kulturni pro
gram in predstavitev osnovnih šol 
z nekaterimi projekti. Vstopnica 
za letošnjo razstavo bo leseno ja
bolko oziroma hruška. Razstavo 
naj bi si ogledalo okrog petnajst 
tisoč obiskovalcev iz Slovenije in 
tudi tujine. 

Kmetije so za letošnjo razstavo 

prijavile največ krušnih dobrot, 
418, sledijo vzorci žganja, 166, 
mesnih izdelkov je 118, mlečnih 
94, vinskih vzorcev 75, suhega 
sadja 48, kisov 43 in olj 22. V 
Mestni hiši so včeraj odprli tudi 
priložnostno razstavo dobrot, pou
darek je na suhem sadju, ki 
predstavlja eno od vabil 
Ptujčanom in drugim, da si letos 
še množičneje kot v prejšnjih letih 
ogledalo razstavo dobrot slovens
kih kmetij, ki so lahko ena od kon
kurenčnih prednosti naše dežele 
ob vstopu v Evropsko unijo. V 
novi dvorani Obdravskega zavoda 
za veterinarstvo in živinorejo Ptuj 
pa je potekal strokovni seminar o 
sušenju sadja, na katerem je preda
val dr. Janez Hribar z Biotehniške 
fakultete v Ljubljani. 

Zaradi velikega števila dobrot in 
temu ustreznega števila priznanj 
bodo priznanja za nekatere dobro
te podelili že drugi dan razstave. V 
soboto, 25. aprila, bodo podelili 
priznanja za vino, suho sadje, olja, 
kise in žganja. V nedeljo po 
slavnostni maši, na kateri bo 
maševal dr. Janez Gril, glavni 
urednik Družine, pa bodo podelili 
priznanja za krušne, mesne in 
mlečne izdelke. Doslej so ocenili 
vina, olja, kise in del vzorcev 
žganj, danes in jutri bo ocenjevan
je suhega sadja oziroma še preosta
lega žganja,"22. aprila pa bodo oce
nili krušne, mlečne in mesne 
dobrote. Razstavo bodo odprli 24. 
aprila. Na njej bomo, kot je pove
dala Terezija Meško, svetovalka za 
kmečko družino in dopolnilne de
javnosti na kmetiji, ki tudi odgo
varja za razstavni prostor in ocen
jevanje, videli vse nagrajene izdel
ke, ker jim je uspelo pridobiti do
datni razstavni prostor. Na ogled 
bo prvi dan od 11. do 20. ure, v so
boto, nedeljo in ponedeljek pa od 
8. do 20. ure. Zadnji dan razstave 
bo posvečen turističnim kmeti
jam. V okviru Dneva turističnih 
kmetij bo tudi posvet o učinkovi
tem trženju in novi kategorizaciji 
turističnih kmetij. 

V okviru razstave so letos prvič 
ocenjevali vina slovenskih kmetij. 
V ocenjevanje so kmetije prijavile 
75 vzorcev, sedmega aprila pa jih 
je posebna komisija, sestavljena iz 
svetovalcev svetovalnih služb, ki 

jo je vodil mag. Tone Vodovnik s 
Kmetijskega zavoda Maribora, 
ocenila 68. Kot je pred ocenjevan
jem povedal mag. Tone Vodovnik, 
so pričakovali dobro kakovost, saj 
je bila lanska vinska letina ena na
jboljših v zadnjih letih. Pred tem 
ocenjevanjem je bilo v Podravju že 
dvajset ocenjevanj, na katerih so 
ocenili čez 3000 vinskih vzorcev. 
Večina je bilo zelo dobre kvalitete. 
Pozna se, da se pridelovalci vedno 
bolj trudijo za kakovost, pa tudi 
kultura pitja se izboljšuje, saj pivci 
vedno bolj spoznavajo prednosti 
zmernega pitja oziroma tega, da 
pijejo manj, pa dobro. Ocenjevanje 
vin v okviru razstave Dobrote slo
venskih kmetij pa je tudi dobro
došlo za same kmetije, ki si z dob
rim vinom lahko ustvarijo dobro 
ime. Po za zdaj še neuradnih poda
tkih so ocenjeni vinski vzorci pre
jeli 27 zlatih, 33 srebrnih in 7 bro
nastih priznanj, en vzorec pa ni 
dobil ocene. 

Slavica Strelec, ki v organizacij
skem odboru odgovarja za prodajo 
na stojnicah, sicer pa je svetovalka 
za kmečko družino in dopolnilne 
dejavnosti na kmetiji, je povedala, 
da je za prodajo na stojnicah letos 
prijavljenih 40 prodajalcev, tako 
da dobrot za vse, ki jih bodo želeli 
kupiti, zlepa ne bo zmanjkalo. 

Pričakovati je, da bo letos bolj 
dihal in živel z razstavo tudi Ptuj. 
Na potezi so ptujski gostinci. 

MG 
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AKTUALNO 

H A J D I N A / PRED NEDEUSKO ODLOČITVIJO 

Podeielie in mesto nisia za slrvpci/ 
Včeraj so se y p r i m e s t n i četrt i H a j d i n a l ionča l i zbori kra
j a n o v p o p o s a m e z n i l i vasel i , na kater ih so j i m predstavniM 
proje l i tne slcupine za us tanovi tev o b č i n e H a j d i n a , Id j o 
vodi Branl io Burjan, predstavi l i c e l o t e n projekt , d o s e d a n j e 
akt ivnos t i pri ustanovitvi nove o b č i n e in tudi n j e n o b o d o č e 
de lovanje . Sedaj so oč i uprte v nede l j sk i r e f e r e n d u m , ki naj 
bi p r i n e s e l t o l iko ž e l e n o s a m o s t o j n o o b č i n o , ta pa b o 
H a j d i n č a n o m , kot poudarja p r e d s e d n i k sveta R a d o S i m o -
n i č , p r i n e s l a pr i s to jnos t o d l o č a t i na svojem o b m o č j u ; to 
dejstvo c e l o postavlja pred flnance. , 

Svet primestne četrti Hajdina 
je projektno skupino, v katero so 
zaradi enakopravne zastopanosti 

vključeni predstavniki vseh vasi 
primestne četrti, ustanovil zara
di strokovnega in argumentira

nega vodenja projekta in ker 
tega dela ob obilici drugega dela 
svetniki ne bi mogli zadovoljivo 
opraviti. "Osnova za naše delo je 
bila odločba Ustavnega sodišča 
iz leta 1994, s katero je potrdilo 
naše mnenje, da smo bili ob 
spremembah lokalne samoupra
ve v letu 1994 oškodovani, in pa 
pozitivna odločitev večine kra
janov na takratnem referendu
mu. Preko poslanca državnega 
zbora smo podali predlog za us
tanovitev občine Hajdina, na 
ministrstvu za lokalno samoup

ravo pa iskali podatke o upra
vičenosti našega predloga. Po za
gotovitvi strokovnjakov za lo
kalno samoupravo, da predlog 
Hajdine izpolnjuje zakonske po
goje za ustanovitev občine, smo 
začeli navezovati stike z vodstvi 
vseh strank v parlamentu, tega 
pa nismo mogli pričakovati od 
njihovih podružnic v ptujskem 
mestnem svetu, kjer so naš pro
jekt obravnavali strogo iz lokal
nega vidika. Zato tudi naše ak
tivnosti niso bile usmerjene v 
ptujski mestni svet, kjer tudi 
nismo iskali podpore, temveč pri 
pristojnih vladnih službah in 
parlamentu. Danes lahko 
rečemo, da je bil naš pristop pra
vilen, saj je komisija za lokalno 
samoupravo naš predlog med 
prvimi uvrstila med tiste, ki 
izpolnjujejo vse zakonske zahte
ve. Ves čas, ko smo izvajali at-
kivnosti, nismo nikjer poudarja
li denarne podlage, ki naj bi jo 
občina prinesla Hajdinčanom, 
ampak smo predvsem izkazovali 
našo podeželsko ločenost od ur
banega mestnega središča in s 
tem naš drugačen način življen
ja, drugačne interese in potrebe, 
našo zgodovinsko tradicijo in 
povezanost na tem od mesta 
ločenem območju. 

Zavedamo se, da ptujska 
občina naši skupnosti zaradi 
svojih že vrsto let trajajočih 
problemov (Prešernova ulica, 
staro mestno jedro) ne more za
gotavljati takšnega razvoja, kot 
si ga na podeželju želimo. V 
prejšnjem komunalnem sistemu 
smo lahko na podeželju nekaj 
naredili izključno s samopris
pevki. Sedanji cilji razvoja lokal

ne samouprave v naši državi pa 
nam omogočajo, da brez dodat
nih samoprispevkov, z denar
jem, ki ga vsak krajan sedaj pre
ko plače, davka in drugih terja
tev prispeva v ptujski občinski 
proračun, naredimo nekaj v svo
jem kraju," je pred nedeljskim 
referendumom povedal vodja 
projektne skupine za ustanovi
tev občine Hajdina Branko Bur-
jan. 

Čeprav v tem trenutku še ne 
vedo, s kolikšnimi sredstvi bo 
razpolagala nova občina (ptujski 
mestni svet jim tega podatka 
kljub večkratnim prošnjam ni 
posredoval), je bil podatek za za
gotovljeno porabo za leto 1995 
po podatkih službe za lokalno 
samoupravo 157 mihjonov tolar
jev. V treh letih se je ta znesek, 
ki je bil v omenjenem letu na
menjen za osnovnošolsko 
izobraževanje, kulturo, šport, so
cialno varstvo, otroško varstvo, 
zdravstveno varstvo, komunalno 
in stanovanjsko dejavnost, 
požarno varstvo, varstvo pred 
naravnimi in drugimi nesrečami 
ter za mrliškoogledno službo in 
druge dejavnosti, verjetno 
povečal. Po izvirnih prihodkih 
pa se Hajdina lahko primerja z 
izvirnimi prihodki sosednjih 
manjših občin (Starše, Duplek, 
Kidričevo, Gorišnica). 

TUDI VBODOČE 
DOBRI SOSEDJE 
PTUJA 

Tudi v samostojni občini si 
Hajdinčani želijo ostati Ptuju 
dobri sosedje, ki si bodo skupaj 
prizadevali na nastanek ptujske 
regije oziroma pokrajine. "Zave

damo se, da bodo naši krajni 
vedno odhajali na Ptuj, kjer 
sedež Upravne enote, da bodo š 
vedno obiskovali našo skupno 
knjižnico in druge skupne usia. 
nove. S tem, ko bomo na Hajdini 
dobili svojo občino, bomo lahk 
sami urejali zadeve, ki so skupne 
samo nam, Hajdinčanom. 
Hajdini so doma ljudje, ki bodo 
bodočo občino vodili uspešno v 
uresničevanju ciljev, iz katerih 
občina Hajdina tudi izhaja," je še 
poudaril Branko Burjan. 

19. april bo za Hajdino po 
besedah predsednika sveta prj. 
mestne četrti Rada Simoniča 
velik dan. "Možnost, ki nam je 
dana za ta dan, da ponovno pos
tanemo gospodarji na svojem 
dvorišču, je nekaj velikega. Za
vedamo se je še bolj, če pogleda
mo k našim sosedom, kaj so na
redili v zadnjih štirih letih. Za
radi takratne odločitve državne
ga zbora smo veliko izgubili. Še 
več pa bomo oziroma nikoli ne 
bomo nadoknadili , če tega refe
renduma ne izkoristimo v svoj 
prid in prid naših zanamcev, 
Tega nam verjetno nikoli ne bi 
odpustili. 

Krajanom svetujem, da po
novno pokažemo svojo voljo, kot 
smo jo v zadnjih nekaj letih že 
znali s prisotnostjo na različnih 
prireditvah v naši primestni 
četrti oziroma fari. Svet četrti in 
projektna skupina sta si pridobi
la ključ. V nedeljo, 19. aprila, je 
ključ za ustanovitev občine 
Hajdina v rokah naših krajanov, 
Želim jim, da ta vrata uspešno 
odprejo." 

P r i p r a v i l a : M G 

IMARKOVCI / REFERENDUM O USTANOVITVI OBČINE 

ObSni Mmkovd na pot 
E n a od t e m , ki že n e k a j le t m o č n o z a p o s l u j e o b l a s t m l a d e , 
s l o v e n s k e države, j e d o k o n č n a ureditev krajevne s a m o u p - j 
rave. P r e d l o g o us tanovi tv i , po l eg d o s e d a n j i h 147, n o v i h 3 6 
s l o v e n s k i h o b č i n j e m o r d a m a r s i k o g a presene t i l , gotovo pa; 
povzroča sive l a s e m o j e m u prijatel ju, m i n i s t r u za krajevno; 
s a m o u p r a v o B o ž u Grafenauerju . V osnov i pa gre za ures- l 
n ič i tev a v t e n t i č n e g a l o k a l n e g a in tere sa o b č a n o v , ki že l i jo j 
pri ure janju pogojev življenja v oko l ju , kjer živijo, tudi : 
s o o d l o č a t i . Ko s e m m e d p o t e n c i a l n i m i nov imi o b č i n a m i vi-' 
del tud i M a r k o v c e , m e j e takoj p r e š i n i l a m i s e l , da se zgodo
v ina v e n d a r l e ponavl ja , saj s o Markovc i v o b s e g u današnje ; 
fare o z i r o m a š o l s k e g a o k o l i š a že b i l i o b č i n a . 

Ljudje v teh vaseh, kjer 
življenje teče v nenehnem spo
padu z zemljo, vedo, da se lahko 
zanesejo le nase in na svojo de
lavnost. Skozi zgodovino nešte
tokrat preizkušeni v najtrših 
življenjskih preizkušnjah, ko so 
jim večinoma gospodovali dru
gi, tujci, vidijo v samostojni slo
venski državi tudi priložnost, da 
končno v večji meri sami 
uravnavajo svoje življenje. Refe
rendumska odločitev 19. aprila 
bo nedvomno prelomni korak 
na tej poti. Bo dežela kurenta in 
liika zmogla ponovno potrditi 
svojo identiteto in graditi pri
hodnost na bogatem izročilu 
svojih očetov in dedov? 

Če se ozremo za približno 150 
let v zgodovino, vidimo, da je 
bilo leta 1850 med 85 občinami 
okrajnega glavarstva Ptuj tudi 
šest okrajnih občin ali sosesk, ki 
danes spadajo v krajevno skup
nost Markovci. Te občine so 
bile: Borovci (bila je najmanjša v 
okrajnem glavarstvu Ptuj), Bu
kovci, Markovci z Novo vasjo, 
Stojnci, Zabovci ter Prvenci s 
Strelci in Sobetinci (v tej občini 
so bili še Zagojiči). Takšna up
ravna ureditev je ostala nespre
menjena do konca avstro-ogrske 
monarhije. Po letu 1918 jo je 
prevzela tudi nova jugoslovans
ka država. 

Z uvedbo kraljeve diktature 
leta 1929 pa se je sprožil tudi 
proces reorganizacije upravne 
ureditve. Tako je bila v letih 
1933-1934 izvedena komasacija 
občin. Na območju okraja Ptuj 
se je njihovo število znižalo na 
24, med njimi je bila tudi občina 
Sv. Marko niže Ptuja, ki je obse
gala vasi Markovci, Zabovci, 
Nova vas, Bukovci, Stojnci, Bo
rovci, Prvenci, Strelci in Sobe
tinci in merila 3.167 ha, štela pa 
3.351 prebivalcev v 634 hišah. 

Med drugo svetovno vojno je 
nacistični okupator v celoti 
prevzel sistem komasiranih 
občin iz prve Jugoslavije. Sedaj 
so dobile le nemška mena (Mar
kovci - Mortendorf, Zabovci -
Schabendorf, Nova vas - Neu-
dorf, Bukovci - Buchdorf, 
Stojnci - Briindl an der Drau, 
Borovci - Fohrnau, Prvenci -
Oberhart , Sobetinci - Mitterhart 
in Strelci - Schiitzen im Feld). V 

upravnem in političnem pogle
du so občine nekdanjega 
ptujskega okraja spadale v oku
pacijsko okrožje Ptuj . Že med 
vojno je slovensko osvobodilno 
gibanje pričelo organizirati in 
ustanavljati vaške odbore Osvo
bodilne fronte (OF). 

Spomladi 1945 je bilo na 
območju Ptuja ustanovljenih že 
66 krajevnih odborov OF, med 
njimi tudi na območju prvotnih 
občin (iz leta 1850) markovskega 
okoliša. 

Po vojni, jeseni 1945, je na 
območju predvojnega ptujskega 
okraja delovalo kar sto krajevnih 
narodnoosvobodilnih odborov 
(KNOO), torej več kot pred ko
masacijo v tridesetih letih. Za 
markovski okoliš velja enaka 
razdelitev K N O O , kot so bile 
občine pred letom 1933, samo iz 
občine Prvenci so izpadli Zago
jiči in postali samostojni 
K N O O . Aprila 1946 je izšel nov 
zakon o upravni razdelitvi Slo
venije, ki pa ni zaživel. V novem 
zakonu, ki je izšel že septembra 
istega leta, je bilo za ptujsko 
območje predvidenih 76 kra
jevnih ljudskih odborov (KLO), 
torej le devet manj, kot je bilo 
leta 1850 zastavljenih prvih ob
čin. Na območju Markovcev je 
bila sprememba samo pri K L O 
Prvenci, Strelci in Sobetinci, ka
mor so bili zopet priključeni Za
gojiči. Do neznatnih sprememb 
je prišlo z zakonom leta 1948, ko 
sta se združila K L O Markovci 
in K L O Nova vas v K L O Mar
kovci. Takšna teritorialno up
ravna razdelitev je ostala v velja
vi do novega zakona o občinah 
leta 1955, ko je na območju okra
ja Ptuj nastalo osem občin. 
Območje predvojne občine Mar
kovci je bilo razdeljeno med tri 
občine, in sicer: Markovci, Za
bovci in Nova vas so prišli v 
občino Ptuj , Bukovci in Stojnci 
v občino Bori ter Borovci, 
Prvenci, Strelci in Sobetinci v 
občino Gorišnica. Taka razdeli
tev je bila nenaravna in ni 
upoštevala naravnogeografskih 
danosti. 

Do bistvenih sprememb je 
prišlo leta 1957, ko je bil ukinjen 
okraj Ptuj (po več kot sto letih), 
na njegovem teritoriju pa so bile 
ustanovljene samo tri občine. Že 
naslednje leto je bila za celotno 

območje prejšnjega okraja usta
novljena samo občina Ptuj , ki je 
merila 64.516 ha in je bila med 
največjimi v Sloveniji. Po uvel
javljenih krajevnih središčih so 
delovali matični uradi in 
občasno so sklicevali zbore voli
vcev. Ker je bilo to premalo za 
neposredno sodelovanje pri 
odločanju o vseh aktualnih 
problemih svojega ožjega okolja, 
je bila občina Ptuj leta 1965 raz
deljena na 25 krajevnih skup
nosti, med katerimi je bila tudi 
KS Markovci, v katero spadajo 
vasi, ki sestavljajo markovsko 
faro in šolski okoliš tudi danes. 

Sprememba družbenega siste
ma, do katere je prišlo leta 1991, 
je narekovala tudi izgradnjo no
vega sistema krajevne samoup
rave. Očitno krajani primestne 
četrti Markovci svojih interesov 
v sorazmeroma veliki mestni 
občini Ptuj ne morejo zadovolje
vati niti artikulirati v takšni 
meri, kot bi to želeli. Čeprav gre 
pri večini vasi PČ Markovci tako 
rekoč za ožje gravitacijsko 
območje Ptuja, so nekateri prob
lemi specifični in terjajo dru
gačen pristop pri njihovem 
reševanju. Takšno solucijo ver
jetno narekuje tudi nekoliko 
specifična struktura prebivalstva 
(kmetje, delavci, obrtniki, trgo
vci), posebno poglavje pa je vse
kakor še v mešanju agrarno-ru-
ralnega načina življenja pri 
dobršnem delu tukajšnjega 
prebivalstva in na to vezanih ne
koliko drugačnih komunalnih, 
kulturnih, izobraževalnih in 
drugih potreb. 

Res pa je, da ustanovitev 
občine sama po sebi še ne pome
ni koraka naprej. Zaradi tranzi-
cijskih težav naše družbe nasp
loh, zlasti pa prevelike (in s tem 
tudi neučinkovite) politične 
transparentnosti (medstrankars
kih nasprotij) obstaja latentna 
nevarnost, da občina postane 
sama sebi namen oziroma orodje 
v rokah ozkega kroga političnih 
ambicioznežev in agresivnežev 
za dosego individualnih ciljev, 
skupno dobro pa bo potisnjeno 
na rob. 

Ustanovitev občine je tudi ve
lika odgovornost, kajti ljudje 
občine ne potrebujejo zaradi 
"zganjanja" politike, ampak 
izključno zato, da lažje in 
uspešneje rešujejo svoje osebne 
in skupne probleme ter tako dvi
gajo tudi kakovost življenja. 

Verjamem, da se snovalci nove 
občine Markovci zavedajo res
nosti referendumske odločitve 
ter da bo visoka demokratična 
zavest (morala) članov novega 
občinskega sveta in župana tista, 
ki bo zagotavljala napredek in 
razvoj. Občani bodoče nove 
občine si to zaslužijo. 

d r . M a r j a n Ž n i d a r i č 

DESTRNIK-TRNOVSKA VAS / SPREJELI PRORAČUN 

Bo zamdi gradnje št^e^ 
v Magufni primanildiaj? 
Svetn ik i i n svetn ice o b č i n e D e s t r n i k - T r n o v s k a Vas so v 
drugem de lu 2 8 . r e d n e seje kar n e k a j ur n a m e n i l i razpravi 
o o s n u t k u l e t o š n j e g a o b č i n s k e g a p r o r a č u n a . P r i h o d k i 
o b č i n e z n a š a j o dobr ih 519 mi l jonov tolarjev, o d h o d k i pa 
5 7 0 mi l i jonov tolarjev. R a z l i k a gre n a r a č u n de leža mi
nistrstva za šo l s tvo i n šport za nadal jevanje z idave š o l e i n 
t e l o v a d n i c e n a D e s t m i k u . Se je se n i s o u d e l e ž i l i svetniki iz 
K S Vi tomarc i , pr i še l pa j e ž u p a n o b č i n e F r a n c P u k š i č . 

Že na začetku je bilo precej kri
tik na račun občinske uprave, or
ganov in fukcionarjev, ki porabijo 
preveč denarja. Janez Žampa je 
celo predlagal, da se obseg sredstev 
za to porabo zmanjša za 15 odstot
kov, Franc Požegar pa, da ostane 
na lanski ravni. Za njegov predlog 
Sla bila le dva svetnika, čeprav so 
tako rekoč vsi vendarle ugotavljali, 
da je občina predraga. Franc 
Požegar je menil, da je stanje gos
podarstva v občini slabo, zato naj 
tudi občinska uprava in organi de
lajo varčno. Predlagal je, da bi se 
stroški delovanja uprave zmanjšali 
vsaj z rebalanskom letošnjega pro
računa. Predlagal je tudi racional
no porabo denarja za izdajanje gla
sila Občan, ki po njegovem neti 
razprtije med ljudmi, in da bi bilo 
zato bolje, če ga sploh ne bi imeli. 
Ni prav, da lahko v glasilu izraža 
mnenje le ena skupina, ne pa tudi 
drugi, ki pač mislijo drugače. Ja
nez žampa je menil, da je škoda, 
ker nimajo urejenega statuta, v ka
terem bi lahko opredelili pristo
jnosti sveta okoli sprejemanja pro
računa. Vprašati bi se morali, kje 
so meje trošenja denarja dabvkop-
lačevalcev. Tudi svetnik Jože 
Korošec je poudaril, da je občina 
predraga, dodal pa je, da ne bi bilo 
prav, da bi krčili zagotovljeni del 
porabe, saj bodo sicer od države te-

peni in v bodoče pač ne bodo dobi
li toliko denarja. 

Župan Franc Pukšič je povedal, 
da so bili v občini pri plačah fun
kcionarjev in uprave zelo varčni, 
proračun je po njegovem izrazito 
investicijsko naravnan, kar je 
sploh značilnost vseh dosedanjih 
proračunov. Svetniki sicer lahko 
sprejemajo sklepe, vendar morajo 
biti v skladu z zakonodajo, sicer bo 
kot župan vložil veto na takšen od
lok. 

Ob posameznih postavkah so 
vnovič prišla v ospredje stara nas
protja glede sedeža občine. Župan 
je namreč povedal, da za popravili 
strehe na zgradbi v Trnovski vasi 
ni podpisal nobene pogodbe, na 
Destrniku imajo za delovanje do
volj prostorov, je dejal, zato dodat
nih ne potrebujejo. To je najbolj 
prizadelo svetnika Franca 
Požegarja, ki je županu predlagal, 
naj ne načenja starih problemov, 
in hkrati opozoril svet, da spreje
majo proračun brez navzočnosti 
svetnikov iz KS Vitomarci. 

Veliko vprašanj je bilo tudi okoli 
možnosti za začetek gradnje šole v 
Trnovski vasi, govorili so o denar
ju za pospeševanje razvoja malega 
gospodarstva, za turizem in za ko
munalno infrastrukturo. Nekaj je 
bilo medklicov enih in drugih o 
trobljenju z neresnicami, s kateri

mi s problemi ne bodo rešili 
Župan Franc Pukšič je svetnikom 
povedal, da pričakuje delež 
sredstev od države za dokončanje 
gradnje šole na Destrniku. Če ne, 
bodo pač najeli posojila in se za
dolžili, ne bodo prva občina, ki bo 
imela primanjkljaj. Osnutek pro
računa so nato po zares dolgi in 
polemični razpravi spremenili v 
predlog ter ga skupaj z odlokom 
sprejeli. 

M . Toš 
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POROČAMO, KOMENTIRAMO 

M E S T N I SVET 2 3 , A P R I L A 

40 . seja sveta mestne obč ine Ptuj bo 2 3 . apr i la . Na njej 
b o d o razpravl ja l i o štir inajstih točkah dnevnega reda. O s 

rednja točka bo go tovo p red log p ro računa za letos. Poleg 
tega b o d o svetniki in svetnice razpravl ja l i o osnutku spre-
mennb in dopo ln i tev statuta obč ine , o zak l jučnem računu pro 
računa za lan i , zak l jučnem računu sklada stavbnih zemlj išč, 
nekaterih poroč i l ih o delu javnih zavodov v letu 1 9 9 7 , ki se v 
celoti al i de lno f inanc i ra jo iz obč inskega p ro računa mestne 
obč ine , in o nekater ih d rug ih ak tua ln ih vprašanj ih dela in 
življenja mestne obč ine v tem o b d o b j u . 

O B Č N I I B O R K L M B A T A I N I C 

23. apr i la o b 18. uri bo v prostor ih Šolskega centra v Ptuju 
d rug i letni občn i zbor Kluba tajn ic Ptuja in oko l i ce . Na 

njem b o d o govor i l i o delu pravnega o d b o r a in p rogramsk ih 
smernicah za letos ter o pr istopu v Zvezo k lubov ta jn ic Slove
nije. V organizac i j i Kluba tajn ic bo 9. m o j o tud i enodnevn i se
minar iz s lovenskega jezika (pravopis in s lovnica), ki ga bo 
pripravi la in vod i la profesor ica Mar i j a Holc . Prijave b o d o 
sprejemal i d o 4. ma ja . 

P O S L O V N O SREČANJE S PODJETJI Z R 

JUGOSLAVIJE 

Na osnovi d o g o v o r a Gospoda rske zborn ice Sloveni je z 
G o s p o d a r s k o zborn ico Srbije in Vo jvod ine bo GZS -

O b m o č n a zborn ica M a r i b o r organiz i ra la udeležbo podjet i j iz 
Slovenije na poslovnih srečanj ih s podjet j i iz ZR Jugoslavi je v 
N o v e m Sadu in v Beogradu 19 . in 2 0 . ma ja . Prijave za ude
ležbo b o d o spre jemal i d o jutr i . 

GOSTJA ŽENSKEGA VEČERA D R , I I N K A KOLARIČ 

V mal i dvoran i N a r o d n e g a d o m a v Ptuju bo noco j ob devet
najstih apri lski ptujski ženski večer. Gost ja bo dr. soc io lo 

gi je Z inka Kolar ič , izredna profesor ica na Fakulteti na 
družbene vede v Ljubl jani . 

J U R I J E V SEJEM 2 3 , A P R I L A 

Dan pred odpr t jem 9. razstave-Dobrote slovenskih kmeti j bo 
v Ptuju Juri jev sejemski d a n . Že po tradic i j i se bo po 

ptujskih u l icah in t rg ih tr lo l judi od blizu in da leč. V odde lku za 
gospodarstvu mestne obč ine Ptuj so doslej prejel i že več kot 
150 v log za p roda jo na tem in drug ih ptujskih se jmih. O k r o g 
sto dovo l jen j so že izdal i , d ruge so še v reševanju. 

V SOBOTO N A P T U J S K I VI 

N a p r o g r a m u bo odda ja Parada humor ja s slovenski h u m o 
risti in Ne lo Eržišnik iz Hrvaške ter z g lasben imi skup inami . 

P r i p r a v i l a : M G 

i>A 'Se potencialni novi 
občinski možje bojijo zakona o 
financiranju občin, ki ga poma
ga, pripravljati poslanec in obe
nem župan ene naših občin. 
Njegov pogled na občine je 
namreč tako škrt, da je v svoji 
prepovedal celo sokove na sejah 
sveta. 

D A zadnje čase čarovniki 

množično obiskujejo osnovne 
^ole. Sklepamo lahko, da šolni
ki verjamejo v kulturno pri
hodnost slovenskega naroda le 

s pomočjo čarovnije. _ 

DA 8"^ SI tudi srednješolski 
učitelji pnvoščth izlet v Turčijo. 
Ah je hI izlet namenjen nabi
ranju (izkušenj) ali zapravljan
ju (mark), govorice ne pojasnju
jejo. 

... D A so mnogi že opazili razli
ko med prejšnjim in današnjim 
sistemom: v današnjem lahko 
trdi hren in jajca uživamo le
galno. 

... D A imajo novodobni politiki 
srečo, da lahko farbajo. Jajca in 
volivce. 

... D A bi bilo bolje, ko bi v Slo
veniji namesto navadnih ljudi 
streslo koga drugega in to 
predvsem v nadstropju. 
... D A so bile slovenske ceste 
doslej samo luknjaste in viju
gaste, s pomočjo novega zakona 
bodo še pekoče. 

... D A bo morala država pred 
veljavnostjo novega zakona 
precej investirati v policaje. Ku
piti jim mora večje denarnice. 
... D A so v Radgoni odprli 
gradbeni sejem. Politikov ver
jetno na njem ne bo, saj oni ne 
gradijo, temveč rušijo. 

PTUJ / O STRATEGIJI RAZVOJA OSNOVNEGA ZDRAVSTVENEGA VARSTVA 

Ohraniti dosedanjo raven^ 
zdravstvenega varstva 
V m e s t n i o b č i n i P t u j obl i l cuje jo s t r a t e g i j o razvoja o s 
n o v n e g a z d r a v s t v e n e g a varstva . P o s l i l e p u m e s t n e g a sve
ta , k i j e februarja razpravl ja l o d e l o v n e m g r a d i v u te 
s t r a t e g i j e , j o b o d o d o p o l n i l i z a n a l i z o s t a n j a i n vari 
a n t n i m i p r e d l o g i g l e d e pr iva t i zac i j e v o s n o v n e m 
z d r a v s t v e n e m vars tvu . Pr i n j e n e m o b l i k o v a n j u b o s o d e 
l o v a l o t u d i d r ž a v n o m i n i s t r s t v o za zdravs tvo , prav t a k o 
pa t u d i z d r a v n i š k a z b o r n i c a . N e k a j v p r a š a n j v zvez i z 
o b l i k o v a n j e m s t ra teg i j e razvoja o s n o v n e g a zdravs tvene 
ga varstva v m e s t n i o b č i n i P t u j s m o p o s t a v i l i vodji o d 
d e l k a z a d r u ž b e n e d e j a v n o s t i I v a n u V i d o v i č u . 

• Kakšne cilje ima mestna 
občina Ptuj pri izdelavi strate
gije razvoja osnovnega zdrav
stvenega varstva v občini? 

I. Vidovič: "Ohraniti želi se
danjo raven zdravstvenega 
varstva prebivalcev z obvladova-
nim in organiziranim prehodom 
v privatizacijo." 

• Zakaj omejitev zgolj na 
območju mestne občine, če 
vemo, da tako Zdravstveni 
dom Ptuj kot javni zavod Le
karne Ptuj s svojo dejavnostjo 
pokrivata območje celotne 
nekdanje ptujske občine? 

I, Vidovič: "Izvajanje 
zdravstvene dejavnosti na posa
meznem območju je v pristo
jnosti posamezne občine. Strate
gijo razvoja, ki jo bomo sprejeh 
na mestnem svetu, bomo ponu
dili v razpravo in sprejem tudi 
drugim občinam, da bi tako za
gotovili koordinirano in enotno 
izvajanje te dejavnosti na celot
nem prostoru bivše občine Ptuj." 

• Kako bomo lahko na 
Ptujskem obvladali privatizaci
jo v zdravstvu, če tega ne more 
država, ki je sploh brez strate
gije na tem področju? 

I. Vidovič: "Žal je res, da 
država nima nobene strategije 
privatizacije v zdravstvu. To pa 
ne pomeni, da skozi lastno stra
tegijo, ki izhaja iz dosedanjih 
izkušenj in ugotovitev, ne more
mo opredeliti meril in kriterijev 
za privatizacijo na našem 

območju." 
• Zakaj je prišlo do spre

membe v podeljevanju konce
sij zasebnikom, ne da bi bil o 
tem obveščen ali vsaj seznan
jen mestni svet? Po novem ozi
roma že tretje leto jih podeljuje 
župan. 

I. Vidovič: "Podeljevanje kon
cesije je v pristojnosti občinske 
uprave, ki skozi upravni posto
pek izda odločbo in pogodbo o 
koncesiji. Odločbo podpiše ta
jnik občine, pogodbo pa župan. 
Razlaga statuta, da je podelje
vanje koncesij v pristojnosti 
mestnega sveta, je bila napačna. 
Po določbi drugega odstavka 67. 
člena zakona o lokalni samoup
ravi o upravnih zadevah iz 
občinske pristojnosti na prvi 
stopnji odloča občinska uprava 
(odločba), na drugi pa župan 
(pogodba). Tudi 42. člen zakona 
o zdravstveni dejavnosti iz leta 
1992 govori o tem, da podelje
vanje koncesij teče po upravnem 
postopku, ki ga izvede občinska 
uprava." 

• Koliko je še aktualna enot
na zdravstvena cona ob 
Potrčevi cesti v Ptuju? 

I. Vidovič: "Enotna zdravstve
na cona ob Potrčevi cesti v Ptuju 
je v delovnem gradivu "Strategi
ja razvoja primarnega zdravstve
nega varstva v Mestni občini 
Ptuj" predvidena. Razprava na 
mestnem svetu o variantnih 
možnostih razvoja na tej lokaciji 
pa bo pokazala, ali je nakazana 

smer razvoja zdravstvenega 
varstva v tem okolju zaželena." 

• Kaj pomeni še ena lekarna 
v lekarniški mreži na območju 
mesta Ptuja? Ali gre v resnici 
za ogrožanje bodočnosti za zdaj 
edine zasebne lekarne v Ptuju? 

I. Vidovič: "Bodočnost za
sebne lekarne Toplek nikakor 
ne more biti ogrožena zaradi pri
dobitve možnosti za gradnjo 
nove lekarne v Ptuju. Odločitev 
o lokaciji nove lekarne na 
Potrčevi cesti bo sprejel mestni 
svet, ker je tudi lasmik parcele. 
Na podlagi števila prebivalcev 
mestne občine Ptuj (31.928), kar 
po sprejetih kriterijih zadošča za 
delo štirih do petih lekarniških 
enot, je Lekarniška zbornica 
Slovenije izdala pozitivno 
mnenje za vključitev dodatne, 
četrte lekarne v mrežo javne le
karniške službe na območju 
mestne občine Ptuj. To pomeni, 
da bo Lekarna Ptuj, ki bo inves

titor gradnje morebitne nove le
karne v Ptuju, imela več razlo
gov, da je ta lahko tudi na Bregu. 
Odločitev o tem, kdo bo odpiral 
nove lekarne, ali bo to koncesio-
nar ali javni zavod, bo sprejel 
mestni svet." 

# Kako bo rokovno nastajal 
dokument strategije razvoja os
novnega zdravstva glede na ve
liko število pripomb, ki jih je 
bil deležen že kot delovno gra
divo? 

I. Vidovič: "Delovno gradivo 
se bo dopolnilo z analizo stanja 
in variantnimi predlogi privati
zacije zdravstva na področju pre
ventivne dejavnosti. Gradivo bo 
dopolnjeno na osnovi razgovo
rov z ministrstvom za zdravstvo 
in Zdravniško zbornico Sloveni
je ter ugotovitvami o načinu pri
vatizacije v drugih okoljih v Slo
veniji." 

M G 

S L . B I S T R I C A / KTV STOPA V D R U G O DESETLETJE 

Odslej Studio Bisfrka 
K a b e l s k i r a z d e l i l n i s i s t e m v S l o v e n s k i B i s t r i c i , p r e k o k a t e r e g a l a h 
k o n a r o č n i k i s p r e m l j a j o 3 0 t e l e v i z i j s k i h i n 1 5 r a d i j s k i h p r o g r a m o v 
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Kot je povedal odgovorni urednik 
Studia Bistrica L a d i s l a v C v a h t e , so 
ime zaščitili, to pa prej Kanal 3 ni bil, 
prav tako so kot sredstvo javnega 
obveščanja registrirani pri mi
nistrstvu za kulturo. Društvo za up
ravljanje KTV ima brez Spodnje 
Polskave več kot 2700 naročnikov. 
Nekaj več kot trideset sodelavcev, 
kamor poleg odgovornega urednika 
štejejo tajnico, ki je pri KTV zaposle
na za določen čas, dva vzdrževalca 
sistema, študenta, ki dela na video 
straneh, tri tehnike v montaži, šest 
snemalcev ter tri povezovalce 
programa in voditelje, ki ob tem še 
ljubiteljsko opravljajo razna novi
narska dela, ter dvanajst do petnajast 
drugih zunanjih sodelavcev, pripravi 
tedensko skoraj štiri ure programa. 
Tako imajo ob ponedeljkih kon
taktno oddajo, ki jo ponovijo ob pet
kih, v četrtek pa pripravijo neke vrste 
tedenski pregled dogodkov v občini 
in ga še dvakrat ponovijo. Ves preos
tali čas se na bistriškem sistemu vrti
jo video strani. 

Dohodki za kritje stroškov lastnega 
programa so prodane videostrani in 
12 odstokov od mesečne naročnike, 
ki znaša 720 tolarjev po naročniku. 
Največji del naročnine - 26 odstot

kov - gre za vzdrževanje sistema, ne
kaj manj kot četrtina za amortizaci
jo, 12 odstotkov za licence in kode, 
ostalo pa za druge potrebe. 

Svoj KTV sistem imajo v bistriški 
občini še drugi kraji: Pragersko, 
Poljčane ter Oplotnica. Med njimi si
cer obstaja povezava, vendar tako, 
da si izposojajo posamezne posnet
ke, ni pa zaživela zamisel, da bi jih 
povezali z linkom. Projekt, ki naj bi 
veljal okoli 40 tisoč DEM, so sicer 
ponudili občini in svetnikom že v 
začetku 1996. leta, vendar ni bil 
izglasovan. Kot je povedal Lado 
Cvahte, bi to bilo mogoče preko Te
lekomovih optičnih kablov. 

Seveda imajo pri Društvu za up
ravljanje KTV svojo vizijo širitve: na
jprej najbližji kraji, sčasoma Spodnja 
Polskava, želja pa je tudi po širitvi 
proti Zgornji Ložnici, kjer je del 
sredstev lani izglasovanega krajevne
ga samoprispevka namenjen tudi za 
to. 

Kot je ob koncu poudaril Lado 
Cvahte, želijo čimprej zaposliti po
klicnega novinarja, ki naj bi ustvaril 
od 30 do 40 odstotkov lastnega 
programa. 

V i d o T e p o i o v e c 



KULTURA, IIOBRAIEVANŠE 

ORMOŽ / FESTIVAL OTROŠKIH IN MLADINSKIH ZBOROV 

Trdo delo rodi dobre rezultaie 
Zveza k u l t u r n i h društev O r m o ž j e 1. in 2 . apr i la v ta- , 
m k a j š n j i dvoran i pr i red i la pevsk i fes t iva l o t r o š k i h i n ; 
m l a d i n s k i h zborov . V o b e h d n e v i h se j e p r e d s t a v i l o 13] 
zborov v s e h o s n o v n i h šo l t ega p o d r o č j a . M l a d i pevci s o 
s k u p a j s svoj imi zborovodj i in i n s t r u m e n t a l n o s p r e m l j a 
vo d o k a z a l i zavze to i n u b r a n o pet je , k i j e l a h k o le sad^ 
p o š t e n e g a d e l a . ; 

Ormoški kulturni dom, ki je 
pravkar sredi prenove, je ko
majda sprejel številne pevce in 

njihove poslušalce. Kljub majh
ni gneči so organizatorji skupaj s 
pedagogi, spremljevalci posa-

P e v s k i z b o r O Š S r e d i š č e . F o t o : H o z j a n 

meznih zborov prireditev spelja
li vzorno. Ob takšni organizaciji 
je pevska revija dosegla svoj res
nični namen. Prireditelji se za
vedajo, da je pevski shod namen
jen predvsem pevcem, ki se želi
jo predstaviti, drug drugemu 
prisluhniti , se medsebojno po
meriti in ne nazadnje je takšna 
oblika srečanj vzgoja k pos
lušanju in spoštovanju dela dru

gih. 
Na prvem festivalskem dnevu, 

kakor so Ormožanci poimenova
li svojo prireditev, smo slišali se
dem otroških zborčkov. Nasto
pili so pevci iz osnovne šole 
Tomaž pri Ormožu (zborovod-
kinja Alenka Čurin Janžeko-
vič), Ivanjkovcev (zborovodja 
Leon Lah), s Koga (zborovod-
kinja Anica Pevec), iz Središča 
ob Dravi (zborovodkinja Dragi
ca Cvetko), Velike Nedelje 
(zborovodkinja Teodora Iva
nuša), od Miklavža pri Ormožu 
(zborovodja Leon Lah) in iz 
Ormoža (zborovodkinja Alenka 
Šalamon). Zborovodje so izbrali 
svojim pevcem primeren pro
gram pesmic, ki je obsegal sta
rejše in mlajše slovenske umetne 
pesmi in priredbe ljudskih. T u 
in tam bi si zaželeli nekoliko 
tehtnejši in nevsakdanji izbor. 
Klavirske spremljave in pri
redbe za Orffov instrumentarij 
so bile vzorno pripravljene. 
Večino zborčkov je pri klavirju 
spremljala mlada profesorica 
Metka Žižek, ki ima v sebi poleg 
pianističnih tudi izjemno tan
kočutne korepetitorske spo
sobnosti. Mladi instrumentalisti 
so se izkazali z izjemnim rit

mičnim posluhom in s polno 
mero odgovornosti. Četudi je 
nekaterim zmanjkalo moči za 
zahtevnejšo literaturo in še bolj 
poglobljeno delo na vokalni teh
niki, smo slišali ubrano, zavzeto 
in veselo petje. 

Tudi drugi dan so nastopili vsi 
mladinski zbori tega okolja (izje
ma je le Kog, kjer zaradi majh
nega števila otrok deluje le 
otroški zbor). Naj ne bo odveč, 
če poudarimo, da je udeležba na 
reviji najelitnejši letni nastop, na 
katerega se zborovodja skupaj s 
pevci še posebno pripravi. 
Takšna predstavitev pa ni le ve
lika odgovornost, naj bi bila 
spodbuda k trdemu delu, ki pa 
zanesljivo rodi dobre rezultate. 
Še tako majhni koraki napredka 
so velika naložba za vnaprej. 
Zborovodje ormoškega področja 
se svojega poslanstva in odgo
vornosti dobro zavedajo. Vedo, 
da se generacije spreminjajo, da 
je današnji čas zbornemu petju 
kaj malo naklonjen, kajti vse 
bolj ga preglasujejo "moderne" 
obšolske dejavnosti, domačega 

petja skorajda ni več in še bi lah
ko naštevali. Vsem tegobam 
navkljub pa njihovo delo teče, pa 
četudi je kakšno leto manj 
uspešno. Zborovodnje zagotovo 
sodijo med najbolj izpostavljene 
učitelje. Delo z veliko skupino, 
pri kateri je potrebno doseči 
stoodstotno homogenost, je nez
nanski napor. Ob tem pa je 
potrebno upoštevati neštete 
spremembe in napredek stroke, 
ki ga je najtežje loviti. Toda želja 
po samoizobraževanju in velika 
podpora vodstva šole sta za
nesljivo zadostna razloga za na
predek v zadovoljstvo vseh: mla
dih pevcev, zborovodij, ravnatel
jev in učiteljev. Le z nadpo
vprečnim delom bodo posamez
ni zbori v bližnji prihodnosti is
kali potrditev na republiški revi
ji v Zagorju. Takšnim ciljem so 
nekateri že zelo blizu in le želi
mo jim lahko, da jih bodo kmalu 
dosegli. 

Darja f fofer 
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Nclie rojstno leto 1948 
Na takih sestankih so ponekod 

dodajali še dodatne obtožbe. Za 
primer naj navedem nekaj takih 
ugotovitev iz zapisnika partbiroja 
OLG Ptuj. (Partbiro je bil po-
vezavalni organ vseh celic, ki so 
delovale v okviru okrajnega 
ljudskega odbora). Med drugim 
je bilo zapisano, da se "strinjajo z 
izključitvijo Ljuba Kolerja tudi 
zato, ker je kritiziral člane komi
teja". Dalje "soglašajo z izključit
vijo Saše Skaze, ker je celo pos
tavljal vprašanja, zakaj so delavci 
in intelektualci skupaj v istih ce
licah". O predsedniku MLO Ptuj 
Dragu Haslu pa so zapisali, da ne 
stoji samo na stališču obtožb in-
formbiroja, temveč je bil povezan 
tudi s špekulanti v KLO Cvetko-
vci, kjer so na črno odtujili in po
bili 800 glav goveda in konj". 

Ne le navedeni primer, tudi 
večina primerov povsod drugod 
zgovorno odslikava tedanje raz
mere. Ni šlo samo za ukrepe proti 
ljudem, ki naj bi bolj verjeli Stali
nu kot Titu, temveč je šlo za 
izločitev iz javnega udejstvovanja 
vseh tistih, ki so si v preteklosti 
upali izreči kako kritično besedo 
čez takratno politiko ali celo če si 
je upal kritizirati kakega člana 
komiteja. Šlo je predvsem za to, 
da se izloči večino takih, ki si 
upajo javno povedati svoje mnen
je, ki ni vedno skladno z dnevno
politično linijo. Torej v kali 
zatreti možnost oblikovati opozi
cijo in kritiko ukrepov dnevne 
politike. V ptujskem primeru pa 
je ob tem šlo tudi za obračun z 
domačini, z ljudmi, ki so zrasli s 
Ptujem in se niso vedno strinjali 
s pretiranim izžemanjcra našega 
območja. 

B E S E D E 

D E L E G A T O V I Z 

S L O V E N I J E N A 

K O N G R E S U 
Kot zanimivost naj navedem 

nekaj stavkov iz razprav delega
tov iz Slovenije na V. kongresu 
KPJ v domu garde na Topčideru, 
ki se ga je udeležilo 2344 delega
tov. Njihove besede odslikavajo 
tedanje vzdušje, med vrsticami pa 

je moč razbrati tudi marsikatero 
resnico. 

Dr. Jože Potrč: "Zdaj, ko je 
naša partija v težki preizkušnji, ki 
jo lahko zdrži samo partija 
boljševiškega tipa, je ostala želez
na in neomajna. Zavedamo se, 
kako smo lahko ponosni, ker pri
padamo prav naši partiji, zaveda
mo pa se tudi še večjih naporov, 
ki jih moramo zdaj vlagati..." 

Ivan Regent: "Lahko bi rekli, 
da se dogajajo optične prevare, da 
oni od daleč vidijo našo zastavo 
črno, namesto da bi jo videli 
rdečo. Naj pridejo sem, naj pogle
dajo od blizu, in se bodo sami 
prepričali, da je ta zastava rdeča, 
ognjeno rdeča..." 

Miha Marinko: "Prej ali slej bo 
tudi vsemu svetu jasno, da je 
vodstvo naše partije bilo in ostalo 
dosledno na liniji marksizma-le-
ninizma. To so dokazovala, do
kazujejo in bodo dokazovala dela 
in neizpodbitna dejstva, stvar
nost graditve socializma v naši 
državi..." 

Izbral sem navedke le treh 
razpravljavcev, čeprav jih je na 
kongresu govorilo še več. Vsi trije 
so v bistvu povedali isto, vendar 
je bil najbolj konkreten prav naš 
rojak dr. Jože Potrč, ki je sicer 
malo v celofan zavito povedal, da 
je KPJ boljševiška - železno in 
neomajno uporablja boljševiške 
metode. To so na lastni koži 
občutili vsi tisti, ki so se v tistih 
dneh in še v naslednjih nekaj le
tih znašli v zaporih in na Golem 
otoku. To so občutili vsi naši 
ljudje v času "izgradnje socializ
ma" po boljševiški metodi, dokler 
ga z leti ni ublažil "samoupravni 
socializem". 

P T U J S K O 

V O D S T V O V S E 

B O L J N E G O T O V O 
Hudih obtožb, s katerimi so 

okrajni oblastniki obkladali are-
tirance, javnost ni mogla sprejeti, 
tudi nekateri člani KP ne. Ljudi 
so vendar poznali, z njimi delali 
in živeli, zato jih noben pošten 
človek kar naenkrat ni mogel ob-

, soiMk^aradi t e ^ je okrajno poli

tično vodstvo postajalo vse bolj 
negotovo, sprejemalo politično 
slabe odločitve, ki so razmere še 
poslabševale. To so kmalu opazili 
tudi v Ljubljani in začeli v Puj 
pošiljati svoje inštruktorje in de
lovne skupine. Delno je bil vzrok 
tudi v tem, ker je prav v tistem 
času v okraju manjkal "glavni di
rigent" - sekretar komiteja, ki je 
bil na kongresu v Beogradu. Brez 
njega pa je bil "okrajni politični 
ansambel" precej razglašen.. Skli
cevali so sicer sestanke po celi
cah, skoraj dnevno tiste, iz kate
rih so bili posamezniki aretirani, 
od članov zahtevali, da obsodijo 
tiste "antipartijske elemente" in 
jih izključijo iz KP. Kako je to 
potekalo v praksi, naj ponazorim 
s konkretnim primerom sestanka 
celice MLO Ptuj z dne 26/7 -
1948 (navajam dobesedno): "Ker 
je tov. Štefka Berlinger, refe
rentka za socialno skrbstvo, v pri
poru, je nujno stopiti v stik z od
sekom za delo, da nam čimprej 
dodeli novo moč. Člani celice 
smo se tudi zadinili, da se nave
deno - z ozirom na njeno nezgra-
jenost - kaznuje s strogim uko
rom pred izključitvijo. V slučaju, 
da je njena krivda večja, kar pa 
celici ni znano, se stavlja predlog 
za izključitev iz partije." 

S takim neodločnim "polo
vičarstvom" se na komiteju niso 
strinjali, zato so naložili Lojzki 
Stropnikovi, ki je bila članica tis
te celice, da napiše kritično oceno 
o delu Berlingerjeve. Besedo "kri
tično" pa so takrat razumeli tako, 
da je treba človeka kar najbolj 
oblatiti. Tega Lojzka Stropniko-
va o svoji pošteni sodelavki ni 
mogla napisati, temveč je pos
kušala napisati kar najobjek-
tivnejšo oceno s poudarkom na 
njeni dotedanji poštenosti in 
dobrih lastnostih. S tem si je 
Stropnikova prislužila "partijski 
opomin", vendar je ostala vedno 
ponosna na tisto svojo odločitev. 
Kljub temu pa Berlingerjevi ni 
pomagalo - ne stališče celice ne 
poštena ocena sodelavke, ostala je 
zaprta in bila obsojena. Tisti, ki 
je pripravil spisek ljudi za aretaci
jo, je moral ostati nezmotljiv ... 

Takšna je bila takratna 
boljševiška metoda. 

Težko je danes vse to razumeti, 
vendar iz čisto človeškega stališča 
je moč razumeti stiske ljudi, ki so 
naenkrat morali začeti obsojati 
svoje dovčerajšnje sodelavce, pri
jatelje, svetovalce, za katere so 
bili prepričani, da so poštenjaki, 
ki so vedno odkrito povedali, kar 
mislijo, in da jih je prav to tudi 
spravilo v sedanji težki položai-;' 
Pomagati jim ni bilo moč, kdor 
bi se bil odkrito zavzel za enega 
ali drugega, bi se bil kaj lahko 
znašel tudi sam v njegovi usodi 
ali pa bi bil vsaj sam ob službo in 
na spisku sumljivih. Zaradi stra
hu za "ljubi kruhek" je večina čla
nov take obtožbe poslušala 
molče, mislila pa si je svoje, zara
di panijske discipline so dvigali 
roke ob sprejemanju sklepov z 
obtožbami in izključitvami svo
jih dovčerajšnjih tovarišev ... To 
izhaja iz nagona samoohranitve 
že od pamtiveka. Kadar hudour
nik drvi skozi čas, se varuj in ob
varuj, da te ne odnese, ne vrže v 
prepad. Tudi travne bilke se pri-
pognejo, ko buči vihar čez nje, 
pripognejo se zato, da se lahko 
potem zopet zravnajo, enako vit
ka drevesa v gozdu. Še ptice se v 
viharju ne oklepajo vej, če ne 
najdejo primernega kritja, z vi
harjem lete, da jim ta ne polomi 
kril. 

P O K O N G R E S U 

Š E T E Ž J E 
Peti kongres je bil končan z ve

likim slavjem. Delegati so se 
vračali v "svoje" republike in 
okraje v posebej okrašenih vago
nih. Na vseh postajah jih je poli
tično mobilizirano prebivalstvo 
navdušeno pozdravljalo. Za dele
gate iz Slovenije so že v Dobovi 
pripravili slovesen sprejem. Vse 
železniške postaje od Dobove na
prej so bile v zastavah, okrašene z 
zelenjem in parolami, ki so vse 
govorile o podpori kongresnim 
sklepom. 

o skledi in žlici 
malo drugače 

Pomladna praznovanja se iz
tekajo in mnogi porečete: 
»Hvala Bogu , od vsega dobre
ga nam še želodci popokajo!« 
Zajemanje z veliko žl ico ni 
enostavno, zato zdravniki tar
najo na intemih bolnišničnih 
oddelk ih , kjer je v popraz-
ničnih dneh vedno velika 
gneča. Nekaj težav so zakrivila 
tudi vrtna opravila: pred prazni
ki se je z ognjeno hitrostjo širila 
vrtna mrzlica. Ta je zadobi la 
razsežnosti epidemi je po zna
nem slovenskem receptu (pri 
sosedovih že klije in letos že 
drugič kosi jo). Seveda, vestni 
stanovalci so svoja domovan ja 
temelj ito osnažiti, in če k našte
temu prištejem še pomladno 
utrujenost, potem so za umiri
tev, počitek in razbremenitev 
nujne PRAVLJICE. Pravzaprav 
vam svetujem eno samo sa
mcato pravlj ico, kratko in bo
gato ilustrirano, da vas branje 
ne bo dodatno utrudilo. Pripo
ročam vam pravlj ico, takšno, 
da se boste od srca nasmejal i ; 
takšno, ki vam bo veliko pove
dala, če jo boste tudi s srcem 
brali. V njej teče beseda o skle
di in žlici, a nista takšni na
vadni , temveč začarani, kot se 
za dobro pravlj ico spodob i . 

Tako začenja pravlj ico pisa
telj, mojster med mojstri, 
Michael Ende: 
Nekoč sta bili dve kraljestvi. 

Eno je ležalo na desni strani vi
soke gore in drugo na levi. Zato 
so enemu kralju rekli Levi kralj 
in drugemu Desni kralj. 

Visoka gora je bila previsoka 
za plezanje m kralja sta tako le 
malo vedela drug o d rugem. 
Majhnima kral jestvoma sta 
kralja z lahkoto vladala in se 
predajala najl jubšim igram. Ka
kor je v navadi, sta njuni kral
jevski sopotnic i povili 
otročička: na isti dan je Levi 
kralj dobi l p r inca Svilenka, 
Desni kralj pa pr incesko 
Sladkorčico. Obe kraljestvi sta 
pripravili veličastne slavnosti , a 
oboj i so pozabil i povabit i 
prapraprasestr ično v tri
najstem kolenu, ki je bila v so
rodstvu obema kral jevskima 
hišama. Strašansko je bila 
besna ta sestrična, najbol j jo je 
razjezilo, da so jo pozabi l i Levi 
in Desni, in sklenila je 
maščevanje. Obiskala je Des
no kraljestvo in podari la kral

jevskemu paru porcelanasto 
skledo za juho, ki se sama na
polni z najokusnešo hrano, le z 
žlico je treba pomešat i . In kje 
je žlica? Tuhtanje je namenje
no kral jevskemu paru. Levi par 
je dobi l v dar drugi del 
čarobnega servisa: žlico. Na 
levem in desnem bregu gore 
so mrzl ično razmišljali o skledi 
in žlici, a princ in princesa sta 
odraščala v igri in veselju.Pos
tala sta l jubka, pametna in pri
jazna otroka, ki ju visoka gora 
ni prestrašila in nekega dne sta 
sklenila prijateljstvo na n jenem 
vrhu. Rešitev težave s sk ledo 
in žl ico se j ima je zdelo sita 
enostavna: »Skupaj ju postavi-
mo!<v. Oooo , kako znajo kralji 
(odrasli) zatežiti življenje! Niti 
eno niti d rugo kraljestvo ni bilo 
pripravljeno združiti čarobnih 
predmetov. In otroka sta se 
morala na skrivaj sestajati. 

Pa so imeli v levem kraljestvu 
notranjega ministra, ki je bil za
radi varčnosti tudi zunanji mi
nister. Ime mu je bilo Klemen 
Klečeplaznik, toda klicati so ga 
Ekscelenca. 

Tega so poslali v desno kral
jestvo, da bi j im zvito izmaknil 
skledo. Jasno, njegova zvitost 
in vsi naslednji poskusi 
združitve sklede in žlice so po
dobni rešitvam, kakršne bi pri
pisali le Butalcem. 

Napete dogodivšč ine in razp
let preberite sami, ker je 
mojstrski pravljični svet Micha-
ela Endeja imenitno nizanje 
najžlahtnejšega, kar nudi pisa
na beseda. 

Knjiga je izšla pri cenjeni 
založbi EPTA v prevodu slo
venske pisateljice Polonce 
Kovač. 

Ullana Klemenili < 



KULTURA, IZOBRAŽMVAHJE 
pTUJ / OKRNJENA REVIJA MLADINSKIH ZBOROV 

4lf se cveflre mlutlega petja esljm/e? 
navada, začet i zap i s o reviji pevsli i l i zborov, s t i s t imi , Id 

jlli ni b i lo . Pa vendar m o r a m to stori t i , saj j e s tanje m l a 
dinskega zborovskega petja v ptujski o k o l i c i , posebe j pa še 
v mf^tu s a m e m zaskrbl jujoče . Vedet i m o r a m o n a m r e č , da 
je g lasbena vzgoja in prehod k samos to jnos t i p o s a m e z n e g a 
pevca v tej s tarost i n a j p o m e m b n e j š a , saj se od tu napaja jo 
Kadri za o d r a s l o zborovstvo. Od o s e m n a j s t i h o s n o v n i h šo l 
„a območju bivše ptujske o b č i n e (revija j e sedaj pravzaprav 
območna ) j i h j e l e t o s nas top i la t o č n o po lov ica . 

Naj naštejem tiste šole, ki so abs-
linirale: Cirkovce, Cirkulane, 
juršinci, Leskovec, Podlehnik in 
Žataie, ki pa zaradi majhne šole ni-
niajo mladiskega zbora; od pri
mestnih OS Breg ter mestne z le
vega brega Ljudski vrt in Mladika. 
Ki namen tega zapisa raziskovanje 
vzrokov ali graja le-teh. Razlogi za 
stanje so ponekod objektivni, po
nekod pa ne. Že samo dejstvo, da 
sta se od osemnajstih šol udeležila 
revije kot poslušalca le dva ravna
telja, pove veliko. Na vse te stvari 
je opozorila na zaključnem razgo
voru z zborovodkami tudi gospa 
Dragica Zvar, svetovalka za zbo-

rovodstvo pri Zavodu RS za 
šolstvo, ki je revijo spremljala po 
strokovni strani. Opozorila je tudi 
na to, da na tovrstnih revijah dru
god po Sloveniji praviloma nasto
pijo zbori iz vseh šol! 

Ker pa je.bila uvodna intonacija 
zapisa pesimistična, naj takoj pop
ravim to zadrego. Četrtkovo po
poldne (2.aprila) je bilo v Na
rodnem domu kjub vsemu prijet
no in veselo tako za mlade pevce 
kot za nas, ki smo jih prišli nagra
jevati z aplavzi. Zbori, ki so nasto
pili, so pokazali dovolj dobro pro
dukcijo svojega dela tako po izbiri 
kot tudi po izvedbeni plati. Pos

lušali smo večinoma skladbe slo
venskih skladateljev, tako izvirne 
kot priredbe ljudskih, ter nekaj tu
jih. Prav tako se v zadnjih letih 
zborovodje pogumneje odločajo za 
kvalitetne obdelave skladb iz sveta 
zabavne glasbe in pravzaprav ne 
slišimo več ničvrednega "home 
made" kiča. 

Naj namenim nekaj besed posa
meznim nastopom zborov: 

Kot prvi se je predstavil MPZ 
OŠ Destmik, ki ga vodi Nataša 
Žemljic. Zbor je zapel tri dvoglas-
ne pesmice (Gobec, Tome in Jež). 
Navdušeni mladi pevci so neka
jkrat prestopili zgornjo dinamično 
mejo petja. Mlada zborovodka pa 
se bo morala bolj posvetiti delu pri 
intonaciji zbora. Program je bil iz
bran primerno zborovi zmoglji
vosti. 

MPZ OŠ Markovci pod 
vodstvom Jerneje Bombek Go
bec bo letošnji zastopnik ptujske
ga območja na revialnem delu med 
devetimi iz Slovenije in zamejstva 
na republiški reviji v Zagorju ob 

Z b o r i z O Š M a j š p e r k . 

Savi, ki bo od 16. do 18. aprila le
tos. Na četrtkovi reviji je zato 
predstavil del zagorskega progra
ma: noviteto, nagrajeno skladbo 
Nine Šenk V gozdu z lanskega re
publiškega razpisa, Krekovo obde
lavo belokranjske Aj, zelena je vsa 
gora ter domiselno izvedeno 
ljudsko Po cesti gre en majhen 
mož ob spremljavi lončenega basa 
in žlic. Vse tri pesmi so bile 
triglasne, brez harmonske 
spremljave. Zbor bo do revije še 
intenzivno delal, da bo lahko spo
dobno zastopal Markovčane. 

Kot tretji je na reviji nastopil 
MPZ OŠ dr. Pranja Žgeča iz Dor
nave. Vodi ga Metka Zagoršek. 
Izvedel je dve priredbi slovenskih 
ljudskih ter skladbo Ko se sme-
ješiz enega od ameriških musiklov 
ob spremljavi klavirja. Zbor je bil 
največji od vseh nastopajočih in se 
odlikuje po dobri intonaciji. 

MPZ OŠ Gorišnica s Slavico 
Cvitanič je podobo kot dornavski 
zbor izbral dve priredbi sloven
skih ljudskih ter skladbo B. Smeta
ne. Zbor je številčen in goji kultivi-
ran zvok ter zanesljivo intonacijo. 

MPZ OŠ Hajdina, ki ga vodi 
Marija Meklav, se je predstavil na 
reviji po nekaj letih premora, zato 
smo ga bili toliko bolj veseli. Od 

treh dvoglasnih skladbic sta bili 
dve podprti z instrumentalno 
spremljavo. Kljub le-tej bo 
potrebno intenzivo delo s posa
meznimi glasovi, saj je spremljava 
prej potuha kot podpora pevcem. 

MPZ OŠ Majšperk pod vodst
vom Stanke Erjavec je predstavil 
zanimiv, mednarodni program 
(Cossetto, Kodaly, Gobec). Poslu
šali smo eno- (OPZ), dvo- in tri-
glasje. V zadnji pesmi je zbor pri
kazal lepo aspirirano petje, čeprav 
je ta pesem napisana za otroški 
zbor. 

MPZ OŠ Boris Kidrič 
Kidričevo je nastopil pod 
vodstvom Lidije Krošl. V slo
venskem programu, ki ga je 
predstavil, je bil gotovo najzah
tevnejši zalogaj Pirnikova skladba 
Žabe, kar se je tudi dalo razbrati iz 
izvedbe. Zbor bi morali biti za 
območno revijo nekoliko bolj 
prečiščen. 

Predzadnji na reviji je nastopil 
MPZ OŠ Videm. Pod vodstvom 
Sonje Winkler je edini posegel po 
skladbi iz opusa Marija Kogoja 
(Deček in sinčka). Ob skladbi nez
nanega avtorja vokalne polifonije 
je v zakjučku bravurozno izvedel 
še Gobčevo Ob bistrem potoku je 
mlin na besedilo Ludvika Černeja. 

F o t o : L a n g e r h o l c 

Klavirska spremljava je bila, kot že 
prej pri treh zborih, zaupana pia
nistki Tanji Kožar Stošič. 

Revijo je zaključil edini mestni 
zbor na reviji, MPZ OŠ Olge 
Meglic, ki ga že dolga leta vodi 
Magda Damiš. Zbor, ki zaradi 
svoje kvalitete sodi na republiško 
revijo, je predstavil Gabrijelčičevo 
subtilno skladbo Vuprem oči, 
Gobčevo Dekletom (pesem je pisa
na za dekliški zbor) in Smetanovo 
Ma hvezda. Zbor odlikujeta klen 
zvok in suvereno vodenje. 

Kadrovske zadrege glasbenih 
pedagogov na ptujskem območju 
so očitne. Od osemnajstih šol so v 
zadnjih petih letih ostali isti peda
gogi le na petih šolah. Zboro-
vodstvo je obšolska dejavnost, ki 
zahteva kontinuirano delo istega 
pedagoga skozi več let, da si s po
drastjo v otroškem zboru vzgaja 
pevce za mladinski zbor. Le tako 
bo možno pričakovati v naslednjih 
letih množičnejši odziv šolskih 
zborov na revijah. 

Na take in podobne strokovne 
probleme^ je opozorila tudi ga. 
Dragica Zvar in povzvala organi
zatorje revij, naj v bodoče na zakl
jučni razgovor povabijo tudi 
ravnatelje vseh šol. 

Mitja G o b e c 

PTUJ^ GRAJENA / TONE PARTLJIČ GOST UČENCEV 

Bninm muikm nm prepihm 
Osnovno šolo Ljudski vrt in nje

no podružnico na Grajeni je obis
kal Tone Partljič. Šola ga je povabi
la v goste ob zaključevanju bralne 
značke. Učenci so se v Ljudskem 
vrtu ob tej priložnosti pomerili v 
kvizu, na Grajeni pa pripravili lite
rarni program. 

Pisatelj in dramatik ter poslanec 
Tone Pardjič je kot predsednik 
Zveze bralnih značk Slovenije pove
dal, da je zadnja leta število učencev, 
vključenih v bralno značko po vsej 
Sloveniji, upadlo, vendar sedaj po
novno raste. Tako je trenutno 
vključenih v bralno značko 
približno 120.000 učencev in učenk, 
predvsem na nižji stopnji. "Branje je 
zelo pomembno, tako za ohranjanje 
slovenske identitete kot za vezi, ki se 
ob branju tkejo med rodovi," je dejal 
Tone Pardjič. "Vendar je vedno 
problem denar. Kot poslanec si pri
zadevam, da bi država temu delu 
šolske kulture namenila vsaj nekaj 
denarja." 

V osnovnih šolah Ljudski vrt in 
Grajena je letos vključenih v bralno 
značko približno 460 učencev in 
učenk, kar je več kot polovica vseh 
učencev, je povedala učiteljica Sonja 

Dežman. Bralna značka je v zadnjih 
letih na šoli skorajda zamrla, saj zan
jo ni bilo denarja. To je problem 
vseh šol, mentorji bralne značke šol 
v občini Ptuj pa ga bodo poizkušali 
rešiti skupaj s Centrom interesnih 
dejavnosti. Denar si obetajo tako od 

občine kot od republiške Zveze pri
jateljev mladine, v okviru katere de
luje pod vodstvom Toneta Partljiča 
Zveza bralnih značk Slovenije. 

Milena Zupanii 

L i t e r a r n o s r e č a n j e T o n e t a P a r t l j i č a z g r a j e n s k i m i 

u č e n c i i n u č e n k a m i 

Marjan T O S / 1 2 

Solrolslro društvo Lenart 
Septembra 1934 poročajo o 

pripravah na slavnostno akade
mijo v počastitev dneva "ujedin-
jenja". Za redne člane tenarškega 
Sokola so bili sprejeti Fedor Sen-
kovič, Aleksander Pirtier, Metka 
Brumen, Ivan Metite, Ladislav 
Kunčič. Zorko Petrovič; iz 
članstva pa so črtali Valterja 
Zmazka in Alojza Budja, ker sta 
se odselila; Stanislavu Kukovcu 
pa so podaljšali 6-mesečno pos
kusno članstvo. Za stalne člane 
so bili sprejeti še Mirko Brumen, 
Viktor Vipavec, Berta Žemljic, 
Vinko Ogorelec in Vinko Markež. 

1. februarja 1935 so imeli redni 
občni zbor, na katerem so uvo
doma spegovorii i tudi o spominu 
na ubitega kralja Aleksandra. Na 
tem občnem zboru so prislutinili 
podrobnejšemu poroči lu pros
vetne komisije oz. prosvetarja le-
narškega Sokola. Ta je ocenil, da 
'nia društvo v Lenartu tudi vse 
več nasprotnikov in da je čutiti 
precejšen nazorski boj med mla
dino - opozarjal je, da poskušajo 
^ lade privabiti različni tabori in 
^a pri tem ne izbirajo gesel, 
"uporabljajo premišljeno propa
gando"^^. Zato je predlagal, da bi 
dejavnost Sokola okrepili. V 
prosvetnem odboru so bili Ja-
"62, Sirk, Košenina. Brumen, 
Polič in Strmšek, vodi! pa ga je 
pfosvetar Franjo Vajd. V knjižnici 

so imeli 674 knjig strokovne 
vsebine in 313 zabavnitt. V po
sebni knjižni akciji so nabrali 81 
knjig, uredili pa so tudi vse 
potrebno za delovanje mladinske 
knjižnice. Število članov se je 
spet povečalo. 

Zanimivo je, da po 1. občnem 
zboru Sokola Kraljevine Jugosla
vije (torej po sprejetju zakona) v 
nadaljevnaju ne vodijo več 
občnihi zborov po zaporednem 
številu; že za leto 1935 zasledi
mo zapisnik, ki je voden pod za
poredno številko 28, torej zapis
nik 28. rednega občnega zbora 
Sokolskega društva pri Lenartu v 
Slovenskih goricati z dne 22. ja
nuarja 1936. Na njem so med 
drugim položili svečane zaoblju
be dr. Ivo Dougan, Zorka Petro
vič, Karel Herbst (med 2. svetov
no vojno je bil med prvimi mobi
lizirane! v nemško vojsko iz 
nemške družine), Manin Vouk, 
Ivanka Pirher in Ivan Mehle. Po
delili so tudi nekaj d ip lom za 
športne dosežke, ki so \\h dobil i 
Heda Brumen, Lojzika Dimnik, 
Olga Kurnik, Rika Pušaver in 
Ivanka Pirtier. Do kakšnih po-
sebniti kadrovskih sprememb ni 
prišlo, iz poročila pa je mogoče 
razbrati opozori lo o večjem 
spoštovanju izvirniti načel so
kolskega gibanja in oceno, da je 
med članstvom premalo 

"bratstva, skupnosti , nesebičnos
ti in požrtvovalnosti". Še naprej 
pa si sledijo ugodne ocene dela 
v knjižnici, število knjig se je spet 
povečalo, tokrat za 40, izposoja 
pa je bila očitno skromna, saj je 
iz poročila mogoče razbrati po
datke, da si je 26 bralcev izposo
dilo 48 knjig. Poročajo tudi o 
okrožnem tečaju, ki ga je vodil 
D a v o r i n P o l i č od 24. 2. do 12. 5. 
1935. Tečaja so se udeležile so-
kolske četa od Sv. Trojice, iz Vel-
ke, od Benedikta, Sv. Ane, Jurija 
in seveda člani Sokolskega 
društva iz Lenarta. Ko govorimo 
o sokolskit i četah izven Lenarta, 
moramo povedati, da so nastale 
pod vplivom lenarškega društva 
Sokol. 

Po spremembi zakonodaje in 
ustanovitvi Sokola Kraljevine Ju
goslavije je dobi lo sokolstvo 
nove naloge, na katere je 
članstvo sprva gledalo s 
precejšnjim nezaupanjem. Zara
di vpliva vladajočih (strankars
kih) struktur so poskušali so
kolstvo čimbol j razširiti, kar pa 
zaradi splošnega socialno-poli-
t ičnega m gospodarskega 
položaja Osrednjih Slovenskih 
goric in poirtično-strankarske 
razdeljenosti (močan je vpliv SLS 
dr. Antona Korošca, ki je med 
obema vojnama prihajal tudi v 
Lenart oz. Slovenske gorice) ni 

bilo enostavno. Izvirne sokolske 
ideje so bile potisnjene na 
stranski tri, očitno je oblast pos
kušala tudi s številčno skromnim 
članstvom dobivati nekaj več 
vpliva tudi preko SOKOLA. Že 
leta 1930 so ustanovili pet so-
kotskih čet, in sicer pri Sv. Barba
ri (Korena), Sv. Rupetu 
(Voličina), Sv. Benediktu, Sv. Ani 
in Sv, Trojici. Leta 1931 pa o us
tanovili še sokolske čete pri Mari
ji Snežni (Velka), Sv. Juriju (Ju-
rovski Dol) in na Sladkem Vrhu. 
Vse čete so bile zelo odvisne od 
društva v Lenartu, so pa spadale 
pod mariborsko okrožje. Čete so 
v glavnem životarie, politične raz
mere sokolstvu niso bile v prid, 
učitelji so bili pogosto pre
meščeni, prav ti pa so jim dajali 
delovni elan^''. 

14. aprila 1935 so člani le
narškega SOKOLA sodelovali na 
slovesnosti ob posaditvi lipe v 
spomin na ubitega kralja Alek
sandra. Lipo so posadili na ie-
narškem trgu. Statistično je števi 
lo telovadcev upadlo, ocenili pa 
so, da je glavni del nazadovanja 
članstva že mimo. 

Na 29. občnem zboru sokols
kega društva pri Lenartu 30. ja
nuarja 1937 se ni zgodilo nič po
sebnega. Tudi čez leto 1936 ni 
bilo kakšne posebne aktivnosti. 
Morda bi kazalo izpostaviti pros
vetno dejavnost, saj je dramski 
odsek pripravil igro v treh dejan
jih Zemlja. Odigrali pa so še eno-
dejanko Prodani ded in trodejan-
ko Vaška Venera. Na silvestrski 
večer pa so člani dramske skupi
ne lenarškega Sokola odigrali 
enodejanko Nezakonsko dete. 

Režirala sta Janež in Košenina. V 
knjižnici so imeli 720 zabavnih 
knjig, 758 strokovnih in v mla
dinskem delu 178 knjig. Na tem 
občnem zboru je prišlo tudi do 
nekaterih kadrovskih sprememb 
(glej pri logo). 

Januarja 1938 so iz društva za
radi preselitve odšli Zoran Polič, 
Fedor Senkovič, Dora in Albert 
Sirk. V članstvo pa je stopil Karel 
Herbst, medtem ko so bili po pol
letnem poskusnem članstvu za 
-stalno sprejeti še Ivan Veršič, Ot-
mar Križan, Peter Pernek, Henrik 
Toplak in Jožef Letonja. 

30. občni zbor 26. januarja 
1938 je bil precej kratek. Iz 
uvodnega poročila lahko razbe
remo zadovoljstvo staroste dr. 
Milana Goriška, da so vseh 30 let 
ostali zvesti sokotskim načelom, 
Na tem občnem zboru je bil za 
podstarosto društva izvoljen V l a 
d o K o š e n i n a . prosvetar pa je 
postal M i l a n G o r l š e k (sin staros
te dr. Goriška). Revizorja sta bita 
B o g d a n D e v i d e in N i k o l a P e t r o 
v i č . Zelo ugodno so sprejeli 
oceno, da se je številčno 
povečalo število mladinskih od
delkov, medtem ko je za delo so-
kolskih čet obveljala ocena, da v 
glavnem životarijo. Število knjig 
je še naprej naraščalo, skupaj so 
jih imeli že 1025 (povečalo se je 
tudi število izposojevalcev, in si
cer za 33%). 

Marca 1938 je bil konstituiran 
strelski odsek, v katerem so bili 
Ivan Pirher, Franc RogI, Milan 
Gorišek in Viktor Vipavec. Maja 
1938 sta postala redna člana So
kola Leopold Omerzu iz Lenarta 
in Josip Lepoša, avgusta 1938 

pa še Hilda Marčič. Sokolsko 
društvo Lenart je v tem času tudi 
pomagalo sokolskemu društvu 
Jarenina - Pesnica in rnu nakaza
lo 100 dinarjev za gradnjo so
kolskega doma. Občni zbor 28. 
januarja 1939 je obravnaval do
kaj podobno poročilo načelnika 
društva, ki je naštel delovanje 
vseh sekcij; ni pozabil omeniti 
kolesarskega odseka, ki je štel 
23 članov. Člani društva so se 
19. januarja 1938 udeležili odkrit
ja spomenika kralju Aleksandru 
pri Sv. Trojici, sodelovali pa so 
tudi na 10. vsesokolskem zletu v 
Pragi, kamor so odpotovali 29. 
januarja 1938. 7. novembra 1938 
so pripravili tudi slovesnost oz 
akademijo v počastitev 30-letni-
ce obstoja in delovanja Sokols
kega društva Lenart, na kateri je 
bil slavnostni govornik prosvetar 
Milan Gorišek. 8. novembra se je 
proslava nadaljevala še z obe-
ležitvijo 20-letnice Jugoslavije. 
Formirali so impozantno povor-
ko, ki je s trga odšla na letno telo-
vadišče. Tam je govoril dr. Milan 
Gorišek, čestitala pa sta društvu 
tudi delegat mariborske župe dr. 
Ljudevit Krajnik in starosta so
kolskega društva Ptuj dr. Šala
mun. Ob tej priložnosti so izdali 
tudi posebno spomenico. Izkazal 
se je tudi društveni orkester, ki je 
vse leto dobro deloval. 

Opombe: 
Isti vir 

Sokolsko društvo Lenart, str. 
26, Arhiv Sokolskega društva Le
nart 
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P O NAŠIH KRAJIH 
SEM TER TJA - PO NAŠIH OBČINAH 

dre/en Zavri - turisHaia foAa Haloz 
N a d e s n e m bregu Drave in m e d v inorodnimi griči Haloz , ob 
glavni ces t i Ptuj - Varaždin, j e m o g o č e spoznat i Zavrč, e n o 
najmanjš ih s iovens ldh obč in . R a z e n lirajevne table in vabi
la na vinsl io tur i s t i čno ces to Haloz drugih io-ajevnih 
označb ob vstopu v liraj ni opazit i , le l iažipot v s a m center 
Zavrča, Id j e le dobrega pol k i lometra oddaljen od glavne 
ces te m i m o dveh z n a n i h gos t i ln in banke do mejnega pre
hoda in b e n c i n s k e črpalke . 

Pot nas je tokrat torej pripel
jala v Zavrč. Kje je pravzaprav 
center završke občine, je obis
kovalcu težko reči. Starejši, 
nekdaj grajski predel je danes 
upravno središče z obnovljeno 
graščino in novo šolo, drugi del 
centra pa je dosti bolj trgovsko 
naravnan. Obe središči sta po
vezani z moderno obvoznico, ki 
loči slovensko ozemlje od 
hrvaškega, čeprav domačini še 
živijo v sožitju tako kot pred 
leti. Edina težava, na katero v 
Zavrču mimogrede naletiš, je 
morda ta, da v naselju dopol
danskem času težko srečaš 
Slovenca. 

Zavrč velja za središče tega 
dela severovzhodnih Haloz. 
Razpet je med lepo urejenimi vi
nogradi ter njivami in sadovnja
ki na dravski terasi, bogato je 
obdan še z gozdovi. V kraju živi 
le kakih 100 prebivalcev. Nekoč 
je mimo naselja tekla rimska 
cesta, Zavrč je veljal za zakladni
co vina in nekdaj znana graščina 
se je ohranila do današnjih dni . 
Za njeno obnovo je poskrbela 
tudi novonastala občina, ki pa je 
pri obnovi najverjetneje pozabi

la na zadnji del grajskega pos
lopja, ki ga že načenja zob časa. 
Ob graščini je lepo vzdrževan 
park, znamenitost završkega 
trga so tudi stara drevesa. Ob
voznica je sprostila cestni pro
met, ki je še pred leti potekal 
skorajda skozi grajsko dvorišče, 
danes pa graščino z avtom samo 
obvoziš, trg pa so na novo asfal
tirali, do šole zgradili pločnik in 
v bližini graščine postavili mo
derni postajališči. 

Nedaleč od graščine je žup
nijska cerkev sv. Miklavža, ki jo 
zgodovinski viri prvič omenjajo 
leta 1430, zraven nje je župnišče. 
Oboje je bilo pred leti obnovlje
no, pogled od blizu pa pravi, da 
bo obnova kmalu znova 
potrebna. Nič kaj prijeten pa ni 
bil najin pogled na opuščeno 
mežnarijo ob župnijskem 
obzidju, ki nikakor ni v ponos 
Zavrču in je povrhu še zraven 
modernega šolskega poslopja. 
Nova završka osemletka je prav 
gotovo največja krajevna prido
bitev zadnjih nekaj let, je mo
derno grajena, prijetne svetle zu
nanjosti in videti je, da bo kmalu 
dobila tudi urejeno okolico. 

Z g o r n j a c e r k e v k l i č e p o 
o b n o v i 

Prvi vtis o kraju obiskovalec 
dobi tudi, ko pogleda še malo po 
pokopališču. Završko pokopa
lišče z mrliško vežico je le nekaj 
metrov od šole. Na prvi pogled 
urejeno in čisto, smeti na svojem 
mestu, ob vhodu pa velika opo
zorilna tabla občine z »grožnjo«, 
da se vsako malomarno ravnanje 
z odpadki na pokopališču in ok
rog njega kaznuje z denarno kaz
nijo vsaj 5 tisoč tolarjev. Vseka
kor je videti, da se domačini to 
vzeli zares in se tega držijo. 
Ograjo okrog pokopališča še 
obnavljajo, čeprav so precejšen 
del stebričkov že postavili in jih 
prebarvali. Grobovi so bolj kot 
ne nametani po pokopališču, 
pravega reda torej ni bilo, zato 
pa so bili ob našem ogledu 
skrbno urejeni in v cvetju, lepo 
obnovljena pa je bila tudi 
mrliška vežica. 

Po cesti mimo pokopališča se 
pot vije na bližnji hr ib, kjer sa
meva precej stara cerkvica, že na 
daleč opazna kulturna znameni
tost kraja. Posvečena je devici 
Mariji, vendar se nihče že dolgo 
časa ni kdove kako zmenil zanjo. 
Okolica je sicer vzdrževana, 
obdajajo jo vzorno urejeni vino
gradi, v njeni bližini pa je krasen 
razgled po vsej bližnji in daljni 

P o g l e d o d z g o r a j 

okolici; resnično je to enkratna 
razgledna točka. 

Ob nekaterih lepotah kraja pa 
obiskovalec Zavrča ne more 
spregledati opuščenega, slabo 
vzdrževanega in sedaj le malo 
koriščenega gospodarskega pos
lopja v neposredni bližini 
graščine. Tam naj bi imela sedež 
delovna enota Zavrč Kmetijske
ga kombinata Ptuj , ki je 
graščinsko posest pustila propa
danju, dodobra ga je že dotolkel 
zob časa in kraju s takim vi
dezom ne more biti v ponos. 
Morda pa se bo kdo le spomnil 
in nekdanjo graščinsko posest 
dal obnoviti. 

V G O R I Č A K U J E 
D R U G O S R E D I Š Č E 
O B Č I N E 

Po novi završki obvoznici se 
preko hriba pripelješ v naselje 
Goričak, tam pa je osrednji 
trgovski center občine s tremi, 
štirimi trgovinami, prodajalno 
kmetijske zadruge, mesnico, 
gostilno, povsod pa manjka par
kirnih mest in pred veliko
nočnimi prazniki je bila tam 
precejšnja gneča. Kupci so bili 
pretežno iz sosednje Hrvaške, 
sodeč po avtomobilskih tablicah 
z oznako VŽ, meja med država
ma pa tudi na tem območju še ni 
dokončno zarisana. Domačini 
znajo povedati, da so na eni in 
drugi strani mešane družine, ot
roci hodijo v završko šolo, kakih 
večjih težav pa nimajo. Zavrčani 
imajo svoj gasilski dom, prostore 
društva upokojencev, pošto, kul
turno - nekdaj kinodvorano, ob 
njej pa še prostore zdravstva. 
Ceste v centru Zavrča so dokaj 
urejene, pločnika imajo sicer le 
nekaj metrov, naselje je bolj 
redko poseljeno, veliko je novih 
stanovanjskih hiš, nekatere od 
starejših pa občanom niso v po
nos. 

Pogledala sva še po bližnjih 
okoliških naseljih, se zapeljala 
po vinski turistični cesti proti 
Drenovcu in Turškemu Vrhu, 
tam pa sva videla še marsikaj za
nimivega. Naselja so bolj redko 
poseljena, pravih kmetij je bolj 
malo, narava pa kljub zeleni bar
vi in bujnosti še ni zakrila vseh 
napak malomarnosti občanov. 
Ob cesti kupi odpadnega 
gradbenega materiala in zemlje, 
tu in tam manjši kupi odpadkov, 
po hribih pa ni mogoče spregle
dati avtomobilov, ki so kot na 
kakem avtomobilskem sejmu. 
Lastniki so jih tam morda poza
bili ali jih kar odložili z mislijo. 

češ bo že kdo^ poskrbel zanje in 
jih odstranil. Še najhuje pa je, ko 
zaviješ na hrib proti znani turis
tični kmetiji Pungračič, ko te 
poleg prelepe haloške pokrajine 
in vinogradov ob cesti preseneti 
še »postajališče« zapuščenih 
avtomobilov; porinjeni so nam
reč kar v »grabo« in še tako ne-
pozornemu obiskovalcu Haloz 
se ne dajo prikriti. Domačini bi 
že znali povedati, kdo so bili 
lastniki teh avtomobilov, občini, 
ki pa ima smelo zastavljene tu
ristične načrte in številne na
ravne danosti za to, pa tega nika
kor ne moremo šteti za kako tu
ristično posebnost. 

Kakih večjih divjih odlagališč 
niti nisva posebej iskala, kajti že 
tako sva jih nekaj srečala ob ces
ti, opazila v gozdičkih in ob 
obrežju Drave, skratka spoznala 
sva lahko, da reden odvoz 
odpadkov Zavrčancom nikakor 
ni dovolj, saj imajo tistih večjih 
smeti na domačem dvorišču in 
vsepovsod občutno preveč. 

D O M A Č I N I S O 
P R E T E Ž N O 
Z A D O V O L J N I 

Frančiška Bolčevič iz Hras-
tovca: »Najprej bi pokritizirala 
slabe ceste, saj še do nas v Hras-
tovec, kjer imamo turistiučno 
kmetijo, cesta ni v celoti asfalti
rana, čeprav so nam jo na občini 
že kdaj obljubili. Center je zaen
krat kar lepo urejen, menim pa, 
da bi bilo lahko še boljše. Na
jvečja težava so smeti, saj neka
teri še zmeraj nimajo posod za 
odpadke in jih tudi niso želeli 
sprejeti. Zato pa imamo v Hras-
tovcu zmeraj vse tako »vsrano«. 
Veter smeti včasih raznaša daleč 
naokoli in dobro bi bilo, če bi 
občina letos ponovno organizi

rala spomladansko akcijo 
čiščenja in odvoza kosovnih 
odpadkov.« 

Slava Šešek iz Goričaka: 
»Zavrč je urejen in pri nas je zelo 
lepo. Dobili smo vodovod, tele
fon, tudi ceste niso tako slabe, za 
vse to je poskrbelo vodstvo obči
ne. Rekla bi, da nekateri v občini 
nič ne pogrešamo, veseli bi bili 
le več denarja, še posebej tisti, ki 
v tem kraju živimo sami.« 

Zvonko Pravdič iz Korenja
ka: »Veliko se je v Zavrču nare
dilo in spremenilo, odkar ima
mo svojo občino, in ljudje skoraj 
ne bi smeli kritizirati. Šola je 
prav gotovo naša največja prido
bitev, dobili smo vodovod, tele
fone, asfaltirali smo mnoge ceste 
po hribih, sanirali potoke in ne
katera naselja v občini bodo tudi 
že kmalu dobila vodovod. Ker 
pa je v občini toliko sprememb 
na boljše, bodo mladi ljudje raje 
ostajali na domačijah in to je še 
najpomembnejše za vse nas.« 

T a t j a n a M o h o r k o 
J o ž e B r a č i č 

P o t e m k o sva središče 
h a l o š k e o b č i n e Zavrč 
pog leda la iz vseh strani, 
spozna la l epe in manj 
lepe las tnost i t eh krajev, 
sva p o zbranih vt is ih in 
mer i l ih n a š e g a ocenje
vanja obč in i Zavrč dala 
s k u p n o o c e n o 7,33. 
Tabe la dos lej o c e n j e n i h 
o b č i n s k i h središč: 

1. Gor išn ica 8,58 
2 . Jurš inc i 8,00 
3 . D o m a v a 7,66 
4 . Majšperk 7,65 
5. Z a v T Č 7,33 

6. Trnovska vas 5,50 

P o k o p a l i š č e v š t i r i h d e t a j l i h 

N e p r i m e r n i " o k r a s k i " o b t u r i s t i č n i c e s t i n a D r e n o v e c 

O b s i c e r l e p i c e r k v i j e n e k a j z e l o g r d e g a 

F r a n č i š k a B o l č e v i č 

S l a v a Š e š e k 

Z v o n k o P r a v d i č 
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ljudie molih poti: ilovešld sesalec 
"Hej, Frenk, kaj je to?" sem s 

prstom pokazala na črno damsko tor-
,̂ico, ki je zdela na eni od polic pre

polnega hladilnika. 
"Kaj bi naj bilo drugega kot pomo

ta," sem pomislila še preden sem do
bila odgovor. 

Z zanimanjem in brez besed je 
odprl malo čudo ter z nasmeškom in 
vidnim olajšanjem pripomnil: "Tako 
je, če živiš s fotografom." 

Ni bila pomota. V njej so bili foto
grafski filmi, ki imajo raje hlad kot 
ogreto sobo. "Pogruntavščina," se mi 
je zakotalilo čez možgane, še preden 
sem vedela kaj več o njej. 

Klavir v sosednji sobi je pel lepo, 
moderno pesem brez konca. Deset 
minut, uro, dve, tri. Nobenih not ni 
bilo na stojalu. Z zaprtimi očmi je 
lebdela nad tipkami in koščeni prsti 
so se jih zdaj močno, zdaj nalahno 
dotikali. 

"Neskončen je spomin te ženske, 
da lahko igra ure in ure brez not," 
sem pomislila na glas. 

"Občutek tega bitja za glasbo je še 
neskončnejši," me je popravil, ko sva 
polna občudovanja obsedela na zofi 
in se prepustila klavirskim strunam. 
"Glasbeno šolo obiskuje mesec in 
pol," je dejal potiho. "Komaj pozna 
kako noto." 

"Ne pozna not, pred mesecem je 
narisala prvo notno črtovje ..." sem z 
vsakim trenutkom razumela manj. 
"Tudi če sem slišala napak in sem 
mesece zamenjala za leta ..." 

"Da. In sedaj poslušava njeno glas
bo. Komponira sproti. Nikoli ne zna 
zaigrati iste skladbe dvakrat. Never
jetna je!" je bil ponosen nanjo po 
enaindvajsetih letih zakona. 

"Spremenila je moj svet, ko me je 
pobrala na štopu. čutil sem in vedel, 
da je ženska, s katero želim iti skozi 
življenje. Bila je sloka devemajstlet-
nica. In še danes je taka. Le tu in tam 
kak sivi las pada čez ozka ramena v 
družbi dolgih, črnih, a redkih las," je 

pripovedoval polglasno, da ni modi 
glasbe, ki je še vedno vibrirala. 

Njuna hiša je bila polna živali. No
sorog, žirafa, slon in levinja so se 
sprehajali po slikah. Živih barv so 
dramili senčne stene sob in hodni
kov. Lena mačka, prijazen pes Hap-
py, smešni kameleon in polkilska, 
oranžna riba v akvariju pa so bili živi 
privrženci svoje gospodarice. 

Prehranjevanja v Bibijanini ku
hinji je bil moj najljubši obred. Poli
ce so bile polne čudnih čajev in gob 
smešnih oblik. Zelišča so ne dišala, 
ne smrdela. Prvič sem videla kikiri
kije, pomešane s praženim česnom. 
Včasih je poučevala. Sicer pa se še 
vedno spominja kaj je jedla v Evropi 
in kako je mama hranila družino na 
Kitajskem, od koder je prišla. Smi
selna mešanica okusa in idej je kuha
la tako odlične jedi, da bi si jih želela 
zapomniti za vse življenje. Vse do 
zadnjega okusa! 

"Prestavi motor nekoliko v levo," 
je kričala čez veliko, senčno zelenico, 
ki je bila ta dan njen foto atelje. 
Neutrudno se je ukvarjala z vsemi 
mogočimi malenkostmi in videlo se 
je, da rezultat ne more izostati. Vse 
njene fotografije so živi ljudje, ujeu v 
trenutke barv. Dihajo življenje in 
navade ter za vedno ostanejo oni. 

Drobna Kitajka je ena tistih ne
verjetnih ljudi, ki jih ne morem po
zabiti. Živi talent, z možgani od tu 
do večnosti. Domiselna, radovedna, 
polna znanja in veščin. Natančna, 
močna in sposobna premakniti svet. 

"Le del svoje družine sem. Nič po
sebnega. Verjamem v dobro in zato 
se mi dogaja," jo je bilo veselje pos
lušan. Zgodbe so bile neverjetne. A 
lahkota, s katero je pripovedovala, je 
govorila o istih rečeh. 

"Dedek je izgubil veliko komunis
tično bitko na Kitajskem. V slabo za
meno si je pridelal mesto v zgodo
vinskih učbenikih, družina pa pre
poved izhoda iz države. Oče je vztra
jal. Po petem razredu sem ostala 
doma. Nobene šole več. Čakali smo 

na politični azil. Ko je prišel čas in 
možnost, smo zapustili veliko pre
moženja, pravzaprav vse razen de
narja. Denarja in treh otrok. Mamini 
strarši so že leta pred tem živeli v 
Kanadi. Novorojeno hči so poi
menovala z moškim imenom. Nista 
želela prizadeu bolehnega dedka, ki 
je na daljnem Kitajskem čakal na 
smrt. Tradicija ne mara žensk. In 
zgodilo se je, da dedek nikoli ni 
umrl. Tudi po šestnajstih letih ne, 
ko je družina ponovno dobila poli
tično dovoljenje za vsop. Zato sta 
šestnajstletno dekle oblekla v dečka 
... Dedek je bil nekajkratni doktor 
znanosti in svojih otrok nikoli ni 
poslal v šolo. Bil je napredno misleč 
mož, prepričan, da je v domači 
knjižnici dovolj znanja. Tako so ot
roci ostali doma, se igrali in uživali 
otroštvo. Pri vpisu na Harvard je 
bilo zato nekaj težav, a v mesecu in 
pol po navodilih predelana snov je 
zadoščala." 

"Še zgodba Paul Nevvirian?" je na
vihano vprašala čez mizo, ko sva si že 
nekaj ur pripovedovali zgodbe, ki jih 
je napisalo življanje. 

"Dojenčka sem imela v avtomobi
lu, ko sem se peljala proti Washing-
tonu, kjer živijo starši. Bilo je po 
dežju in spolzka cesta se me je znebi
la v enem od ovinkov. Zadela sem 
ograjo. Nič hudega se ni zgodilo, le 
vrata so trmasto ostala zaprta, tako 
da nisem mogla izstopiti. Bilo je v 
Virginiji, v času pred znano rally dir
ko. Športni dirkalni avto, ki je pri
peljal z nedirkalno hitrostjo, se je us
tavil. Mala postava v kombinezonu 
je snela čelado in začudena sem 
vprašala: 

"Ali ste vi Paul Newman?" 
"Lahko bi bil," je odgovoril znani 

glas. Še vedno se mi je zdelo nemo
goče, a ob njem se je pojavila še ena 
znana glava. Precej dobro sem se 
počutila in vedela sem, da nisem utr
pela nobenega udarca v glavo. Torej 
možgani so bili v redu. Ampak Tom 
Cruise in Paul Newman sta stala ob 

mojem razbitem avtomobilu in us
tavljala mimo vozeče! Nabrala sta 
dovolj mož, da so dvignili avto, z 
mano in otrokom vred, ter ga posta
vili na cesto. Ko sem doma možu 
pripovedovala, kaj se je dogajalo, je 
poklical rešilca. Šele ko so me odpel
jali, prepričani, da je bila zgodba 
posledica pretresa možganov, je 
prebral v dnevnem časopisu, da sta 
se slavna spoprijateljila v filmu Bar
va denarja in zagreti Newman je učil 
radovednega lepotca veščin rally 
vožnje." 

Bibiana Huang Matheis (40), ki 
sem jo ob prvem srečanju zamenjala 
za srednješolko, je slika svoje notran
josti. Oblači se v oblekice, ki spo
minjajo na otroške. Sama jih naredi, 
in kot pravi, enkrat za večno. Se ob
lika telesa se ji ne spreminja. Kot da 
neskončna trakulja použije vse, kar 
Bibiana zmore pospraviti pri enem 
samem obroku: krožnik juhe, skledo 
solate in lonec školjk z omako in 
kruhom, krožnik testenin, celo piz-
zo, kozarec mleka, čaj in velik kos 
torte. Za normalno lakoto, da ne bo 
pomote. 

"Ko je čas za čiščenje hladilnika, 
pripustimo ta človeški sesalec in 
kmalu imamo v njem spet kaj prosto
ra za svežo zelenjavo," se je resno 
šalil debelušni mož, ki mu kalorije 
očitno prej zaležejo. 

Veliko drobnih navad in znanj se 
sedaj pretaka v njeno hči. Kitajska 
kri in ameriške izkušnje ter nemška 
logika, ki jo je prispeval oče, so ume-
sili deset let stare možgane, ki proce
sirajo najtežje stvaritve svetovne lite
rature, poznajo glasbo vseh zvrsti 
sirom sveta, ustvarjajo vrhunske no
vinarske prispevke za števihie časo
pise in igrajo devet instrumentov. 
Ne razumem, zakaj govorijo le en 
sam jezik. Morda čas za to še pride ... 

Nadaljevanje čez štirinajst dni 

PTUJ, ORMOŽ / V DRUŠTVU ZA CEREBRALNO PARALIZO 

Novi prostori za Soit čelr 
v petek so ime l i č lan i društva za cerebra lno para l i zo Ptuj - Ormož redni le tn i občnl^^ 
zbor. P r e d s e d n i k društva M i l a n Klajnšek j e povedal , da so zastavljene načrte v 
l a n s k e m letu skoraj uresn i č i l i , l e tošnje l e to pa j e označ i l za ze lo p o m e m b n o . V 
društvo je zdaj vk l jučen ih 2 3 3 č lanovi in prizadevajo si , da bi otroci , m l a d o s t n i k i ter 
odrasli s c erebra lno para l i zo imel i m u l t i d i s c i p l i n a m o obravnavo in m o ž n o s t i za 
šolanje , zapos lovanje in zdravstveno oskrbo . 

Člani ptujsko-ormoškega društva so izpostavili veČ problemov, s katerimi se srečujejo v vsa
kodnevnem življenju. Še posebej občutijo pomanjkanje nevrofizioterapevtov in logopedov, ki so za 
takšne bolnike nujno potrebni. Se posebej je pomembna zgodnja obravnava v predšolski dobi. 

Družba in država morata invalidu omogočiti, da izbere svoj življenjski slog, še zlasti da ostane v 
družini, v domačem okolju, da živi "normalno", običajno življenje. Država ima do njega tudi svoje 
obveznosti. Toda v vsakdanjem življenju so se že mnogi starši in invalidi prepričali, da ne morejo 
računati na državo in njene institucije. Prav zaradi tega ustanavljajo svoja društva. Eno izmed 
takšnih je društvo za cerebralno paralizo Ptuj-Ormož z imenom Sonček. 

Ptujskemu društvu Sonček se obetajo boljši časi, saj že gradijo nove prostore v okviru novega 
trgovsko-poslovnega središča Drava ob avtobusni postaji v velikosti 158 kvadratnih metrov. Prosto
re bi lahko kupili z najemom posojila, katerega letne anuitete znašajo 3 milijone tolarjev. Vendar 
bodo pri uresničitvi tega načrta potrebovali prispevke in razumevanje donatorjev, sponzorjev i^ j 
prostovljne prispevke posameznikov. Kot je povedala Zora Tomič, predsednica Zveze društev za c e - 1 

• rebralno paralizo, bi mreža centrov Sonček po Sloveniji pomenila kvalitetnejše življenje oseb s po
sebnimi potrebami. Omenjeni centri so zasnovani kot dopolnitev obstoječim institucijam za | 
varstvo, vzgojo in usposabljanje otrok in mladostnikov z motnjami v razvoju oziroma usposabljanje I 
in zaposlovanje odraslih invalidov pod posebnimi pogoji. V centru Sonček naj bi nudili svetovanje, I 
izobraževanje, prevoze, aktivno preživljanje prostega časa, občasno varstvo in pomoč na domu. I 

M a r i j a S l o d n j a k | 

PTUJ / VELIK USPEH EKONOMSKE ŠOLE ; 

Sodelovanje na dneh ^ j 
$lwenskega izobraževania Od 17.do 20 .marca 1998 se j e E k o n o m s k a šo la Ptuj 
predstavila z n e k a t e r i m i i zbran imi š o l a m i v Slovenij i n a 
Dnevih s lovenskega izobraževanja v Ljubljani . T o p o m e n i 
veliko pr iznanje za šo lo , za to s m o se n a š t ir idnevno 
predstavitev t emel j i to pripravil i . 

Na Dneve slovenskega 
izobraževanja smo se prijavili z 
inovacijskim projektom Multi-
medija pri pouku naravoslovja. 
Avtorica projekta je prof. Mija 
Vaupotič Gregorinčič. V njem 
smo predstavili sistemizacijo 
uporabe računalnika, kemijskih 
programov in multimedije pri 
pouku kemije, vključevanje ta
bel, grafov, kemijskih struktur, 
reakcij in simulacijo eksperi
mentov, kar smo vse dni DSI 
predstavljali na računalniku. 
Projekt smo dopolnili še z inte
raktivnim programom iz kemije 
Aciklične ogljikove spojine - iz
delava CD. Mnenje dijakov in 
profesorjev je, da učenje s 
pomočjo računalnika optimira 
procese učenja, zlasti z večjo in-
dividualizacijo tempa in načina 
Učenja, kar daje takemu učenju 
\'rsto prednosti v primerjavi s 
'^onvencionalnimi oblikami. 

Na razstavnem prostoru na 
^SI se je naša šola predstavljala 
2 barvnimi plakati, na katerih so 
bile med drugimi opisane na-
'boljše raziskovalne naloge naših 
dijakov s področja naravoslovja -
kemije in ekologije, družboslo
vja, ekonomije ter marketinga. 
P^lo, življenje in organiziranost 
^^le so prikazovale zloženke, a 

živahnem življenju in utripu 
šole pa so pripovedovala šolska 
glasila: Ekonomček, Ekonoms
ka šola se predstavi. Za manj na
silen jutri ; celostno podobo smo 
zaokrožili še z videokaseto. 

Marsikatero oko se je ustavilo 
tudi na številnih pokalih, ki so si 
jih "priboril" dijaki EŠ na 
športnem področju. 

Med projekti, ki so zbudili na
jveč zanimanja, sta projekta 
Zdrava prehrana - zdrav način 
življenja in inovacijski projekt 
Multimedija pri pouku nara

voslovja, ki sta bila tudi izredno 
slikovito predstavljena. 

18. marca so dijake in profe
sorje, demonstratorje na 
razstavnem prostoru, dopolnili 
še naši kulturniki z recitalom 
Srečko Kosovel - pesnik ekstaze 
in smrti, ki so ga dijaki že 
večkrat predstavili v domačem, 
ptujskem gledališču pod men
torstvom prof. Barbare Bezjak; 
uspešno pa je zaživel tudi pred 
ljubljansko publiko. 

V teh dneh smo spoznali veli
ko sovrstnikov in profesorjev s 
cele Slovenije in smo se kljub 
resnosti svojega poslanstva lepo 
zabavali, kar so nam omogočili 
številni sponzorji, za kar se jim 
zahvaljujemo. 

M a r t i n K o r o š e c 

E k o n o m s k a š o l a P t u j n a D n e v i h s l o v e n s k e g a 
i z o b r a ž e v a n j a v L j u b l j a n i 

Zmagala ekipa i Doleniske 
v L a š k e m je b i lo m i n u l o soboto državno tekmovanje na
jbo l j š ih e k i p z regi jskih tekmovanj v kvizu M l a d i in k m e 
tijstvo. V znanju je mer i lo m o č i l o 13 ek ip iz d o m a l a c e l e 
države. M e d tekmovalc i j e Podravje zas topa la ek ipa Kme
tijske šo l e s Ptuja v sestavi A lenka Petrovič , Pe ter Kekec 
in H e l e n a Val ič , mentorja ek ipe sta b i la Gabrijela P la te i s 
in Marjan H o r \ a t . 

Geslo letošnjega tekmovanja 
je bilo: Kdor se učenju posveča, 
se iz dneva v dan veča, simbol 
tekmovanja pa nasmejan fantič, 
ki ponazarja mladost, igrivost in 
učenost ter na svoji poti proti EU 
preskakuje številne ovire. 

Tekmovanja Mladi in kme
tijstvo so že tradicionalna oblika 
preverjanja znanja mladih s 
podeželja s področja kmetijstva, 
njihov namen pa je, vzpodbuditi 
mlade k pridobivanju dodatnega 
znanja s področja kmetijstva. 
Teme letošnjega tekmovanja 
Mladi in kmetijstvo so bile zad
ružništvo, smernice za ekološko 
kmetovanje, slovensko kme
tijstvo in Evropska unija in var
no delo pri sečnji. Organizatorji 
državnega tekmovanja so bili 
Društvo podeželske mladine 
Laško - Radeče, Zavod za živi
norejo in veterinarstvo Celje in 
Kmetijska svetovalna služba 
Laško, med gosti pa je bil tudi 
kmetijski minister Ciril 
Smrkolj. 

Tričlanske ekipe so bile iz 
Prekmurja, Podravja, Maribora, 
Gorenjske, Koroške, s Celjskega, 
Primorske, iz Posavja ter do
lenjske in ljubljanske regije z 
Zasavjem ter lanskoletna zmago
valna ekipa iz Laškega. Ptujčani 
se niso uvrstili v finalni del tek
movanja, zmagala pa je ekipa 
Srednje kmetijske šole Grm iz 
Novega mesta. 

Udeleženci tekmovanja so ap
rilsko soboto izkoristili tudi za 

ogled Laškega in tamkajšnje pi
vovarne, bili so na sprejemu pri 
županu mesta, domačini so 
poskrbeli za kulturni program, 
bogato pa so bili nagrajeni tudi 
vsi tekmovalci, na koncu pa je 
sledilo še tradicionalno medse
bojno obdarovanje tekmovalcev. 

T . M o h o r i c o 

E k i p a K m e t i j s k e š o l e s P t u j a v f i n a l n e m d e l u t e k m o 
v a n j a n i i m e l a s r e č e 



KULTURNA, IIOBRAIMVANSE 

G O R I Š N I C A / O K R O G L A MIZA O D O M I N K O V I DOMAČIJ I 

Domaiija - središie in 
vzpodbuda za prireditve 
Za bodočnos t D o m i n k o v e domači je se ni potrebno bati , s m o 
s l i ša l i na nedavni okrogl i miz i v obč in i Gorišn ica , kajti zan
j o so že pripravljeni števi lni predlogi v obl ik i prireditev, de
lavnic, ma le l ikovne koloni je in celovite tur is t ične promoci 
j e v Slovenij i . Že do le tošnjega poletja bo najstarejša ohran
j e n a s lovenska p a n o n s k a h i ša 'na vogel' obnovljena in po
tem predstavljena š i r šemu krogu obiskovalcev kot muze j . 
Stara domači ja naj bi posta la osrednji kul turno-etnografski 
prostor gor i šn i ške obč ine . 

Prve zamisli za ohranitev in te
meljito obnovo Dominkove 
domačije so nastale že v letu 
1996, ko so imenovali posebno 
tričlansko komisijo za njeno 
obnovo. Predsednik komisije je 
postal Boštjan Rihtar, njegova 
pomočnika pa Stanko Arnejčič 
in Andrej Horvat, ta komisija pa 
je na pobudo domačinov 26. 
marca sklicala okroglo mizo, na 
katero so povabili tudi prof. dr. 
Janeza Bogataja, priznanega 
strokovnjaka za domačo in 
umetno obrt, ki pa se okrogle 
mize žal ni mogel udeležiti. V 
svojem pismu Gorišničanom je 
prof. dr. Bogataj med drugim za
pisal: "V stroki smo veseli, da ste 
se v Gorišnici odločili ohraniti 
Dominkovo domačijo. Pri tem 
ne gre le za vprašanje "lepe, stare. 

tipične" in ne vem še kakšne 
domačije. Bistvo je v ohranjanju 
sestavine kulture in načina 
življenja, povezanih z 
izobraževanjem, vzgojo, turiz
mom, trženjem. Ljubiteljstvo, ki 
ima pri reševanju Dominkove 
domačije pomembno vlogo, bo 
moralo razviti stalne oblike vza
jemnega sodelovanja s posamez
nimi strokami, tudi v zvezi s tu
ristično "izrabo" domačije. 
Želim, da začeto delo nadaljujete 
s pomočjo strokovnjakov iz mu
zeja in zavoda za varstvo naravne 
in kulturne dediščine." 

JUNIJA 
GOST VAJE V 
GORIŠNICI 

Nekateri domiselni in priza

devni Gorišničani so poleg ok
rogle mize pripravili tudi bogato 
razstavo fotografij in izdelkov, 
ki spominjajo na Dominkovo 
domačijo, še posebej zanimivi pa 
so bili razstavljeni spominki (iz
delali so jih domači mojstri), ki 
naj bi postali nekakšni simboli 
domačije. Boštjan Rihtar je de
jal, da naj bi hiša kmalu postala 
muzej, še prej pa bodo skozi 
učno delavnico v njej pokazali, 
kako se restavrirajo stari pred
meti, ki jih je domačija ohranila 
še mnogo. Tam naj bi bil tudi 
čebelarski muzej, kulturni pas za 
ptiče, ribnik s tipično favno in 
floro, na domačiji bi gojili zdra
vilna zelišča, medtem ko vrt in 
njivo že obdelujejo po načelih 
bio kmetovanja. Na domačiji naj 
bi ustvarili tipično domače 
vzdušje, postala naj bi nekakšen 
center vseh turistično-kulturnih 
prireditev z domačimi prazniki, 
obujanjem ljudskih običajev in 
morda tudi s porokami. Tudi na 
tak način bi Dominkova 
domačija imela širšo vlogo in po
men v slovenskem kulturnem 
prostoru, saj jo nameravajo 
vključiti v turistično ponudbo 
Slovenije. In nenazadnje bi 
služila potrebam pedagoških de
javnosti. 

Prva večja prireditev na 
domačiji bo junija letos. To bo 
gos tva je v Gorišnici, v katerega 
so se bodo vključili vsi krajani, 
šola, župnišče in društva, TV 
Slovenija pa bo ob tej priložnosti 
posnela dokumentarec o starem 
ljudskem običaju, za katerega bo 
scenarij pripravil domačin Lojze 
Matjašič. V Gorišnici morajo za 
gosttivaje izbrati samo še ženina 
in nevesto, čeprav je dogovor z 
mladim parom skoraj že sklen
jen. 

T a t j a n a M o h o r k o 

PTUJ /NOVOST V MLADINSKI KNJIŽNICI 

PolUn zci starše 
V četrtek, 26 . marca , j e bil v pravljični sobi m l a d i n s k e od
delka Knjižnice Ivana Potrča roditeljski ses tanek in starši 
so l a h k o prvič segl i na p o s e b n o knj ižno po l i co . 

Odkar se je tisti del knjižnice, 
ki je namenjen otrokom, preselil 
iz utesnjenih samostanskih 
prostorov, so mladinski 
knjižničarji skrbno načrtovali 
najrazličnejše aktivnosti, ki pri
vabljajo mlade bralce, pa tudi 
tiste, ki bodo knjige šele vzljubi
li. Sodobni prostori in oprema 
ter dotok novih knjig omogočajo 
številne možnosti, le denarna 
malha ostaja vedno bolj 
zadrgnjena. Tako poskušajo z 
danimi možnostmi izpeljati 
predvideno (redne pravljične 
ure za izven, bibliopedagoške 
ure, redne mesečne razstave in 
literarne uganke, knjižne kvize, 
ure umetniške besede, 
počitniške urice ...); denarno 
manj skromni projekti 
(pravljični maraton, literarni po
poldnevi za otroke, literarna de
lavnica, poezija je glasba, skrinja 
iz babičine bale, ljudski godci in 
glasbila ...) pa čakajo na boljše 
čase. Kot je dolgo čakala ures
ničitev zamisli POLICA ZA 
STARŠE, saj so želeli sistema
tično zbrati in urediti tiste stro
kovne in tudi poljudne knjige, ki 
pomagajo staršem pri vzgoji in 
dvigu kvalitete prostega časa v 
družini. Vendar je pomanjkanje 
denarja vzrok za skromnejšo, a 
tudi dobrodošlo izvedbo: POLI
CA ZA STARŠE zajema po en 
izvod knjig, ki so bile prej razpo
rejene po različnih policah v 
vseh treh etažah mladinskega 
oddelka in so tako bile staršem 
manj dostopne, če niso izrecno 
zaupali svojih želja mladinskim 
knjižničarjem. Polica za starše 
(običajno spremljajo cicibane in 
učence prvih razredov ali pa pri
dejo po določene knjige za večje 
bralce) je od minulega četrtka 
urejena v prvem prostoru, kjer je 

izposojevalni pult. 
Knjige s POLICE ZA 

STARŠE so razdeljene v šest 
sklopov: največ jih je v prvem in 
je naslovljen SPOZNAJTE 
SVOJEGA O T R O K A IN M U 
POMAGAJTE. Sem sodijo knji
ge z osnovami psihologije, peda
gogike, didaktike ter druge 
poučne knjige za starše in tiste, 
ki se poklicno ukvarjajo z mladi
mi. POJEMO IN IGRAMO SE 
SKUPAJ predstavljajo zbirke 
ugank, pesmaric in družabnih 
igric. USTVARJALNA 
DRUŽINA so naslovljene knji
ge z napotki za pestre dejavnosti 
tehničnega in likovnega obliko
vanja ter ustvarjanja na drugih 
področjih. Ko vaš malček noče 
spati v svoji postelji, ko vašo 
malčico tlači nočna mora, ko je 
vaš prvorojenec ljubosumen na 
novega družinskega člana, ko 
malček neusmiljeno tuli pri 
zdravniku, ko otrok je preveč ali 
pa je neješč, ko mora otrok v bol-
nišnico,ko umre bližnji. . . takrat 

lahko težave omilijo ali pa ji^ 
celo premagajo PRAVLJICE 
KI SO O T R O K O M V POMOC 
Na polici ZA DOBRO JUTRO 
IN L A H K O NOČ so izbrane 
pravljične knjige, ki jih lahko po 
odlomkih berete otrokom ter pri 
tem tudi sami neizmerno uživate 
(knjižne mojstrovine za male in 
velike). Delček POLICE ZA 
STARŠE pa je namenjen roma
nom in zgodbam iz sveta 
odraščanja, zato nosi naslov 
ZGODBE, KI POMAGAJO 
RAZUMETI NAJSTNIKE. 

Po tako urejeni zbirki knjig so 
prvi segli starši otrok, ki obisku
jejo vrtec na Potrčevi 9 na Ptuju, 
in bili so tudi prvi, ki so pri
sostvovali nekoliko neobičajne
mu roditeljskemu sestanku. 
Pripravile sta ga Maša Rogina 
ter knjižničarka Liljana Kle-
menč ič . Starši so ob izbranih 
pesmicah začutili pomen 
knjižne vzgoje in pravljičnosti za 
otrokov vsestranski razvoj, hkra
ti so ob kratkem sproščanju in 
pravljici Zaljubljeni žabec 
preživeli nekoliko drugačno po
poldne. 

L . K l e m e n č i č 

K n j i ž n i č a r k a L i l j a n a K l e m e n č i č u r e j a p o l i c o z a 
s t a r š e . F o t o : O M 

PTUJ / ŠOLSKI CENTER 

Skripta izppd 
peresa M, Žargija 

P o k l i c n a in t e h n i š k a e lektro šo la iz Ptuja j e le tos predstavi
la najš irš i šo l sk i javnost i v Slovenij i tri nova u č n a mesta: 
u č n o m e s t o za a n t e n s k e s i s teme, u č n o m e s t o za umerjanje 
in popravi lo barvnih TV sprejemnikov in u č n o m e s t o za 
programiranje mikrokontrolorja PIC. Učite l j prakt ičnega 
p o u k a inžen ir M a i j a n Žargi , ki j e ta u č n a mes ta i zpopoln i l , 
j e pripravil tudi us trezna skripta, ki naj bi že v j e s e n i 
s luž i la kot u č b e n i k za poučevanje televizijske t e h n i k e v 
srednjih šo lah . 

Marjan Žargi je skupaj s 
pripravo ustreznih folij za 
učitelje tega predmeta o tele
vizijski tehniki opravil pionirs
ko delo v Sloveniji za spozna
vanje s tem področjem. Sicer pa 
je Poklicna in tehniška elektro 
šola pripravila pod njegovim 
vodstvom v tem šolskem letu že 
dva različna seminarja za učitel
je praktičnega pouka in strokov-
no-teoretičnih predmetov iz vse 
Slovenije, v prihodnjem pa na
merava organizirati še šest semi
narjev z drugačno tematiko. 

Da je Poklicna in tehniška 
elektro šola iz Ptuja vodilna v 
Sloveniji na tem področju, je 
tudi zasluga mednarodnega pro
jekta Phare, v katerega je bila 
'•ola vključena. Preko tega 
To^rama je dobila ustrezno teh

nično opremo v vrednosti 4,5 
milijona tolarjev in je tako 
opremljena z najsodobnejšimi 
merilnimi instrumenti . Šola pa 
sodeluje tudi z Elektroniko iz 
Velenja. "Tudi pri nas sestavlja
mo barvne televizorje," je pove
dal Marjan Žargi. "Od Elektro
nike dobimo vse komponente, 
učenci pa pri praktičnem pouku 
iz njih sestavijo barvni tele
vizijski sprejemnik." 

Inženir Marjan Žargi je bil 
nekoč zaposlen v ptujskem Go
renju, učitelj praktičnega pouka 
v šoli pa je že 9 let. Vse svoje 
znanje o televizijski tehniki je 
združil v knjigi, ki bo jeseni iz
dana za vse srednješolce elektro 
usmeritev v Sloveniji. "Upam, da 
bo tako. Potrdit i jo mora še mi
nistrstvo, v nasprotnem primeru 

M a r j a n Ž a r g i , u č i t e l j 
p r a k t i č n e g a p o u k a v 
P o k l i c n i i n t e h n i š k i 
e l e k t r o š o l i 

pa jo lahko prav tako izdamo, 
vendar le kot priporočeno litera
turo. Pisal sem jo štiri mesece, 
pri čemer sem se naslonil tudi na 
tujo, predvsem nemško literatu
ro. Dodal sem precej slik in gra
fov, da bi dijaki lahko osvojili 
gradivo tudi s pomočjo fotospo-
mina." 

M i l e n a Z u p o n i č 

PTUJ / POKRAJINSKI MUZEJ VABI 

Prvi€ femaž Plavet 
V Pokraj inskem muzeju Ptuj odpiramo novo poglavje v 
razstavnem programu. "Prvič razstavlja" s m o imenoval i pri
reditev, s katero m l a d i m l ikovnim ustvarjalcem p o n u j a m o 
možnos t , da se prvič predstavijo v javnost i . Tovrstnih 
razstav s icer ne b o m o niza l i v t o č n o d o l o č e n i h t ermin ih , 
pač pa se b o m o odzivali na dogajanje v n a š e m okol ju . 

Ptuj velja za mesto zgodovine in 
odličnih spomenikov iz preteklos
ti. Ob tem se je utrdilo povsem 
napačno prepričanje, da se so
dobna likovna ustvarjalnost na 
Ptuju ne more meriti z dosežki iz 
preteklih dob. Pa ni tako. V 20. 
stoletju je na Ptuju nastalo nekaj 
nadvse pomembnih umetnin. Ne
katere so že ovrednotene kot 
ključna dela sodobne slovenske 
ustvarjalnosti (na primer Mrtvi 
kurent Franceta Miheliča), za 
marsikatero pa bo takšno oceno 
najbrž še prinesel čas. 

Med Ptujčani je kar nekaj mla
dih slikarjev in kiparjev, ki so že 
ali pa bodo v kratkem končali svo
je študijske obveznosti. Za mesto 
je pomembno, da njihova ustvar
jalna vnema ne bo pojenjala. Ne
nehno srečevanje s starimi mojstri 
in dovršenimi umetninami iz pre
teklih dob ne sme jemati poguma, 
pač pa mora pomenili vir navdiha 
in zavezovati h kontinuiteti in vi
soki kvaliteti. Za vse to pa so 
potrebne razstave in soočenje z 
obiskovalci. 

Tomaž Plaveč je absolvent sli
karstva na Akademiji za likovno 
umetnost v Ljubljani. V petek, 17. 
aprila, bo ob 18. uri v romanskem 
palaciju na ptujskem gradu 
predstavil slike iz ciklusa Bivanje 

neskončnosti. Mladi umetnik v 
modrinah morja in neba išče od
govor na večno vprašanje o 
(ne)(s)končnosti prostora, časa in 
bivanja. Ciklus je zanimiv, slikar 
se nam razkriva kot razmišljujoč 
in tenkočuten ustvarjalec, razpet 
med omejenostjo tostranstva in 
strahom pred brezmejnostjo 
večnega. Oceani in nebo, nes
končni prostori, razprti v neiz-
merljivost globin in višav, neneh
no v gibanju in spreminjanju, 
vzbujajo strahospoštovanje in va

bijo. Dva brezmejna svetova se zli
vata v celoto, slikar pa ju skuša na
seliti z bitji, znaki in simboli, pa 
tudi z gestikulacijo lastnega telesa. 
Navidezna kaotičnost in nes
končnost časa se zgoščata v sre
diščno točko in trenutek (navidez
ne?) sreče. 

Ob razstavi so bili natisnjeni pla
kat, zloženka in vabilo. Razstavo 
bo odprla Marija Šumandl, dolgo
letna ravnateljica Osnovne šole 
Mladika (prej OŠ Toneta Žnida-
riča). Šoli je ravnateljevala v času, 
ko je Tomaž Plaveč nabiral prvo 
učenost. Z veseljem se je odzvala 
vabilu, da nekdanjega učenca pos
premi na umetniško pot. 

Vabljeni na ptujski grad v petek, 
17. aprila, ob 18. uri! 

M a r j e t a C i g l e n e č k i 



ZANIMIVOSTI, KULTURA 

pTUJ / JUBILEJ PTUJSKIH KOMORNIKOV 

Konceriu ob rob 
j aprila je bil praznik za pevce Komornega moškega zbora in 
^3 ves Ptuj. Na jubi lejnem koncertu ob 45-letnici delovanja 
^Q predstavili de loma nov ali posebej za to priložnost prire
jen nepretenciozen program. V zboru poje 29 pevcev, vodi pa 
ga g. Franc Lačen. 

iComorni moški pevski zbor 
sodi po svojem dometu med 
prvokategorne zbore, če štejemo 
njegove dosežke na nacional
nem tekmovanju Naša pesem v 
\iariboru in upoštevamo dejst
vo, da je eden redkih moških 
zborov, ki brez kriz deluje že 
jolga leta. Dirigenti Jože Gre-
gorec (ta je zbor ustanovil), 
Branko Rajšter in zadnjih dvaj
set let Franc Lačen so zboru 
vsak v svojem času znali dajati 
strokovne in moralne spodbude, 
da je danes na taki ravni. 

Petkov koncert je zbor uvedel 
z Gallusovim dvozbornim ad ae-
quales motetom iz zbirke Opus 
musicum 1/32 in tako dal pravo 
mesto mojstru Camiolusu. Po
hvale vreden je premišljeno 
zbran drugi zbor devetih pev
cev, ki je vzpostavljal pravšnje 
ravnovesje zboru in tudi držal 
intonacijo skladbe. Kot drugo 
skladbo smo poslušali Montever-
dijev madrigal Pustite me umreti 
v prestavitvi za moški zbor. 
Problem predstavitvev skladb iz 
obdobja vokalne polifmije iz 
mešanih v moške je zelo zahtev
na in občutljiva naloga, ki od 
prirejevalca zahteva tako pozna
vanje stila kot zakonitosti zvoka 
moškega zbora. Za omenjeno 
skladbo lahko ugotovimo, da ne 
vzdrži primerjave z izvirnikom 
za mešani zbor. Intonacija se 
pojavlja kot problem v moškem 
zboru zaradi ozkih leg akordov 
in zatorej nerazvitih alikvotov v 
višinah. Tretja skladba na kon
certu, ki je nastala v istem času, 
\e\)il motet Beati eritis. Zložil ga 
je beneški skladatelj Giovanni 
Croce (1557-1609). Skladbo smo 
v izvedbi komornikov poslušali 
že lani aprila na Naši pesmi. Se
danja izvedba je pridobila na 
z\očnosti, predvsem pa na fraz-
nem legatu. Če bi bila še dina
mika bolj izkoriščena v smeri 
proti pianu, bi bila izvedba še 
žlahtnejša. Vsekakor pa je že se
daj na zelo visoki ravni. 

V nadaljevanju nam je zbor 
predstavil ^ same slovenske 
skladbe. Že prva, Adamičeva 
Kregata se baba in devojka na 
igrivo besedilo Cvetka Golarja, 
je pokazala vse pevskotehnične 
vrline zbora. Ta virtuozna etuda 
)e na današnjih koncertnih 
odrih prava redkost. Zatorej še 
posebne čestitke zborovodji za 
njeno uvrstitev v program. Dru
ga stvar pa je izvedba pesmi. 
Kdor pobliže pozna to zahtevno 
Partituro, ki temelji na oktavnih 
skokih, ve, da je trd oreh. Ko-
niorniki so jo predstavili brez
hibno tako v pogledu čistosti, 
f^mpa in dinamike. Menim, da 
1̂  bila to najbolje izvedena pe-
ŝrn na koncertu. Druga izvirna 

skladba je bila izpod peresa 
^nša Kreka. Lani je bila obvez-

za moške zbore na Naši pe-
^^i. Ce se spomnimo, da na 
f*aši pesmi nismo slišali nobene 
•brezhibne izvedbe, potem je ja-
^^0, kako je bila izbrana obvez-

skladba zahtevna. Interpreta-
^ijski pristop in uležanost 
zahtevnih in drznih harmon-
^kih prehodov sta sedaj komor-
|J'kom precej bližja. Menim pa, 
^3 ta zahtevna in modalno pisa-

skladba še čaka najboljšega 
'^^ajalca. 

koncertu smo prisluhnili 
'^di skladbama Alojza Srebotn-
p"'"^ ljudskem duhu zloženi 
J^nii o lončenem basu (kompo-
''•ana pred tridesetimi leti) in 

'^^"t^anjski (iz leta 1995). V obeh 
prepoznaven harmonsko 

/ len in veder kompozicijski 
^^ek istega ustvarjalca. Če je 

bila prva izvedena z vsem glas
benim humorjem vred dobro, je 
pri drugi, na novo naštudirani, 
še manjkalo sproščenasti, 
predvsem pa pohitevanje v 
zadnjem delu skladbe. Pri obeh 
skladbah je bila polna zvočnost 
in velika pevska disciplina te
norska vrste, ki je sedaj ubrana, 
brez iztopajočih posameznikov! 

Poslušali smo tudi skladbo 
Prlek si je nekaj zmisla Cirila 
Cvetka. Skladba je bila nagraje
na na mednarodnem tečaju 
APZ Tone Tomšič pred štirimi 
leti. Franc Lačen je zadel pravi 
značaj in utrip šaljivke in taka je 
bila tudi obrazna mimika pev
cev. 

Zborovodja je izbral za jubilej
ni koncert še šest priredb ljud
skih z obrobja slovenskega 
etničnega prostora: l[udsko O, le 
mamka vi Daniela Svare, ki je 
zvenela ubrano, brez kričavosti 
v višjih dinamičnih stopnjah, 
Svikaršičevo Je komaj nuoč storiva 
se, ki je bila izvedena s pravo 
koroško občutenostjo, svetoval 
pa bi menjavo solista z mlajšim, 
saj gre za izrazito fantovsko pe
sem. Bučarjeva Ječam žela iz 
Bele krajine je pokazala zboro-
vodjevo sugestivno obvladovan
je notnega teksta in zbora. 

France Marolt, katerega značil
nost je, da ni napisal niti ene iz
virne skladbe, ampak same pri
redbe, je s skladbo Ta paver pa 
grahovco seje (koroška ljudska) 
dokazal, kako zares se moramo 
lotevati študija njegovih obde
lav. Izvedba te pesmi ni bila naj
boljša, svetoval bi tudi, naj jo 
zborovodja intonira višje. 

Zbor se je na jubilejnem kon
certu oddolžil svojemu prvemu 
zborovodji Jožetu Gregorcu z 
izvedbami dveh njegovih pe
smi: Ali lastno je pač na tem sveiti 
in Micka v piingradi rouže beri. 
Slednjo je avtor namenil zboro-
vemu jubileju in smo tako pos
lušali praizvedbo. Gregorčeve 
priredbe so med obdelavami za 
moške zbore nekaj posebnega. 
Preveva jih prvinska arhaičnost. 

izogiba pa se stereotipom. Taki 
sta bili tudi obe izvedeni sklad
bi. Menim oziroma dajam pobu
do, da bi bil že čas, da se mesto 
Ptuj oddolži svojemu častnemu 
meščanu z izdajo notne zbirke 
njegovih skladb. 

Zborovodja oz. zbor sta v 
zadnji a capella skladbi na kon
certu Micka pa v piingradi 
rouže beri sklenila sožitje tona 
in besede in nam posredovala 
občuteni piano, v katerem zbor 
zveni najlepše (ob koncu te pe
smi sem pomislil: Skoda, da ga 
nocoj nisem večkrat slišal.). 

V zadnji točki koncerta sta se 
predstavila Komorni moški 
zbor in devetčlanski ptujski pi
halni orkester. Poslušali smo 
prvo izvedbo venčka desetih 
ljudskih in narodnih skladb Mi 
štajerski fantje za moški zbor iz
pod peresa D. Bučarja, R. Gub-
ca, Jožeta Gregorca, P. Kernja-
ka, F. Maroka, C. Preglja in M. 
Tomca, ki jim je podložil in
strumentalno spremljavo Vinko 
Strucl. Dirigiral je Franc Lačen. 
Gre za splet vedrih in liričnih 
pesmi, ki so jih zbor in instru
mentalisti zgledno izvedli in jih 
deloma tudi morali ponoviti. 

V dodatkih, ki ju je želelo hva
ležno občinstvo, so jubilanti za
peli še Venturini/Pregljevo 
uspešnico Nocoj, pa oh, nocoj ter 
Gobčevo priredbo napitnice TU 
je še en suhec. 

Ob velikem in pomembnem 
slavju med poslušalci na kon
certu razen avtorja tega zapisa 
nismo videli niti enega aktivne
ga zborovodja. Predstavnica 
Z K O Ptuj je podelila zaslužnim 
pevcem Gallusove značke. Ob 
tako lepem jubileju zbora in 
njegovega dolgoletnega zboro
vodja pa so predlagatelji zamu
dili enkratno priložnost, da bi 
svojemu predsedniku oz. zboro
vodji Francu Lačnu podelili 
Gallusovo listino (drugo naj
višje priznanje Zveze kulturnih 
društev Slovenije za glasbo) ali 
pa vsaj Gallusovo značko za nje
govo neumorno dolgoletno delo 
na ljubiteljskem področju na 
Ptuju in v širšem slovenskem 
prostoru. 

Mitja G o b e c 

SLOVENSKA BISTRICA / PREDSTAVITEV KNJIGE JOŽETA 
HUDEČKA NA POČITNICAH 

Kultura - za mnoge deset-
nkUf za njega primeša 
Med številne prireditve v nizu praznovanj novega praznika 
občine Slovenska Bistrica je bilo brez dvoma najzanimivejše 
srečanje z Jožetom Hudečkom, znanim kulturniškim televi
zijskim komentatorjem, in njegovo knjigo Na poči tnicah, 
kjer opisuje svoje srečanje s Slovensko Bistrico, kamor pride 
"smrkav sedemnajst letnik, željan velikih dogodkov," kot je 
na predstavitvi sam povedal, na obisk k svoji sestri Nadi. 

Kot je v spremni besedi zapi
sal Mitja Čander, je pripovedo
valec "na počitnicah" tudi tako, 
da se znajde v okolju, v kate
rem bo vedno "mimoidoči gos-
tač" oziroma "zmeraj zgolj 
prišlek". Se več, v Bistrici je 
enako kot na vsem svetu tujec, 
ker je tujec najprej sam sebi, to 
pa v prvi vrsti zato, ker je nje
govo razumevanje sveta in 

sploh vsega drugačno. V 
Hudečkovem romanu je niz 
odlomkov, v katerih se junak 
znajde v položaju, ko mu ni nič 
jasno, še posebno takrat ne, ko 
mu govorijo o njegovem očetu, 
ki ga vsi poznajo, pa vendar po
polnoma drugače kot on sam. 
Tud i sicer se zdi, da imajo Bi-
stričani, verjetno pa tudi ljudje 
nasploh, drugačno razumevan
je in vedenje. O stvareh, ki jih 
oboji, oni in on, poznajo, govo
rijo tako, da pripovedovalec 
ves čas dvomi, ali ne gre za 

kakšno pomoto, ali niso kje kaj 
zamešali, ali ne govorijo v re
snici o kom drugem ali pa 
komu drugemu. 

Hudečkov študijski tovariš 
prof. dr. Janko Čar, ki prav 
tako nastopa v njegovem roma
nu Na počitnicah, je knjigo in 
avtorja predstavil slovenjebi-
str iškemu občinstvu. Dr. Čar je 
Hudečka izzval, naj pove nekaj 

Jože Hudeček ob predstavitvi svoje knjige Na počitnicati. 
Ob njem prof. dr. Janko Čar ter Anica Korošec, 
ravnateljica knjižnice Josipa Vošnjaka 

besed o sebi. In kdor Hudečka 
pozna, ve, da ta predstavitev ni 
bila povsem stereotipna, kot 
smo ob podobnih pri ložnostih 
vajeni, temveč v stilu njegovih 
TV komentarjev, kjer s stra
hom čakaš, ali bo uspel svoj 
dolgi stavek z neštetimi vme
snimi stavki, obogatenimi s 
številnimi iskrivimi metafor
ami in mislimi, srečno zakl
jučiti. 

Rojen v Trnovem (bolj pot iho 
moramo povedati, da je 24. fe
bruarja praznoval 61. rojstni 

dan), ki je v času njegove mla
dosti še mešanica med vasjo, 
mestom in predmestjem, je ras-
tel hišami in vrtovi, ravno 
pravšnjim okoljem za vse lepo 
dovzetnega otroka. Za bližnje
ga soseda je imel mojstra 
Plečnika, za drugega soseda 
rezbarja, knjige na domači 
knjižni polici in spoštljiv od
nos do njih, mater ino pripove
dovanje in njeno petje, saj se je 
že kot otrok naučil številne 
domače slovenske narodne pe
smi, stric t iskarnar in ob vsem 
vzdušju, ki je takrat vladalo 
tod, Jože Hudeček pač ni mo
gel postati drugega kot to, kar 
je. Zavezan in zapisan kul tur i 
črpa iz okolja svoje mladosti 
energijo še danes. 

Svojo prvo li terarno delo, no
velo Rdeča hiša, je objavil sredi 
petdesetih v študentski reviji 
Beseda. To je bilo obdobje, ko 
je sanjal, da bo pisal velike ro
mane, vendar čas nekater im 
prevratniškim misl im in tudi 
besedam dela š tudentske mla-
deži, ki je želela drugačen svet 
in ga menda tudi slutila, pač ni 
bil naklonjen. Sam pravi, da je 
bila zaušnica, ki jo je takrat do
bil, težka in hkrati tudi korist
na. In ker so nepr imerni ljudje 
ob nepr imernem času 
spraševali nepr imerne reči, je 
med Hudečkovimi novelami iz 
petdesetih let in romani , ki so 
izšli po 1990. letu, skoraj štiri 
desetletja časovne razlike. Po
tem pa na "gosto" - skoraj leto 
za letom izidejo njegova dela: 
Golobar, Vonj po gori, Odveza-
ne misli . Zgodbe iz pozabe in 
Ulice mojega predmestja ter 
zadnja. Na počitnicah, ki je 
lansko leto izšla pri založbi 
Obzorja Maribor. Knjiga je re
snična uspešnica, saj je v knji
garnah več ne najdete. Samo za 
predstavitev v Slovenski Bi
strici so pri založbi Obzorja 
uspeli pr ihrani l i dvajset knjig 
in jih ta večer do zadnje proda
li. Težave s knjigo pa so bile 
tudi v slovenjebistriški 
knjižnici, saj so Bistričani knji
go, kjer piše o njih, še posebej 
ker so v njej mnoga prava ime
na, želeli pred javno predsta
vitvijo prebrati . Zadrego so 
rešili z medkiijižnično izposo
jo. 

Veliko ljudi je ta večer prišlo 
v viteško dvorano bistriškega 
gradu, ki tudi "nastopa" v 
Hudečkovem romanu, ter pris
luhnilo njegovim besedam, iz
vajalcem in povezovalcem 
žlahtnega srečanja - zaposle
nim v knjižnici Josipa Vošnja
ka in Zavodu za kul turo - ter 
ženskemu nonetu Vivere, ki so 
govorjeno besedo popestrili s 
pesmijo. Zanimivo je bilo ka
sneje po uradnem delu pris
luhnit i številnim Bistr ičanom, 
ki so razglabljali o podrobnos
tih iz Hudečkove knjige, saj 
Slovenske Bistrice iz povojne
ga časa, ko je bila nacionaliza
cija v silnem razmahu, iz 
graščine pa so še vedno z 
vojaškimi kamioni vozili gro-
fovo pohištvo, že davno ni več. 

VidaTopolovec 

to memoriam Janezu Šamperlu 
Pomlad je za k m e t a čas , ko 

že lahko spremlja sadove je
senskega dela, čas , ko m u 
prebujanje narave vzburi 
duha , te lo in dušo . T a k o se 
je leta in leta dogajalo J a n e 
zu Šamper lu , le tos pa ga je 
n a m e s t o pomlad i p resene t i 
la bolezen, ki jo je že dolgo 
nosil v sebi , a zanjo ni vedel 
ali ni hote l vedet i ali pre
pros to ni imel časa bi t i bo
lan, kajti njegova življenjska 
pot je bila izredno pes t ra , di
n a m i č n a , na tu ra l i s t i čno 
težka, vendar ni bila poveza
na s fa ta l izmom - z vdanost jo 
v usodo . 

Narava ga je obdarila z neiz
merno prešernostjo, samoza
vestjo, brez občutka majhnos
ti ali manjvrednosti . Cenil je 
svoje znanje in sposobnosti in 
cenil je znanje, sposobnosti in 
položaje drugih. Bil je pono
sen človek, ki je iz vsake še 
tako težke življenjske preiz
kušnje iztisnil pozitivni del 
ob duhovni in fzični pomoči 
žene Marije, s katero sta bila 
celota, ki je sedaj prizadeta. 

Rodil se je 7. 12. 1925 v 
Spuhlji pri Ptuju v gostil-

niško-kmečki družini , kjer je 
že v mladosti bil priča živl
jenjskim radostim, tragedi
jam, pol i t ičnim dogodkom ob 

Svojim staršem so s e pre
stavili malčki iz vrtca 
Budina. 
gostilniških gostih širšega 
ptujskega področja. Naučil se 
je javno nastopati , kontaktira-
ti z l judmi, jim ustreči, ne gle
de na to, ali so mi bili všeč ali 
ne. Obiskoval je okoliško 
osnovno šolo na Ptuju, bil je 

med ustanovnimi člani gasil
cev v domači vasi. Zelo rad je 
prepeval tako v mladih letih 
na vasi kot pozneje z otroki. 

Vojna vihra ga je odnesla na 
evropska bojišča in ga vrnila 
domov kot ujetnika, ki je ta
koj začel znova. Poročil se je z 
vedoželjno Marijo Krajnčič, 
se zagrizel v zemljo, prebrodil 
čas obveznih oddaj in ne
nehno koval načrte, kako bi iz 
posestva iztisnil toliko, da bi 
zmogel davke, preživel 
družino in hkrat i posodobil 
in si olajšal težko fizično delo. 
Za ceno novega stroja so šle 
koline in za ceno davka so šle 
šolske počitnice. 

Kot dober organizator je za 
delo na kmetiji, ki ga ni bilo 
mogoče prekini t i , bil sposo
ben vzbuditi pri otrocih dela-
voljnost in zavest vrednosti 
dela. To se mu je bogato 
obrestovalo. Ne le na kmetiji , 
temveč tudi pri otrocih - dva s 
fakultetno izobrazbo, ena z 
višjo in eden s srednjo so bo
gata bera skupnega raz
mišljanja, katerega rezultat je 
bila tudi otrokom dana 
možnost lastne izbire (razen 

pri prvorojenki) in podpore te 
lastne izbire. Ni zapadel 
splošni evforiji 60. let, ko so 
mu nekateri očitali, da je neu
men, ker šola otroke, namesto 
da bi jih dal delat. 

Veliko dobre volje in energi
je je podaril sovaščanom in 
patrom minor i tom, predvsem 
v tistih časih, ko smo bili pre
pričani, da so stoletja stare 
vrednote za v koš. Kljub stru-
gosti se je znal veseliti skup
nih in posameznih uspehov, 
nas bodril ob neuspehih, bil je 
ponosen na nas. Zelo ga je pri
zadela smrt hčerke Marije in 
zeta. 

Ata - ponosni smo na vas, 
hvala vam, upamo, da bomo 
uspevali hodit i skozi življenje 
tako, kot ste hodili vi. 
Obdržali ste kmetijo, ki ima 
naslednika, izšolali otroke, 
veliko pomagali drugim, širili 
veselje in optimizem, ki ju je 
premalo v marsikaterem Slo
vencu, spoštovali praznike in 
predvsem našo mamo, kajti 
kljub svoji moškosti ste po
trjevali, da na ženi dom stoji. 

Kristina ŠamperI Purg 
v imenu otrok 
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MASVBTI 

Kuharski nasveti 

Te dni s m o s e zraven kuhanja šunke najpogosteje ukvarjali š e 
s pripravo In peko različnih kruhov in potic. V zvezi z izdelavo 
kruha s o s e d o d a n e s razvili najrazličnejši načini in postopki. 
Pripravo kruha s o v preteklosti spremljala različna opravila, ki 
s o imela po eni strani svoje mes to v prazovernih predstavah, 
po drugi pa s o popolnoma stvarne postopke zavila v zunanji 
plašč magičnih vsebin. Tako s o na primer ljudje menili, da ka
dar kruh vzhaja in s e peče , ne s m e nihče priti v hišo, ker ta ne 
vzhaja in podobno. Podobno je bilo tudi pri peki: dokler s e 
kruh peče , s e naj ne bi šte lo , koliko kolačev je, ali da s e prve
ga hlebca ne s m e rezati, ker bi s e drugim preveč zapekla skor
ja ... 

Iz teh pripovedi pa lahko vidi
mo, da ima ta vsebina popolno
ma logično ozadje. Če bi med 
vzhajanjem kruha preveč odpi
rali vrata, kruh ne bi dosegel 
pr imerne kakovostne višine. 
Tudi prepoved rezanja je bil 
predvsem ukrep za lačne otroke, 
ki jim je bil vroč kruh zmeraj 
največja poslastica. 

Kruh ob veliki noči je danes 
vseh mogočih domiselnih oblik 
ter popestren z različnimi do
datki: mlekom, sadjem, vanj po
gosto zapletemo tudi jajca. Bo-
smane in druge pletenice so po
pestrili in okrasili tudi z raz
ličnimi okraski iz testa in tudi 
drugimi okrasnimi rastlinami. 

Različne pletenice pripravlja
mo iz navadnega klasičnega 
kvašenega testa, ki ga pripravi
mo iz enega kilograma moke, 
vzamemo moko tipa 500 ali 
mešanico gladke in ostre moke, 

ki jo presejemo, dodamo 10 de-
kagramov sladkorja, en deka-
gram soli, 2 rumenjaka, dodatke 
za okus (vanilijin sladkor, limo
nino lupino in rum), 4 dekagra-
me kvasa, ki ga lahko dodamo 
direktno ali ga posebej vzhaja
mo, na pol ugnetenemu testu pa 
dodamo še 10 dekagramov mas
la ali margarine. Testo zagnete-
mo s pomočjo mlačnega mleka. 
Gnetemo ga ročno ali strojno 
tako dolgo, da postane elastično, 
dovolj čvrsto in gosto. In ravno 
to vezavo testa dosežemo s pri
merno dolgo mehansko obdela
vo oziroma gnetenjem. Če pri
pravljate kvašeno testo tako, da 
dodajate nevzhajani kvas, pri
pravljeno testo potrebuje več 
časa za vzhajanje, če pa kvas po
sebej pristavimo, je vzhajanje 
testa hitrejše. Dovolj vzhajano 
testo v tem času poljubno obli
kujemo, najpogosteje v pleteni

ce. Pletenice pripravljamo tako, 
da celotno testo razdelimo na 
enakomerne dele - tri, štiri ali 
pet - in jih obhkujemo v podo-
govat pramen. Najenostavnejše 
je pletenje pletenic iz treh pla
menov. 

Iz enako pripravljenega testa 
pa lahko pripravimo tudi 
manjše priljubljene oblike ple
tenic, v katere zavijemo kuhano 
jajce in tako še posebej popestri
mo praznike. Najpogosteje obli
kujemo različne zajčke z vrečo 
za jajca, menihe in podobne 
oblike. 

Seveda v teh dne ne gre brez 
potic. Pri nas je značilna 
predvsem orehova potica, ki ji 
okus in kaloričnost lahko neko
liko spreminjamo. Pogosto del 
orehov nadomestimo z drobti-
nami, sladkamo lahko z me
dom, za boljši okus lahko doda
mo tudi rozine, rum in malo ci
meta. Najbolj domiselni pa 
lahko okus spremenite oziroma 
popestrite tudi z marcipanom. 
Orehe lahko zamenjamo tudi z 
lešniki ali mandeljni. 

Zraven potic, pletenic in raz
ličnega drugega kruha v teh 
dneh uživamo tudi veliko hrena 
in jajc. Niti hrenu niti jajcem za 
te praznike okusa ne spreminja
mo veliko oziroma ne dodajamo 

dodatkov. 

N a d a 
P i g n a r , 

učiteljica 

kuharstva 

Krvodajalci 
2. APRILA: Emil Zadravec, Stanetinec 
55; Marjan Bratec, Sobetinci 8; Marija 
Feguš Repišče 9/; Emil Veter, Cirkovce 
76; Šlefka Amuš, Orešje 115; Stanko 
Lah, Pongrce 15; Leopold Zabu-
kovšek, Dragonja vas 2; Zvonko Cesar, 
Zg. Jablane 36; Janko Branič, Pongrce 
3; Martin Gotenko, Sp. Jablane 10/a; 
Jože Frangež, Sp. Jablane 3; Franc 
Štih, Savinsko 39; Štefan Potočnik, 
Sp. Jablane 36; Jožef Lah. Pongrce 8; 
Alojz Mlaker, Dragonja vas 18; Vlado 
Potočnik, Vičava 29; tvica Koietnik, Ul. 
5. prekomurske 5, Ptuj; Marjan Lah, 
Pongrce 15; Janez Serdinšek, Dra
vinjski Vrh 50; Stanko Pernat, Cirkovce 
20; Miran Ljubeč, Zabovci 61; Jože Vi
dovič, Dravinjski Vrh 55; Andrej Korez, 
Sp. Jablane 51; Stanko Zaje, Mihovce 
54/a;, Hermina Zaje, Mihovce 54/a; 
Marja Bezjak, Grajena 51; Matej Pie-
teišek, Mihovce 20; Franc Medved, Zg. 
Jablane 10; Stanko Verbek. Cirkovce 

42; Tatjana Kokot, Grajena 51; Branko 
Mlakar, Štkole 78; Stavko Jesth, Prvo
majski trg 15, Poljčane; Franc Cizerl, 
Gregočičev drevored, Ptuj; Herman 
Špes, Leskovec 48; Anton Valentan, 
Starošince 13; Srečko Zadravec, So-
dinci 60; Marjan Voda, Straža na Gori 
37; Duško Brvar, Ptaninčevih 17, Mi
klavž na Dravskem polju; Milenca 
Kmetec, Štkole 42; Anton Sagadin, 
Gerečja vas 61; Franc Novak, Cirkovce 
22; Martin Novak, Cirkovce 49/a; Vin
ko Baktan, Zg. Jablane 30; Martin 
Šlamberger, Skorba 2/c; Bogomir 
Mandl, Sp. Jablane 43/e; Stanko 
Rodošek. Cirkovce 30; Aleksander No
vak, Cirkovce 22; Gabrijel Novosetnik, 
Pieterje 72; Žiga Medved. Sp. Jablane 
54; Jože Cvetko. Ipavčeva 17, Mari
bor; Jože Danko, Župetinci 14; Ivan 
Breg, Starše 82; Maksimiljan Beranič, 
Lovrenc na Or.polju 8; Zvonko Ozmec, 
Placarovci 4; Miroslav Greifoner, Cir
kovce 68/a; Dragica Novak, Cirkovce 
49/a; Marijan Milinovič, Cirkovce 49/a; 

Drago Žerak, Župečja vas 7; Milan Fi-
deršek, Zg. Jablane 16; Danilo Bera
nič, Pieterje 31/a; Ivan Lah, Mihovce 
30; Anton Stmišek, Zg. Jablane 28; 
Anton Ratek, Kicar 118/b; Danilo 
Unuk, Zg. Jablane 38; Robert Kotnik, 
Ješenca 52, Rače; Ivan Duh, Zg. Se-
narska62. 
31. MARCA: Mirko Fruk. Apače 221; 
Stane Horvat, Oraženci 54; Rajko Kola
rič, Tovarniška c.5, Kidričevo; Srečko 
Cmrečnjak, Draženskac.4, Ptuj; Franc 
Zaje, Sela 34; Albert Frčeč, Apače 246; 
Jože Palčič, Senešci 15; Marjan Joztč, 
Kajuhova 1, Ptuj; Stanko Rep, Nova 
vas 1; Oaniel Roškar, Gorišnica 146; 
Stojan Vinkler, Zg. Pristava 20/a; Ma
tevž Mohorko, Apače 3; Radko Hokaj, 
Voikmerjeva c. 28, Ruj; Matija Kouter, 
Župečja vas l/g; Emil Munda, Stmtšče 
27; Dušan Menoni, Lovrenc na Dr. pol
ju 1; Branko ivančič. LovrEnc na Dr, 
polju 1; Jože Sluga, Levanjci 25; Mile
na Petek, Slovenja vas 38/a. 

P R I P R A V L J A MAG. B O J A N S I N K O , S P E C . 
K L I N . P S I H . / NEKATERI DRUGI PROBLEMI 
DUŠEVNEGA ZDRAVJA - 168. NAD 

Zmkon^ druitnu in 
duševno zdritvie 

29. nadaljevanje 
Nevrotično pogoje
ni zakonski kon
flikti '11, nad. 
Nevrotični zakoni 
' 7, nad. 

v prisilno nevrotičnem zako
nu se po mnenju nekaterih av
torjev zapleta konflikt potem
takem okoli vprašanja: koliko 
so dopustne avtonomne težnje 
partnerja, ne da bi zakonska 
zveza razpadla, in kateri kon
trolni mehanizmi zagotavljajo 
varen in stabilen zakon. 

Sla po oblasti in obvladovan
ju partnerja se v tem zakonu 
vedno bolj širi. Posebno aktiv
nejši partner gre iz strahu pred 
porazom in podrejenostjo pri 
tem tja do tiranstva in sadiz
ma: ker verjame, da bo dosegel 
avtonomijo tako, da si bo dru
gega podredil , svojega partner

ja vedno bolj utesnjuje, hkrati 
pa od njega zahteva, da ga pod
pira in mu brezpogojno stoji 
ob strani. Zaradi svoje te
meljne nemoči in kritične ve
sti mu je pri tem zelo po
membno, da se partner podre
ja iz lastne želje; to mu je tudi 
zagotovilo, da ga ne bo zapus
til. Zato je stalno na preži nad 
tem, kar partner misli in čuti, 
in zahteva iz svojega strahu od 
njega polno odkritosrčnost in 
zaupljivost, ki mu služi za 
obvladovanje partnerja. Po
sebno, če odkrije pri tem kaj 
"napačnega in slabega", čuti za. 
svojo sveto moralno dolžnost, 
da ga spreobrne. 

Toda bolj ko svojega partner
ja terorizirajo, bolj se pri njih 
krepi strah pred popolno izgu
bo avtonomije in revolt. Ker 

, se ne zna upreti zdravo, se po
leg že omenjenih oblik sabo
taže razvijeta pri njem čez Čas 
kot zaščitni mehanizem zlasti 

PTUJ / VINO MESECA IZ PTUJSKE KLETI 

Vitez - vino meseia aprila 
Tretje letošnje ocenjevanje vin za Veritasov vinski nakupovalni vodnik je določi lo vino meseca 
aprila. Komisija pod vodstvom dr. Dušana Terčelja s e je tokrat zbrala na Kmetijskem inštitutu 
Slovenije v Ljubljani. 

Pet ocenjevalcev je ocenilo 21 
vinskih vzorcev, vzetih iz pro
dajne mreže. Med vsemi vini je 
bilo najboljše razmerje med ka
kovostjo in ceno ugotovljeno pri 
vinu vitez cuvee iz ptujske vin
ske kleti. To je kakovostno do-
negovana zvrst, novost, ki so jo 
ptujski kletarji ljubiteljem 
svežih vin ponudili lansko je
sen. Kot suho vino se vitez cu
vee letnik 1996 predstavlja s 
svojo diskretno vinsko cvetico 
in prijetno pitkostjo. Vino je do-
negovano iz dveh najznačil
nejših sort v Halozah, laškega 
rizlinga in šipona. Vitez cuvee 
se po Veritasovi vrednostni lest
vici vinskega nakupovalnega 
vodnika z dvema zvezdicama 
vinske kakovosti uvršča med 
zelo dobra slovenska vina, zani

miva za potrošnika, saj je za 

steklenico treba odšteti manj 

kot 500 tolarjev. 

JB 

JURŠINCI / ODPRLI NOVO MESNICO 

Veseiijo s e vsaiiega uspelia 
Majhna, vendar uspešna slovenskogoriška občina Juršinci 

ima od nedavna tudi svojo mesnico. Sredi občinskega središča 
jo je zgradil domačin Ivan Čeh, mesar iz Gabrnika, ki je bil 
pred tem dolga leta zaposlen kot vodja ene od mesnic ptujske 
Perutnine. 

Otvoritev podjetja Mesnine Juršinci, ki združuje prodajo in 
predelavo mesa in različnih mesnih izdelkov, je bila v znamen
ju prazničnega dogodka, ki sta ga poleg nagovora lastnika Iva
na Čeha z izbranimi besedami obogatila še juršinski župan 
Alojz Kaučič in farni župnik Štefan Cesar. Zbranim in gos
tom - bodočim kupcem mesnih izdelkov je za "dober tek" zai
gral tudi ansambel Interval. 

J O S 

PISE: ING. MIRAN GLUSIC / V VRTU * V VRTU V VRTU 

Ko vrtovi z c r c v e f o 
v zadovoljstvo vrtičkarjev In ljubiteljev ze lenega okolja 
je v letošnji zgodnji pomladi po dolgem s o n č n e m vre
menu vrt v nekaj dneh povsem spremenil svojo podobo. 

Težko pričakovani dež je v prvi polovici malega travna tako osvežil nara
vo, da je ta z v s o svojo spomladansko bujnostjo in močjo hipoma ozele-
nela in zacvetela. 

Sadno drevje, okrasne rastline ter 
na skrbno poravnanih jn posejanih 
gredicah pravkar vznikle vrtnine v 
začetkih bujne rasti, ko so rastline še 
nežne in občutljive, prično ogrožati 
rastlinske bolezni in škodljivci. Skrbno 
negujmo vrtno rastlinje, da ga že od 
začetne rasti ohranimo zdravega in 
nepoškodovanega. 

V SADNEM VRTU je v času, ko sad
no drevje cveti in zeleni, potrebno po
svečati vso pozornost varstvu drevja 
pred rastlinskimi boleznimi in škodljiv
ci, enako pozornost pa velja njegovi 
prehrani in oskrbi tal v sadovnjaku. Če 
bodo brsti in mladi lističi jablan in 
hrušk mokri neprenehoma 25 do 30 
ur, pri povprečni temperaturi 12 C že 
pride do okužbe z eno najhujših rast
linskih bolezni jablan - jablanovim 
škrlupom. V še zaprte brste prične ja

bolčni cvetožer vlagati jajčeca, na mla
dih poganjkih pa se že lahko pojavijo 
listne uši. Budno spremljajmo v sad
nem vrtu vse, kar se v tem času v njem 
dogaja, s pravočasnimi ukrepi pa mu 
zagotovimo zdravo rast in razvoj. 

Ne glede na starost nasada, zasto
panost sadnih vrst in sort ter pričako
vano rodnost po jesenskem oziroma 
predpomladanskem gnojenju z organ
skimi in rudninskimi gnojili opravimo v 
aprilu dognojevanje z drugim odmer
kom lahko topnih rudninskih gnojil. Po 
potrebi bo še mogoče potrositi tretji 
odmerek v drugi polovici maja. Vsa 
kasnejša gnojenja z rudninskimi gnoji
li, še posebej če bi bila to dušična, bi 
imela za posledico, da bi se pri sad
nem drevju v jeseni podaljšal čas ve
getacije, zaradi česar bi les slabše do
zorel in postal nnanj utrjen za prezimi-
l e v . . ^ _ _ 

Oskrba tal v sadnem vrtu je glede na 
starost sadnega drevja ter raznovrst
nost sadnih vrst, ki jih tamkaj običajno 
gojimo, enako pomembna kot druga 
opravila pri negi in oskrbi. Oskrba tal 
že od sajenja sadne sadike naprej 
odloča o njegovi rasti in rodnosti ter 
njegovi življenjski dobi. Oskrba tal v 
sadovnjaku je lahko v načinu čiste ob
delave, negovani ledini ali kombinaciji 
obeh. Sadnem drevju lahko mulčimo 
ali plevele uničujemo s herbicidi. Upo
raba herbicidov v sadnih vrtovih ni pri
poročljiva zaradi pestre sestave rast
linja, ki ga tamkaj gojimo. Čista obde
lava tal oziroma okopavanje tal v dre
vesnem kolobarju ali vrstnih obdelo
valnih pasovih skozi vse leto je potreb
na pri vseh sadnih vrstah, dokler ne 
preidejo v rodnost, pri sadnih vrstah, 
vzgojenih na šibko rastočih podlagah, 
in vseh vrstah jagodičevja. Z obdelavo 
tal zemljo rahljamo in zračimo, da se v 
njej lažje razvijajo in rastejo korenine, 
preprečujemo prekomerno izhlape
vanje talne vlage, vnašamo organsko 
in rudninsko hrano bližje koreninam in 
uničujemo plevele. Pri starejšem drev

ju je mogoča uporaba načina negova
ne ledine, kjer s pogostimi košnjami 
puščamo pokošeno in raztreseno tra
vo trohneti. 

V OKRASNEM VRTU zgodaj cve
točih okrasnih grmovnic forsitije, vrbe, 
drena, slive, medvejke, japonske kuti
ne in drugih nismo smeli rezati in obli
kovati v zimskem oziroma predpomla
danskem času, da jih ne bi okrnili pri 
intenzivnosti cvetenja. Sedaj, ko so 
odcvetele, opravimo pri njih zeleno 
rez, pri kateri izrezujemo ostarele veje, 
veje, ki prekomerno zgoščajo grm, 
veje, ki so rast usmerile v notranjost 
gmna, ali drugače poškodovane veje. 
Okrasnim trajnicam, ki cveto oziroma 
tvorijo brstike pri začetku mladike ali 
na kraju, temu primerno uberemo 
način in obliko krajšanja, s čimer 
vzpodbuditi novo rast in razraščanje 
cvetnih brstik za naslednjo cvetno se
zono. 

Za vse vrste vrtnic je značilno, da je 
njihova začetna vegetacija izredno 
bujna. Na mladih poganjkih, ki so v 
nekaj dneh že precej porasti i, se 
prično že zelo zgodaj razmnoževati 
zelene listne uši. Bodimo pozorni na 
tega škodljivca, ki lahko v nekaj dneh 
poganjke tako izsesa, da rastlina ni 
več sposobna tvoriti cvetnih brstov. 
Škropimo z enim od sistemikov, kot so 

brezbrižnost in apatija. S tem, 
da na poseben način da duška 
svojemu protestu, zanesljivo 
spravi svojega aktivnejšega 
partnerja, a začne z vso pravi-
co dvomiti v svojo nadvlado, 
da se čuti neupoštevanega in 
zapuščenega. V praksi je po
gosto videno, kako znajo 
"trpeči" zakonci obrniti stvar 
tako, da se mučitelj spremeni v 
mučenca; prav s svojo pasiv
nostjo, nad katero se okolica 
tako čudi , svojemu partnerju 
ne daje pravega občutka moči. 
Le tisti, ki lahko vsili svojo 
voljo nekomu, ki se upira, ima 
občutek moči, če pa tega ni , 
tudi ne more ohraniti svoje 
lažne vere v sebe. Prisilno nev
rotičen zakon se zaradi vsega 
tega postopoma spreminja v 
pravo sadoraazohistično zve
zo. 

Naslednjič pa o shizoidnem 
zakonu. 

m a g . B o f a n S i n k o 

* V VRTU * 
actelic, folimat, metasystox, pirimor ali 
podobni, v koncentraciji, določeni v 
priloženih navodilih o uporabi. 

V ZELENJAVNEM VRTU je z vzni
kom posevkov vrtnin iz dneva v dan 
več opravil pri njihovi negi. Za vse 
vrste posevkov vrtnin velja enaka po
zornost pletvi in odstranjevanju pleve
lov, redčenju posevka na primerne 
razdalje ter rahljanju tal in drobljenju 
zaskorejene zemlje. Rast in razvoj 
povrtnin sta v največji meri pogojena s 
pravočasno začetno nego pravkar 
vzniklih posevkov. Rastlinam se zaradi 
gostote ne sme stegniti stebelce, pra
vočasno razredčene rastline, ki niso 
zasenčene s pleveli, se prej osuše od 
rose in so odpornejše na okužbe z 
rastlinskimi boleznimi. 

Sredi aprila, ko se je vrtna zemlja že 
kar precej ogrela in ko je primerne 
vlažnosti, že presajamo sadike sort 
glavnate solate ljubljanske ledenke, 
braziljanke, posavke, unicum in po
dobnih, katerih seme je bilo posejano 
v februarju ali marcu v setvenico 
zaprte grede. Pri sajenju glavnate so
late pazimo na globino sajenja. Pre
globoko posajenim sadikam se težje 
oblikujejo solatne glavice. Sadika naj 
bo sajena do globine, da bodo po sa
jenju še dobro vidni klicni listi. 

Miran G l u š i č , i n g . a g r . 
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ZANIMIVOSTI, RSPORTAZE 

PRIPOVEDI OČETOV, PRIKRAJŠANIH ZASTARŠEVSWO 

Oietova zgodba 
Ljuboslav je večkrat obiskal naše uredništvo in vedno znova 
povedal, da ps ihično zelo trpi: "Včasih ne morem zadržati 
l,esa tudi na Centru za soc ia lno delo. Dovolj imam teh prela
ganj odgovornosti. Vsi mi pravijo, da niso pristojni ali pa da 
mi ne morejo pomagati. Jaz pa ne vzdržim več. Kot zakoniti 
oče bi rad imel stike s svojo hčerko. Rad bi, da bi me spoznala 
takšnega, kot sem," se zatopi v razmišljanje ter odločno 
potrdi, da je to edino, kar si želi . 

"Pred sedemnajstimi leti se mi 
je rodila hčerka in z njeno 
mamo, mojo punco, sva se do
bro razumela. Po rojstvu hčerke 
nisva stanovala skupaj in tudi 
poročila se nisva. Vse sva se 
lahko dogovorila in rada sva se 
imela. Stanovala sva v isti ulici, 
v sosednjih blokih. Zdenka, to 
je moja pokojna punca, je nam
reč bila hudo bolna in njeni 
starši so zelo nasprotovali zvezi 
z menoj. Po porodu pa so se raz
mere še zaostrile, zato je nisem 
obremenjeval, da bi hčerka do
bila moj priimek. Ko je hčerka 
bila stara štiri leta, je Zdenka 
umrla. 

Ker sem omenjenega dne de
lal popoldne, sem pred službo 
obiskal Zdenko in hčerko. 
Zdenka se mi je zdela vznemir
jena. Po vrnitvi iz službe so mi 
povedali, da je umrla. 

Hitro zatem me je poklicala 
gospa, ki je takrat delala na kra-
jeveni skupnosti v komisiji za 
socialno službo Ptuj in mi deja
la: "Pridi si po otroka." V tistem 
trenutku sem bil ves iz sebe, saj 
me je zelo prizadela smrt punce 
in se nisem takoj odločil. Po 
hčerki sem začel spraševati dru
gi dan, toda nihče mi ni znal 
pojasniti, kje je otrok - ne soci
alna služba, ne gospa iz krajev-
M skupnosti in tudi ne njena 
babica." 
TEDNIK: Ste pozneje izvede

li, kje je bil takrat otrok? 
"Seveda sem iskal naprej in iz

vedel, da so hčerko odpeljali k 
bratu moje pokojne punce. 
Zdenkina mama in socialna 
služba sta vse urejali, kot da 
moja hčerka ne bi imela očeta, 
kot da bi tudi jaz umrl." 

TEDNIK: Ste bili v t istem 
času zaposleni? 

"Bil sem zaposlen pri Pleskar
ju v Ptuju, dobro sem zaslužil 
in mislim ter še danes t rdim, da 
sem takrat izpolnjeval vse po
goje, da bi lahko dobil svojo za
konito hčerko." 

TEDNIK: So vas klicali kdaj 
na pogovore? Ali so vam kdaj 
pozneje povedali, zakaj 
hčerke takrat niste dobili? 

"V tistem času me socialna 
služba ni poklicala in tudi poz
neje se z mano niso nič pogo
varjali. Prav tako mi niso poja
snili, zakaj nisem dobil hčerke." 

TEDNIK: Ste pozneje vseeno 
poskušali navezati stike s svo-
io hčerko? 

Da, vendar je to ves čas pre
prečevala Zdenkina mama, to-
l^i babica, pri kateri hčerka 
^ivi. Socialna služba je urejala 
^se, kar se jim je zdelo potreb-

Mene so kot zakonitega 
očeta popolnoma izločili." 

TEDNIK: Kdaj ste se ponovo 
začeli zavzemati, da bi lahko 
Videvali svojo hčerko, da bi jo 
lahko vsaj enkrat na teden 
obiskali? 

K.0 sem videl, kako se stvari 
odvijajo, sem prosil socialno 
delavko, da mi pove, kaj so se 
dogovorili, a mi tega ni hotela 
Povedati. Tudi vpogleda v do
kumentacijo nisem imel. Po 
testih letih sem se ponovno 
Oglasil na socialnem in prosil 
socialno delavko, ki je vodila 
'^oj postopek, da mi pove, zakaj 

nisem dobil otroka. Ni mi znala 
pojasniti ali odgovoriti. Names
to tega mi je vedno zatrjevala, 
da je za hčerko najboljše, če os
tane pri stari mami, s katero pa 
jaz nikoli nisem našel kontak
ta." 

TEDNIK: Kdaj ste nazadnje 
videli ali imeli kontakt s svojo 
hčerko? 

Ljuboslav: "Fizično se nisem 
srečal s svojo hčerko približno 
deset let, vendar sva se 
določeno obdobje skoraj vsako 
soboto pogovarjala po telefonu. 
Tud i pred raznimi prazniki 
sem ji pošiljal darila, toda od 
nje nisem dobil konkretnega 
odziva. Nikoli se ni zahvalila 
ali mi povedala, ali je dobila da
rilo." 

TEDNIK: Ste hčerko kdaj 
vprašali, zakaj vas ne želi 
srečati in bolje spoznati? 

"Ko sem se z njo pogovarjal po 
telefonu, mi nikoli ni omenjala, 
da me noče videti ali imeti z 
menoj stikov. Vendar menim, 
da jo je babica, pri kateri zdaj 
hčerka živi, vedno vzgajala pro
ti meni in vsej moji družini." 

B A B I C A N E M O R E 

N A D O M E S T I T I 

O Č E T A . . . 

TEDNIK: Vaša hčerka bo 
kmalu napolnila 18 let in se bo 
lahko povsem samostojno 
odločala o svojem življenju. 
Kaj pa nameravate še storiti, 
da bi navezali stike z njo? 
Koga vse ste že obiskali in 
kje? 

"Vedno sem želel, da navežem 
z njo normalne očetovske stike. 
Zelo bi bil srečen, če bi prišla 
obiskat mene in tudi svojo dru
go babico. Velikokrat sem opo
zoril socialno službo, da ne dela 
pravilno. Čeprav je takrat 
hčerka živela pri babici, se jaz s 
tem nisem strinjal." 

TEDNIK: Ste se vi takrat 
čutili sposobni za vzgojo svoje 
hčere? Kaj pa danes? 

"Da, čutil sem se sposobnega 
takrat in tudi danes verjamem, 
da bi pravilno vzgajal svojo 
hčerko. Rad bi ji nudil vzgojo 
brez sovraštava, vendar mi to ni 
bilo nikoli dano." 

TEDNIK: Zdravili ste se v 
psihiatrični bolnišnici v 
Ormožu - zakaj ? 

"Zdenkina smrt in izguba 
hčerke sta me psihično zelo 
potrli in začel sem prekomerno 
uživati alkohol. Takrat , ko sem 
se zdravil v psihiatrični bol
nišnici, mi na žalost strokovne 
službe in Zdenkina mama niso 
bili v podporo, celo nasprotno." 

TEDNIK: Kaj boste storili 
danes? Menite, da bo vaša 
hčerka želela navezati stike z 
vami? 

"Srčno si želim, da bi moja 
hčerka enkrat zvedela tudi 
mojo resnico. In potem naj se 
sama odloči ... Mislim pa, da je 
socialna služba na Ptuju tista, 
ki je ob smrti matere hčerki na
redila največjo krivico, saj ji je 
odtujila tudi mene, njenega 
očeta. Šel bom do konca, obi
skal bom tudi varuha človeko
vih pravic, želim dokazati svojo 
pravico." 

K A J P R A V I 

T A K R A T N A 

D I R E K T O R I C A 

C E N T R A Z A 

S O C I A L N O D E L O 

O tem primeru smo pov
prašali tudi Anko Ostrman, ki 
je bila v tistem času direktori
ca ptujskega centra za social
no delo. Povedala nam je nas
lednje: 

"Seveda se primera spomnim, 
saj se je začel na nenavaden 
način. Delavci Centra smo ga 
skrbno spremljali in po svoje 
občudovali. Zdenka je bila 
težek invalid in zdravniki so jih 
odsvetovali zanositev. Ona pa si 
je zelo želela materinstva in 
željo uresničila. Delavci Centra 
smo jo moralno in materialno 
podpirali , prav tako njene 
starše." 

TEDNIK: Ko je bila hčerka 
stara štiri leta, je Zdenka 
umrla. Po njeni smrti ste 
skrbništvo dodelili Zdenkini 
mami. Zakoniti oče trdi, da 

sta ga izločili oziroma ga pov
sem ignorirali. 

"Prav gotovo ima oče vso pra
vico, da skrbi za svojo hčerko in 
da ima tudi z njo stike, če ne 
živi pri njem. Ne spomnim se 
več podrobno, kako so potekale 
vse stvari. Vem le to, da sta z 
Zdenko ves čas živeli pri njenih 
starših. Po njeni smrti smo, gle
de na razpoložljive informacije 
in dano situacijo, sklenih^ da je 
v tistih stresnih časih za otroka 
najbolje, če ostane v starem 
okolju. To pomeni , da je ostala 
pri babici, pri kateri je ves čas 
živela. S tem pa nismo namera
vali izločiti očeta iz njenega 
življenja. Oče bi namreč lahko 
imel stike s hčerko, lahko bi jo 
videval, vodil na sprehod, se z 
njo igral, jo obiskoval, s čimer 
ne bi bila prikrajšana njegova 
očetovska vloga." 

TEDNIK: Oče trdi, da s svojo 
hčerko ni mogel navezati nor
malnih stikov. Menite, da bi 
se moral takrat pritožiti, ker ni 
mogel uveljaviti svojih pravic? 
Je prišla z njegove strani na 
Center za socialno delo 
kakšna prijava? 

"Seveda bi se lahko pritožil in 
Center za socialno delo bi razi
skal, • kaj se v resnici dogaja. 
Vendar v tistem času nismo do
bili nobene pritožbe s strani 
očeta, da so mu preprečeni stiki 
s svojim otrokom oziroma da je 

odnos otrokove babice do očeta 
negativen. Ne smemo pozabiti, 
da ima otrok pravico do staršev 
in pravico do stikov, enako kot 
starši z otrokom." 

TEDNIK: Preteklo je že kar 
precej časa in oče ponovno 
išče stike s svojo hčerko. 
Hčerka je medtem že odrasla, 
stara 17 let. Tudi nekateri 
postopke je omenjeni oče za
mudil. Kaj mu ostane zdaj, če 
se ugotovi, da socialna služba 
pred davnimi leti ni ravnala 
pravilno, in kako lahko to ugo
tovi? 

"Oče lahko gre na Center za 
socialno delo in zahteva spis o 
svoji zadevi. O vseh odločitvah, 
ki jih je Center sprejel, bi moral 
biti obveščen: o določitvi 
preživnine, o valorizaciji 
preživnine, o tem, kje je otrok 
bival ... Direktor Centra za so
cialno delo lahko imenuje stro
kovno komisijo, ki razišče pri
mer in ugotovi, ali je šlo za 
kršitve postopka ali za strokov
no napako. Pri tem je potrebno 
strpno sodelovanje vseh: očeta, 
strokovne službe, babice, naj
pomembnejša pa je odločitev 
hčerke. Če bo ta želela videti 
svojega očeta, se z njim pogo
varjati, ni nobenih zadržkov. 
Seveda je pa še druga možnost, 
da hči ne želi videti svojega 
očeta; takrat je potrebno 
spoštovati njeno odločitev. Na 

takšno odločitev pa strokovna 
institucija ne more vplivati." 

Hčerka, ki uspešno končuje 
srednjo šolo, pravi, da si zaen
krat svojega očeta ne želi vide
ti. Torej očetu ne ostaja dru
gega kot upanje, da njena 
odločitev ni dokončna. Rad bi 
ji le pojasnil, da je ob smrti 
njene mame ni namenoma za
pustil. 

O Č E T U N I S O B I L E 

O D V Z E T E R O D I 

T E L J S K E P R A V I C E 

Miran Kerin, direktor Cen
tra za socialno delo v Ptuju, je 
o tem primeru povedal : 
"Omenjenemu očetu niso bile 
odvzete roditeljske pravice in z 
naše strani vsa leta ni bilo no
benih zadržkov, da ne bi obi
skoval svoje hčerke. V letih od 
1988 do 1994 se po podatkih iz 
spisa ni oglašal na Centru za so
cialno delo Ptuj . V zvezi z 
odločitvijo Centra za socialno 
delo Ptuj leta 1985 o zaupanju v 
varstvo njegove hčerke otroko
vi babici po materini liniji je 
imel možnost pregleda spisa. S 
pr imerom je seznanjeno Mi
nistrstvo za delo, družino in so
cialne zadeve in javno toživlst-
vo ter bi oba že ukrepala, če bi 
ocenila, da bi bilo potrebno." 

Marija Slodnjak 

SILVESTER VOGRINEC: ZIVUENJE PO SMRTI - 7 

Sntff - ro/sfvo v duhovni svet 
"Smrt nI uničenje, ampak spremeni-

tev. Smrt s o vrata, skozi katera s e na
daljuje pot na drugo raven bivanja. S o 
vrata za življenje, ki b o tem svet le j še , 
č im bolj z a v e s t n o je č lovek premagal 
na loge (svojo nižjo naravo) v zemel j 
s k e m življenju. Smrt je postaja na poti 
n a š e d u š e k popolnosti ," trdijo prak-
ristjani, pripadniki gibanja Univerzal
n o življenje. 

G I B A N J E 

" U N I V E R Z A L N O 

Ž I V L J E N J E " 
Začetnica gibanja prakristjanov, 

združenih v t.i. Univerzalno življenje, je 
Gabriella VVittek iz VVurzburga. Leta 1975 
je Gabriella zaslišala notranji glas, ki se ji 
je predstavil kot "brat Emanuet", njen an
gel varuh in duhovni učitelj. V tistem času 
so Gabrietlo mučite nočne more, in ko je o 
tem vprašala Emanuela, jI je povedal, da 
se na tak način čisti njena duša od materi
alnih vtisov, ki si jih je nabrala v tem in 
preteklih življenjih. Tri dni po prvem no
tranjem krstu se ji je oglasil tudi Kristus. 
Od tedaj je Gabrielle božja prerokinja, 
preko katere Kristus razlaga in dopolnjuje 
tisto, kar je učil kot Jezus iz Nazareta pred 
2000 leti. Duh je namreč zmeraj enak in 
ne spreminja svojega nauka. Naslednji 
opisi posmrtnih stanj izhajajo iz Univerzal
nega življenja. 

I Z S T O P D U Š E I Z 

T E L E S A 
Duša vsak dan med spanjem izstopa iz 

telesa in se mudi v duhovnem svetu, kjer 
prejema poduk za dnevno življenje. Med 
spanjem je s telesom povezana s t.i. 
srebrno nitjo, ki je neke vrste neskončno 
dolga popkovnica. Ko nastopi smrt, se ta 
nit pretrga in duša se ne more več vrniti v 
zemeljsko telo. 

Razen v spanju duša izstopa iz telesa še 
v naslednjih primerih: med meditacijo, če 
pade v nezavest ali v primerih klinične 
smrti. Koliko zavesti in znanja o onstran-
skem bivanju in zakonitostih, ki vladajo 
tam, bo duša prinesla s seboj ob povratku 
v telo, je odvisno predvsem od njene zre
losti. 

U M I R A N J E 

" M A T E R I A L I S 

T I Č N E G A " Č L O V E K A 
Tako kakor je človek živel, tako čuti in 

živi njegova duša po smrti. Duša človeka, 
ki je bil v zemeljskem življenju vezan na 

materialno, se zeto težko loči od telesa, 
saj ga ima še vedno za edino resnično. 
Celo angelov, ki mu pri tem skušajo po
magati, ne vidi, ampak j ih zaznava le kot 
drobne svetleče pike. Čeprav se pretrga 
srebrna nit, je duša s fizičnim telesom po
vezana še z duhovnimi nitmi, iz umrlega 
telesa mora potegniti še avro in t.i. ovojni
ce duše. 

Duši, ki je tesno vezana na materijo, za 
osvoboditev iz telesa ne zadostujejo trije 
dnevi od fizične smrti do pogreba. Če v 
tem času telo kremirajo, potem takšna s 
telesom povezana duša čuti vso bolečino 
kremiranja. Te duhovne nitke angeli ne 
smejo prekiniti, ker bi to bilo v nasprotju s 
svobodno voljo duše, ki se vztrajno okle
pa mrtvega telesa. Pri pokopu počasni 
razpad telesa duši ne povzroča bolečin. 
Duhovno prebujeni duši pa niti kremiranje 
ne more škodovati, ker se zelo hitro osvo
bodi iz svojega telesa. 

U M I R A N J E 

" P O D U H O V L J E N E G A " 

Č L O V E K A 

Za dušo, ki si je v zemeljskem telesu 
kljub človeškim slabostim in vsakdanjim 
težavam prizadevala za nesebično ljube
zen, je smrt "lažja od peresa". Takšna 
duša bo z lahkoto odvzela umrlemu tele
su avro in dušne ovojnice. Ker je duša 
usmerjena k božjim postavam in ker je na 
svoji notranji poti spoštovala zapoved "lju
bi Boga in bližnjega", se sedaj veseli on-
stranskega bivanja. Pričakajo jo duše 
najožjih umrlih sorodnikov (starši, zako
nec ...). Vidi tudi angele okrog sebe. Sku
paj gredo preko ravni očiščenja v tiste sfe
re obstoja, ki so ji namenjene. 

B I V A N J E D U Š E P O 

S M R T I 

Prakristjani trdijo, da je Zemlja edino 
mesto, kjer živijo fizična bitja. Zemlja je od 
Boga najbolj oddaljena točka v univerzu-
mu. Nad njo so astralne ravni, nato ravni 
očiščenja, svetlobni zid, za njim pa čista 
nebesa. Zemlja je edino mesto, na kate
rem se nahajajo bitja iz razvojnih stopenj 
vseh ravni. Na njej bivajo zasenčene 
duše, ki so se najbolj oddaljile od Boga, 
kakor tudi čista svetlobna bitja, ki so se in-
karnirala zato, da "padle" duše privedejo 
"domov". 

Tudi v onstranstvu se duša lahko nadal
je razvija in dviguje, čeprav ne tako hitro 
in enostavno kot v človeškem telesu na 
Zemlji. Kajti v onostranstvu velja zakon 
"enako privlači enako", zaradi česar se 

družijo in povezujejo duše z enakimi du
hovnimi nihanji in nagnjenji. Enako obli
kovane duše delujejo druga na drugo kot 
zrcalne slike, fvlanjkajo jim vzpodbude tis
tih z drugačnimi lastnostmi. Ker ni kon
trastov, je duhovni napredek počasnejši. 

Če duša ni sposobna dojeti svoje prave 
narave, potem se bo v astrainih področjih 
družila z vsemi, ki imajo enake interese, 
ali pa se bo obrnila nazaj k Zemlji in tam 
iskala mesto, kjer je včasih zadovoljevala 
svoje strasti. Duše, ki so še posebno 
močno vezane na materijo in ne priznava
jo drugega življenja kot zemeljskega, v 
astrainih področjih redkokdaj najdejo 
sebi namenjeno mesto. Te materialno za
svojene duše se vrnejo na Zemljo in kot 
t.i. "na Zemljo vezane" duše poskušajo 
vplivati na ljudi z enakimi nihanji. Tako je 
med nami na milijone nevednih, "na 
Zemljo vezanih" duš. Povsod nas obdaja
jo. Ker nimajo več fizičnega telesa, njiho
ve materialne želje in strasti (želja po hra
ni, moči, denarju, spolnosti ipd.) pa jih še 
vedno vodijo, iščejo primerne ljudi, preko 
katerih poskušajo zadovoljiti svoje potre
be. Kot grozdi visijo na tistih ljudeh, ki živi
jo samo v zemeljskem materialnem, kajti 
prav na te lahko najbolj vplivajo in j im 
odvzemajo življenjske moči. 

S M I S E L 

Z E M E L J S K E G A 

Ž I V L J E N J A 
Naše življenje na Zemlji je čas šolanja in 

učenja. Če duša ne doseže učnega cilja 
tega življenja, bo moral človek v nas
lednjih življenjih na Zemlji reševati iste na
loge, dokler ne bo rešil vsega in vsega 
poravnal. 

Vsak pomemben dogodek v našem živl
jenju, vsak udarec usode (nesreča, bole
zen, izguba svojca ipd.) nam da pri
ložnost, da premislimo in se poglobimo 
vase. Trpljenje nas vodi s površja zemelj
skega vegetiranja v globino duše, kjer 
dremljejo moči za višje življenje. 

Naša življenjska naloga je, da živimo za
poved vseh zapovedi, kar pomeni, da ure
sničujemo in izpolnjujemo načelo: "Ljubi 
Boga, svojega Očeta, nadvse in svojega 
bližnjega kot samega sebe." Če živimo v 
tej duhovni usmeritvi, potem se nam smrti 
ni bati, kajti kot je človek živel, tako občuti 
njegova duša tudi po smrti. Božanske 
moči v nas in okoli nas nam pomagajo, da 
se korak za korakom približujemo os
rednjemu cilju: vrnitvi v večno domovino 
Luči, Miru in Ljubezni. 



P O HA5IH KRAJIH 

PODLEHNIK / 30 LET DELOVANJA ORAČEV 

Oran, konmii in Unmtrn 
P o t e m ko so tudi podle l in i š ld orači pomaga l i pregnati z i m o 
in velilioiirat zaoral i za dobro l e t ino , so svoje "čake", 
l iožul ie , p luge , b iče in vse, l(ar sodi v nj ihovo fo lk lorno 
opremo , spravili za pr ihodnjo pus tno s e z o n o . Konec marca 
pa so se zbrali na o b č n e m zboru in o b e n e m proslavil i 3 0 let 
organiz iranega delovanja si^upine. 

Čeprav ima pustovanje na 
območju Haloz globoke, večsto-
letne korenine, je bil mejnik or
ganiziranega delovanja skupine 
oračev iz Podlehnika postavljen 
pred tremi desetletji. Leta 1967 
so orači iz Podlehnika prvič nas
topili na ptujskem karnevalu in 
bili pozneje njegovi stalni obis
kovalci. Ob tej skupini se je leta 
1992 ustanovila tudi skupina ko-
rantov. Sedanji predsednik Zlat-
ko Gajšek je v svojem poročilu 
opisal prizadevanja oračev, da 
Podlehnik in haloško pustno 
izročilo predstavijo čim širše. 
Skupina je v minulem obdobju 
mnogokrat gostovala po Sloveni
ji in v tujini. Z veseljem so se 
zadnji dve leti udeležili tudi 
oživljenega fašenka v občini Vi
dem. Skupina oračev je do leta 
1994 delovala v okviru Prosvet
nega društva Podlehnik, se za
tem osamosvojila z lastnim folk
lornim društvom, ki se je lani 
preimenovalo v Kultumo-folk-
lorno društvo. 

Lani se je po nekajletnem pre
moru znova zbrala pevska skupi
na Kopači in nastopila na 
občinski kulturni prireditvi. 
Kopači so zapeli tudi na društve
nem občnem zboru. Težave kul-
turno-folklornega društva so 
predvsem finančne, so potožili 
sebi, požupanu Francu Toplaku 
ter predsedniku KS Podlehnik 

Alojzu Novaku. Iz občinske bla
gajne so prejeli zgolj 50 
tisočakov, samo oprema enega 
koranta pa stane vsaj dvakrat to
liko, da ne govorimo o nujni 
obnovi druge opreme. Pri tem so 
kritizirali občinski odbor za 
družbene dejavnosti, ki ne zna 
prisluhniti potrebam njihovega 
društva. Znova pa so se pripo

ročili gospodarjem in gospodin
jam, ki so v času pustnega obis
kovanja kmetij njihovi najpo
membnejši sponzorji. 

Zaslužnim za delovanje 
društva v zadnjih treh desetlet
jih so podelili priznanja. Za 
častnega člana društva so imeno
vali Janka Gajška, ustanovitelja 
organiziranega delovanja 
podlehniških oračev, priznanja 
pa so bila namenjena dolgolet
nim aktivnim članom ter gospo
dinjam in gospodarjem, pri kate
rih so v pustnem času še posebej 
dobrodošli. 

SB 

V podlehnišk i osnovni šoli vzpodbu ja jo zan iman je mlad ih 
za pus tne ob iča je , učenc i pa so nastopi l i tudi na s loves
nost i ku l tu rnega fo lk lornega druš tva 

CIRKULANE, DOLANE / ORGANIZIRALI ZBIRANJE 1 
KOSOVNIH ODPADKOV 

Parkmšie pred 
tovarno v odpadkih 
Z i m a se j e že pos lovi la in marsikje oko l i ca ostaja še dokaj 
neurejena , meni jo previvalci na območju nekdanje KS Cir
ku lane , kjer so l e tos prvič uvedli akci jo p o m l a d n e g a urejan
ja in vzdrževanja č i s tega okolja . Akcijo vodi odbor vaških 
skupnos t i Cirkulane , s tekla j e 2 8 . marca in bo trajala do 
20 . apri la, kosovne odpadke pa bodo z a č a s n o s ldadišč i l i na 
parkir išču pred tovarno v D o l a n a h . 

Jernej Gole je povedal, da je 
namen akcije predvsem turisti
čni, saj želijo v letu športa očisti
ti okolje, da bo privlačno za do
mačine in obiskovalce Haloz. 
Akcija bo potekala pred veliko 
nočjo in potem še pred prvomaj
skimi prazniki, torej v času, ko 
tudi v Haloze prihajajo številni 
obiskovalci, zdomci in turisti. 
Pomladansko urejanje okolja na 
območju Cirkulan sovpada v 
vsesplošno slovensko akcijo Mo
ja dežela - lepa, urejena in čis
ta, vodijo jo predstavniki vaških 
skupnosti pod vodstvom Jožeta 
Klinca in podjetje Halo kot iz
vajalec javnih del v občini Gori
šnica. Organizatorji urejanja 
okolice so k sodelovanju povabi
li tudi vsa društva na cirkulan-
skem območju: lovce, ribiče, 
planince, tabornike, gasilce, šolo 
in seveda podjetja, v prvem ted
nu pa so bili najaktivnejši člani 
K M N Dolane, vse pohvale pa si 
zaslužijo še vaški odbori Pristva, 
Mali Okič - Slatina in Paradiž. 

Domačini morajo odvoz 
odpadkov v Dolane prej prijaviti 
predstavniku svoje vaške skup
nosti ali koordinatorju akcije na 

telefon 761-285, dovoljeno pa je 
pripeljati samo kosovne odpad
ke, pravi Gole, kot so: štedilni
ki, zamrzovalne skrinje, pralni 
stroji, avtomobili, kolesa in po
dobno, prepovedano pa je odla
gati steklo, plastiko in izdelke iz 

gume. Tud i za akumulatorje ^ 
pripravili posebno zbirno mesto 
vse zbrane kospvne odpadke, l̂ j 
jih je bilo že na začetku legj 
tedna ogromno na parkirišču, pj 
bodo odpeljali po 20. aprilu. Ob. 
čina Gorišnica stroškov pri od-
vozu ne bo imela, kajti odpadki 
bodo z zbranega mesta odpeljani 
brezplačno, organizatorji akcije 
pa bodo najbolje organizirano 
skupino, vaško skupnost ali 
društvo po končani akciji pose
bej nagradili. 

f a t i a n a Mohorkt 

V D o l a n a h b o z a č a s n o o d l a g a l i š č e k o s o v n i h o d p a d 
k o v s e d o 2 0 . a p r i l a . Foto: T I 



PO NAŠIM KHAJIH 

P T U J / RIBIŠKA DRUŽINA UGOTAVLJA 

Kormoran ogroža ribji zarod 
Konec zadnjega tedna v marcu je v Ribiški družini Ptuj minil 
v znamenju pričetka pomladanskih aktivnosti in nove ribiške 
sezone. V petek, 27. marca, so se v ribiškem domu na Rogozni-
ci sestali na letni skupščini družine. Ob kritični oceni lanskih 
aktivnosti je predsednik Stane Žitnik med drugim povedal, da 
se je upadanje števila članov že ustal i lo , trenutno j ih je nekaj 
čez 700, z nekaterimi akcijami po šolah pa so pridobili že 
precej novih mladih članov - bodočih ribičev, športnih tekmo
valcev in varuhov narave. In prav na tem bo temelji lo njihovo 
nadaljnje delo . 

Zakon o društvih je narekoval 
nekatere organizacijske spre
membe tudi med ribiči. T i so 
pričakovali dodelitev koncesij 
oziroma najemnih pogodb za 
upravljanje z vodami na 
območju, ki jih ribiške družine 
pokrivajo s svojo dejavnostjo, 
vendar jih še do danes niso 
dočakali. To pa na področju 
gospodarjenja z vodami in 
ribjim zarodom še naprej pome
ni status quo, če že ne razvojno 
oviro. Kljub temu so v RD Ptuj 
tudi v minulem letu bili uspešni 
pri vzgoji in poribljavanju 
zaprtih in odprtih voda ter ure
janju okolja. Pri tem izpos
tavljajo ogroženost ribjega zaro
da zaradi prekomernega števila 
kormoranov, ptic, ki v našem 
okolju niso avtohtone in 
povzročajo ribičem neprecenlji
vo škodo, a jih ne smejo vzne
mirjati, ker so zaščitene. Ob tem 
so opozorili na porast neavtoh-
tonih rib zaradi nedovoljenega 
vlaganja posameznikov v Pols-
kavi, Dravinji in Dravi. Ker to 
ruši naravni biotop, bodo proti 
temu morali kazensko ukrepati. 
Nekoliko so izboljšali čuvajno 
službo, saj imajo že štiri hono
rarne čuvaje, medtem ko ostaja 
sistematično vlaganje zaroda 
avtohtonega s u k a med pomem
bnejšimi gospodarskimi naloga
mi v letošnjem letu. 

Izrazili so bojazen, da se obeta
jo ribištvu težki časi, lahko se 
zgodi celo, da bodo v kratkem 

vlagali tudi ciprinide, ki jih je 
bilo še pred nekaj leti v naših 
vodah "kot listja in trave". V 
glavnem gre za podust in ogrico 
(nosa), katerih podmladek so 
kormorani in druge vodne ptice 
že skoraj iztrebili. 

V drugem delu skupščine so 
ptujski ribiči dorekli letošnji 
plan gospodarjenja. Med priori
tetnimi nalogami je vsekakor 
dokončanje izgradnje in uredit
ve ribiškega doma na Rogoznici, 
ureditev jame Tržeč, po kateri 
samovoljno in neupravičeno 
sega občina Videm, ter ureditev 
ribiških hišic v Dvorjanah in 
Staršah. Še tesneje bodo sodelo
vali s pobratenima družinama iz 
Novega mesta in Šempetra ter z 
ribiči iz sosednje Hrvaške in 
Madžarske, na področju gospo
darjenja z vodami in ribjim za
rodom pa z RD Maribor. Pričeli 
pa so tudi priprave na prazno
vanje 50-letnice Ribiške družine 
Ptuj , ki bo spomladi prihodnje
ga leta. 

V nedeljo, 29. marca, pa so se 
ptujski ribiči s poslovnimi 
partnerji, sponzorji in drugimi 
ljubitelji narave zbrali ob ro-
gozniškem ribniku in tako obe
ležili pričetek letošnje sezone 
lova krapa v tem ribniku, ki se 
je pričel 1. aprila. Kot kažejo re
zultati prvega letošnjega ribolo
va, je v rogozniškem ribniku le
tos veliko rib, predvsem kon-
zumnega krapa. Eden od gostov 
je namreč v nekaj urah nalovil 

Kormorani , ki so j ih samo na ptujskem jezeru našteli več kot 
2 0 0 0 , vse resneje ogrožajo tudi velike ribe 

kar dobrih 25 kg rib, prvi 
letošnji najtežji krap pa je tehtal 
prek 8 kg. Še sreča, da so skoraj 
vsi vse ulovljene ribe vrnili v ri

bnik, sicer bi ta dan povzročili 
RD Ptuj kar precejšnjo "ribiško 
škodo". 

M . O z m e c 

VELIKI BREBROVNIK / B O G A T A 
P O M L A D 

Pil€a povrgia 
štiri l€Oxli€lee 
V Velikem Brebrovniku 94 živi družina Pintarič. S in S imon si 
je pred leti vtepel v glavo, da hoče imeti kozo, in jo tudi dobil. 
Tako imajo sedaj vedno po dve, tri kožice, ki si hlev delijo s 
pujčki in kokošmi , ki j ih gojijo predvsem za svoje potrebe. 
Pred hišo kraljuje pes Lesi. Razlog našega zanimanja pa je 
koza Pika, ki je letos povrgia kar štiri mladiče . To je zelo re-
dtk primer, saj se v okol ic i , kjer je kar nekaj koz, ne spomnijo, 
da bi imel kdo kdaj takšen prirastek. 

Pika je letos povrgia kar štiri mladiče. 

Pika je povrgia že tretjič. Prvič 
je imela dva, drugič tri, sedaj pa 
kar štiri mladiče. Vsi so samčki 
in tr i je b o d o mora l i po sve tu , 
enega pa bodo obdržal i doma . 
Sedaj se z odličnim kozjim mle
kom sladkajo mladič i , sicer pa 
ga gospodinja Vera na dan na-
niolze t ud i do 4 l i t r e . S hče ro 
Andrejo-nz njega p r ip rav l j a t a 
slastno pecivo, precej pa ga tudi 
popijejo. Ker so pri Pintaričevih 
' iubitel j i rož , mora jo na koze 
budno paziti, saj jim rože še po
sebno t e k n e j o . N j i h o v a 
domačija pa je znana tudi po trti 
Sameja, ki je bila posajena leta 
1932 in je zrasla čez 40 metrov 

dolgo, tako da je ovila vso hišo. 
Vsako leto iz enega samega trsa 
stisnejo okrog 80 litrov vina. 

v i r i 

Prvi letošnji kapitalni krap iz rogozniškega ribnika je tehtal 
dobr ih 8 kg in po fotografiranju ga je srečni ribič vrnil v vodo. 

Foto: M Ozmec 



OD TOD IN TAM 

DESTRNIK / KAJ BO S TURISTIČNIM DOMOM? 

Bo delo turistiinih zagnamev razvrednoteno? 
R A Z O Č A R A N J E N A D O D N O S O M P R I S T O J N I H , K I D R U Š T V A N I S O P O V P R A Š A L I Z A M N E N J E GLEDE H I 

P O T E K E N A Z G R A D B O Z A NAJCTJE P O S O J I L A K S D E S T R N I K Z A U R E J A N J E CEST 
Precej vroče je bilo v sicer pri

jetni sobani destmiškega turis
tičnega doma, v kateri so se 
prejšnji teden zbrali člani vodst
va tega marljivega društva na 
čelu s predsednico upravnega 
odbora Jožico Horvat in pred
sednikom nadzornega odbora 
Janezom Zampo. Od vabljenih 
sta prišla podžupanja Julčka 
Čemezel in predsednik KS 
Branko Sirec, župan občine 
Destrnik-Trnovska vas Franc 
Pukšič pa se je zaradi zadržanos
ti opravičil. Rdeča nit razgibane
ga, dokaj polemičnega srečanja, 
ki se je precej zavleklo, je bila 
razprava o sklepu občnega zbora 
društva v zvezi z lastninjenjem 
doma in o hipoteki, ki visi nad 
nedokončano zgradbo zaradi 
bančnih posojil KS Destmik. 

Uvodoma je Branko Sirec, 
predsednik sveta KS Destrnik, 
zelo obširno pojasnil potek do
godkov in povedal, da je nad 
zgradbo ttu-ističnega doma na 
Destrniku res hipoteka, ki je pos
ledica najemanja posojila KS za 
urejanje cest. Banka pred tem ni 
iskala soglasja od TD, zato ga od 

njih ni iskala tudi KS. Zgradba 
stoji na zemljišču, ki je last KS 
Destrnik, ta pa je bila tudi invest
itor objekta, vodila je gradnjo in 
financirala naložbo, res pa je, da 
so pri tem člani turističnega 
društva in številni njihovi simpa-
tizerji pridno pomagali in zato jih 
razume, da so zdaj razočarani, je 
še menil Branko Sirec. V nadalje
vanju je povedal, da si vodstvo KS 
skupj z občino in županom priza
deva zgradbo trajno rešiti, jo do
končno tirediti in del prostorov 
ponuditi morebitnemu koncesio-
narju za opravljanje zdravniške 
prakse. Arhitekti so nekaj pri tem 
že postorili, spodnji del doma bi 
bil primeren, zgornjega pa bi do
končno uredili in dali TD. Kra
jevna skupnost pa prostorov ne 
potrebuje, je pristavil Branko 
Sirec. 

V razpravi,v kateri smo slišali 
tudi dvignjene glasove, je zlasti 
Janez Žampa, predsednik nad
zornega odbora, kritiziral odnos 
občine in KS in poudaril, da je 
ljudem kri zavrela do konca, ko so 
slišali za hipoteko. V gradnjo 
doma so vložili veliko ur, je opo

zoril in javno kritiziral podžupan-
jo, ki je na letnem občnem zboru 
društva govorila drugače. Vse 
skupaj se mu zdi demoralizacija 
ljudi, ki so v preteklosti trdo dela
li, zdaj pa lahko nekdo z očitno bi
rokratizacijo njihovo delo povsem 
razvrednoti. Zdravniška ambu
lanta je po njegovem zasebna 
stvar, zato naj si jo zdravnik tu^edi 
sam, je pristavil in sklenil, da gre 
za očitno diktatiu-o oblasti. 

Branko Sirec je nato nekoliko 
analitično predstavil dogajanje in 
skrb za razvoj KS. Menil je, da gre 
v primeru ttirističnega doma na 
Destrniku za poskus občine in 
KS, da bi rešili zgradbo, jo uredi
li, in ker bi lahko za takšen poseg 
dobili sredstva v okviru prizade
vanj za odprtje ambulante, so pač 
predlagali ponujeno rešitev. 
Odločno je tudi poudaril, da bo 
urejeno lasmištvo T D nad delom 
objekta. Razpravljavci so menili, 
da nihče ni proti zdravniku in 
ambtUanti na Destrniku, vendar 
naj se ta uredi v zgornjem delu 
zgradbe, ki je še v stu*ovem stanju. 
Spodnji del bi morali preturejati, 
to pa bi stroške še povečalo. Ob 

tem smo tudi slišali, da namerava 
zasebnik Amuš na Destmiku gra
diti velik poslovno-trgovsko-sta-
novanjski objekt in da ima v pro
jektu predvidene tudi prostore za 
ambulanto. To je razpravljavce še 
dodatno razjezilo, saj so menili, 
da je treba zasebnika v teh priza
devanjih podpreti in ne morebiti 
ovirati, kar se občasno sliši na 
Destmiku. Predsednik sveta Ks 
Branko Sirec je povedal, da pro
jekta nihče ne zavira in da se mu 
zdi celo realen, zlasti po odločitvi 
TD, da naj bo morebitna bodoča 
ambulanta v zgornjem delu zgrad
be. 

Na seji so govorili tudi o nekate
rih drugih problemih delovanja 
društva in predstavili prvo 
letošnjo večjo prireditev, blagos
lov konjev, ki naj bi bil na Destr
niku 26. aprila. Menili so tudi, da 
je društvo doslej potrdilo svojo 
veljavo, saj so dobili več priznanj 
od Turistične zveze Slovenije, nji
hovo delo je odmevno in pričaku
jejo tudi kakšno priznanje od 
domače občine. 

M . T o š 

PTUJ / KONFERENCA OBMOČNE ORGANIZACIJE ZLSD 

S kandidati za župane v vsaki o b c i n i 
Sedmega apri la j e bi la v prostorih doma Franca Kramber-
gerja v Ptuju konferenca članov in č lan ic Območne organi
zacije Združene l iste soc ia ln ih demokratov Ptuj . Pregledal i 
so de lo po programsko-vol i lni konferenci , ki je bi la lani 
maja, se opredel i l i do s ta l i šč predsedstva ZLSD do deklara
cije o narodni spravi in izvolil i Anko Ostrman in Ivana Ma-
zero za delegata na letni konferenci s tranke. 

V manj kot enem letu so naredili 
veliko. Kot je povedala predsedni
ca Anka Ostrman, je bila 
Območna organizacija ZLSD 
Ptuj zelo uspešna pri zbiranju 
podpisov v akciji Ohranimo naše 
bogastvo. Novembra lani so orga
nizirali skupaj z vodstvom stran
ke strokovno konferenco Možnosti 
slovenskega podeželja. Strokovni 
referati so izdani v zborniku in so 
dobra osnova za nadaljnje aktiv
nosti. Kljub velikim naporom pa 

jim še ni uspelo v vseh občinah na 
Ptujskem organizirati občinskih 
odborov. Doslej so jih organizirali 
v občinah Kidričevo, Majšperk in 
Gorišnica, tik pred ustanovitvijo 
pa sta odbora v občinah Videm in 
Destrnik-Trnovska vas. Na usta
novitev občinskih odborov se pri
pravljajo tudi v bodočih novih 
občinah Hajdina in Markovci. 
Vsak tretji četrtek v mesecu pote
kajo v Ptuju ženski večeri, ki so si
cer nestrankarski, pobuda zanje 

pa je prišla iz vrst ZLSD Ptuj. 
Ptujska združena lista si tudi že 
nekaj časa prizadeva za ustanovi
tev delavske stranke v treh tovar
nah. 

Za jesenske lokalne volitve se 
bodo temeljito pripravili. V vsaki 
občini bodo imeli kandidata za 
župana oziroma županjo. Prav 
tako želijo imeti več svemikov v 
občinskih svetih kot doslej - v sve
tu mestne občine imajo v tem 
mandatu le dva, v svetih drugih 
občin na Ptujskem pa jih za zdaj 
ni. 

Na konferenci so predstavili 
tudi stališča predsedstva o dekla
raciji o narodni spravi. Ptujski 
predstavniki ZLSD se jim pri
družujejo, predvsem pa bi po nji
hovem prepričanju morale biti 

bolj poudarjene zasluge Zveze ko
munistov Slovenije za miren pre
hod iz prejšnje v novo državo in v 
novi družbeni sistem. Odločba us
tavnega sodišča pa je v bistvu v 
nasprotju s temeljnimi izhodišči 
ZLSD, da se obsoja vsaka kolabo-
racija oziroma sodelovanje z oku
patorjem. Od centrale v Ljubljani 
zahtevajo, da se javno oglasi in 
poda stališče v zvezi s tem. 

Anka Ostrman kot članica 
predsestva stranke in predsednica 
Območne organizacije ZLSD 
Pmj in Ivan Mazera, predsednik 
občinskega odbora ZLSD Ki
dričevo, se bosta po sklepu konfe
rence Območne organizacije 
ZLSD Ptuj kot delegata udeležila 
leme konference stranke. 

M G 

PTUJ / POMLADANSKO ČIŠČENJE IN 
UREJANJE OKOUA 

Za okolje smo 
odgovorni vsi! 
Koordinacijo pomladanskega č iščenja okolja v mestni 
občini Ptuj , ki je sestavni del projekta Turist ične zveze Slo. 
venije "Moja dežela - lepa, urejena in čista" in poteka pod 
pokroviteljstvom ministrstva za okolje ter prostor Republike 
Slovenije in ministrstva za malo gospodarstvo in turizem, 
sta prevzela mesta občina in Turist ično društvo Ptuj . Spom. 
ladansko urejanje in č i ščenje okolja je vses lovenska akcija, 
ki ima za cilj urejeno in č i s to okolje in naj bi postalo 
najširše gibanje za urejeno in č is to okolje . 

Hkrati gre za uvod v letošnjega 
tekmovanje Moja dežela - lepa, 
urejena in čista. Prav tako pa v ta 
sklop sodi projekt od izvira do 
morja, ki je namenjen spodbuja
ti stalno skrb za urejanje na
brežij voda, urejanje starih 
vodnjakov kot dela dediščine, 
čistočo in racionalno rabo voda 
in podobno. V tej akciji bo os
rednje dogajanje v tednu od 14. 
do 20. aprila, večina pa v soboto, 
18. aprila. Na ta dan naj bi ureja
li in čistili divja odlagališča od
padkov na nabrežjih potokov, 
rek, jezer in morja. V letu turiz
ma bomo pomladansko urejanje 
in čiščenje okolja uresničevali v 
okviru slogana Slovenija - dežela 
aktivnega oddiha. V mestni 
občini Ptuj bo pomladansko ure
janje okolja potekalo pod sloga
nom "Čista in zelena mestna 
občina". 

Na povabilo oddelka za okolje, 
prostor in gospodarsko infra
strukturo v mestni občini Ptuj 
so se 27. marca sestali predstav
niki najodgovornejših dejavni
kov za čisto in urejeno okolje, 
predstavniki šol, mestnih in pri
mestnih četrti, nekaterih podje
tij, institucij in društev. Predsta
vili so svoje aktivnosti pri 
čiščenju in urejanju okolja, ki 
bodo v glavnem potekale cel 
april. Šolarji bodo čistili okolje 
svojih šol, ribiči, vodarji in še 
nekateri drugi bodo letos več na
redili pri čiščenju Studenčnice, 
Rogoznice in Grajene (v 
prejšnjih letih so v glavnem čis
tili obrežja Drave). V mestni 
četrti Breg predlagajo čiščenje 
turniškega ribnika, tudi strmi 
del grajskega hriba in Panorama 
potrebujeta pomladansko 
čiščenje, prav tako pa tudi vsa 
igrišča v centru mesta in okolici. 

Prvi so akcijo čiščenja okolja 
izvedli v primestni četrti Mar
kovci in to že v torek, 31. marca. 
Poseben poziv pa bosta koordi
natorja akcije čiščenja okolja v 
mestni občini Ptuj poslala pod
jetjem. Pričakujejo tudi, da se 
bodo v akcijo vključili upravljal-
ci večstanovanjskih objektov in 
tudi slovenska vojska. Sicer pa 
poziv za sodelovanje v akciji 
čiščenja in urejanja okolja velja 
vsem. Vreče in rokavice za iz
vedbo akcije bodo kupili v mest
ni občini Ptuj, zainteresirani pa 
jih bodo dobili na Komunalnem 
podjetju Ptuj. 

Posebej so opozorili, da gre v 
pomladanski akciji čiščenja in 
urejanja okolja le za čiščenje 
okolja, ne prostorov, zato kosov
nih odpadkov ljudje v tej akciji 
naj ne odlagajo, ker se zanje pri
pravlja posebna akcija. Mesta, 
kjer bodo namestili kontejnerje 
za odpadke, bodo objavljena na 
plakatih in z drugimi obvestiU o 
akciji. Priporočilo pa je, da bi jih 
postavili v neposredno bližino 
lokacij ekoloških otokov, da bi 
se ljudje nanje čimprej navad/I 
Prvi ekološki otok so uredih\ 
Spuhlji na prostoru nekdanjega 
gasilskega doma. 

Sicer pa so pomladanske akcije 
čiščenja in urejanja okolja posta
le sestavni del življenja in dela 
večine izmed nas. Škoda je le, da 
se tako množično izvajajo le en
krat letno, ker bi bil sicer z 
večkratnimi ponovitvami 
učinek večji, skrb za čisto in ure
jeno okolje pa bi prešla v re
snično gibanje za urejeno okolje, 
kar je eden izmed ciljev projek
ta. 

MG 
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Praznična in druga sporoiila 
Tudi letos je veliko noč je 

spremljalo veliko "iskrenih 
voščil". Vmes pa so bila tudi raz
lična sporočila, ki si jih velja za
pomniti. Predvsem pa bi bilo se
veda lepo, če bi lahko ob letošnji 
veliki noči ugotavljali, da smo v 
Sloveniji dosegli takšno stopnjo 
sožitja in razumevanja med Cer
kvijo in državo, med vernimi in 
nevernimi, da že lahko govorimo 
o novi kvaliteti skupnega življen
ja, o visoki stopnji medsebojne
ga spoštovanja in zaupanja. Še 
posebej spodbudno bi bilo, če bi 
lahko ob prazniku posebej opo
zorili na pomembno, odločilno 
vlogo Cerkve pri premoščanju 
starih nesporazumov in napetos
ti, pri udejanjanju resnične spra
ve in vzpostavljanju nove sloven
ske enotnosti v različnosti, ki je 
Sloveniji ob številnih evropskih in 
svetovnih izzivih ter preizkušanj
ih, s katerimi je soočena, še kako 
potrebna. Žal je realnost dru
gačna. Na enaki strani Cerkev 
vse bolj živi z občutkom, da jo 
nekdo zavestno in organizirano 
napada, celo zatira, po drugi 
strani pa država kar naprej izraža 
svoj slab občutek, da se Cerkev 
vse močneje, vse bolj napadalno 
in kategorično meša v javno živl
jenje. Na obeh straneh je očitno 
veliko nesporazumov in "do
končnih" ocen, ki jih seveda ni 
moč razjasniti s posplošenimi 

sodbami in obtožbami. Ali ni 
morda že skrajni čas, da bi tako 
cerkvena kot državna stran to (v 
marsičem nevzdržano) stanje 
poskušali razjasniti z veliko bolj 
konkretno "evidenco" dejstev in 
zamer z ene in druge strani? Zdaj 
je namreč preveč očitkov brez 
kakršnega koli odmeva in to se
veda ne vodi k razjasnjevanju 
razmer, pa tudi ne k boljšemu ra
zumevanju. Zakaj se Cerkev ne 
odloči za "belo knjigo" konkret
nih očitkov na račun države in 
zakaj hkrati država ne bi ubrala 
iste poti do Cerkve? Zgolj vedno 
novo "obtoževanje" pa seveda 
koristi samo tistim, ki si želijo, da 
odnosi med Cerkvijo in državo 
ne bi bili urejeni, ki jim je nasploh 
do tega, da bi bilo življenje v Slo
veniji čim bolj konfliktno in neure
jeno. 

N E R A Z U M L J I V I " 

N A P A D I 
V tem okviru bi bilo treba pose

bej analizirati (dejansko) vlogo 
sredstev javnega informiranja, ki 
so zdaj (zlasti s strani Cerkve) 
zelo splošno in enotno napada-
na (razen redkih izjem) kot strah 
zbujajoče orodje in orožje proti 
Cerkvi. V teh očitkih je zagotovo 
veliko poenostavljanj in prehitrih 
obsodb. Tako je nadškof dr. 
Rode v svojem predavanju na 
Ruju med proticerkvena uvrstil 

tudi tista glasila, ki so v najbolj di
rektni funkciji propagiranja cer
kvene politike, in tista, ki se re
snično trudijo, da bi zares objek
tivno prikazovala vsa stališča, 
tako cerkvena kot druga. Da je 
glede tega zares hudo, priča tudi 
nedavni pogovor nekdanjega 
ljubljanskega nadškofa dr. Alojzi
ja Šuštarja za Družino. V njem je 
dr. Šuštar dejal, da je zelo prese
nečen in da ga zelo boli, ker pri
haja do tako "nerazumljivih napa
dov na Cerkev, da je toliko podti
kanj in laži in da vse, kar povemo 
in vedno znova ponavljamo, 
nima nobenega pomena". 
Nadškof je dejal, da vidi največjo 
težavo v tem, "da so vsa sredstva 
javnega obveščanja v službi proti 
Cerkvi". Ob tem pa je prosto
dušno priznal, da sam ne gleda 
televizije, "razen Dnevnika 
zvečer". Dr. Šuštar meni, da 'toli
ko nestrpnosti, napadov in podti
kanj tudi v najtežjih časih ni bilo". 
Opozoril je, da si je sam prizade
val za dialog tudi s tistimi, "s kate
rimi je bil dialog težak; morda 
smo vendarle nekaj dosegli. Po
sebej sem vesel, da smo dosegli 
spravno slovenost v Kočevskem 
rogu. Upal sem, da se bo vse na
daljevalo, sedaj pa je ravno na
sprotno. Ljudje pač verjamejo 
medijem, javno mnenje je pod 
njihovim vplivom, zato se zave

damo, v kako težkem položaju 
živimo." 

O N E S N A Ž E N A 

D U Š A 
Sedanji ljubljanski nadškof in 

slovenski metropolit dr. Franc 
Rode je nedavno tega opozoril, 
"da je Slovenec, ki ga je proiz
vedla prejšnja ideologija in se 
danes zelo jasno izraža v javnos
ti, dostikrat tip nezrelega člove
ka. To je človek, ki je notranje 
prazen, ki je ves zagledan vase, 
ki živi na plitvini, ki zlahka zapada 
v cinizem in v vulgarnost, ki ima o 
sebi velike iluzije, ki sanja o neo
menjeni svobodi, v resnici pa je 
suženj samega sebe". Dejal je 
tudi, da duhovno stanje sloven
skega naroda v tem trenutku ni 
najboljše. "Niso onesnažene le 
naše vode, zrak, ki ga dihamo, 
ampak onesnažena je tudi slo
venska notranjost, slovenska 
duša..." 

Po mnenju nadškofa je treba 
poskrbeti za nov tip slovenskega 
kristjana, ki bo spremenil tudi 
naš nacionalni značaj. V letih po 
sinodi naj bi se pojavil "po
končen, pošten, samozavesten 
kristjan". Nadškof ima vtis, "da 
danes nismo takšni. Da nismo 
dovolj samozavestni, da nismo 
zadosti ponosni kristjani, da se 
še vedno nekam skrivamo, da se 
sramujemo svoje vere in si je ne 

upamo pokazati na zunaj ..." Ob 
tem Slovenska panorama ugot
avlja, da se nadškof dr. Rode 
"vsak dan bolj pojavlja v vlogi 
"vrhovnega arbitra", nekakšnega 
dokončnega nezmotljivega 
ocenjevalca in razglaševalca, kaj 
je za Slovenijo dobro in kaj po
gubno, pri čemer se zdi, da ne 
dopušča nikakršen ugovor ali 
dialog ... "Dnevnik piše, da 
nadškof dr. Rode duhovno po
dobo Slovenije slika na svoj pre
poznavni črno-beli način. "Hiti od 
ene polresnice do druge, se na
silno oklepa vloge preganjane 
žrtve, ki Cerkvi resnično več ne 
pristaja, in nesamokritično kot 
gonjo in sramotenje zavrača vse, 
kar ni v skladu z njegovimi oziro
ma cerkvenimi prepričanji. Pre
padi se tako poglabljajo..." 

Slovenska panorama ugotav
lja, da je na letošnjo cvetno ne
deljo slovenska Cerkev ob nav
zočnosti nadškofa dr. Rodeta na 
Brezjah pripravila zahvalno slo
vesnost "za uresničeni sen o sa-
n x ) S t o j n i Sloveniji leta 1991". 
Normalno in zgodovinsko t o č n o 
bi bilo, če bi ob tej priložnosti 
ugotovili, daje te sanje uresničila 
predvsem enotna volja Sloven
cev ne glede na p o l i t i č n o in ver
sko pripadnost, ne glede na to, 
kaj se je s posamezniki med nji
mi dogajalo v preteklosti, kaj in 
zakaj jih je morda razdvajalo. Za

vidljivo enotno prizadevanje z£ 
samostojno Slovenijo in za njene 
ohranitev je bilo hkrati tudi naj
večje spravno dejanje Slovencev 
in najprepričljivejše dokazilo, ka 
so Slovenci sposobni narediti 
kadar so združeni, ne razdeljen 
in zoperstavljeni drug proti dru 
gemu. Tega bi se morala zave 
dati tudi Cerkev, to bi morala ka 
naprej poudarjati in negovati. -
tega vidika je tudi težko razumeti 
daje bila"zahvalnica" na Brezjah 
zožena zgolj na prisotnost 
veličanje Janeza Janše in Lojzetf 
Peterleta. Dnevnik zlasti opozar 
ja na besede Janeza Janše, ki jî  
je izrekel v brezjanskf cerkvi: d' 
znamenja na nebu opozarjajo 
da "mora biti polje pobrano sta 
rega pridelka in očiščeno pleve 
la, preden se posadi noV 
seme". /.../ "Skrajno naivni bi bili 
če takih stavkov, ki jih izreč< 
opozicijski politik v cerkvi, ne t 
razumeli drugače kot poziv katc 
ličanom in katoličankam, naj P'^ 
magajo zamenjati oblast, ^ 
očitno premalo zbrano zre v 
besna znamenja - in da torej ni I 
slab vernik tisti, ki bi na volitv^ 
dal svoj glas LDS ali SLS, ampa 
je zaradi take politične odločit^ 
mogoče celo podvomiti v njeg*̂  
vo nroralno in človeško integrit^ 
to." 

J a k K o p r i v 
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predstavitev 
sliofijsliili gitnttazii 
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N E Š O L E V Z A V O D U S V . S T A N I S L A V A 

"Peto leto teče, odkar po deset
letja dolgi, moreči tišini v Zavo
ju sv. Stanislava spet zvoni zvo
nec, se po hodnikih sliši smeh 
dijakov in njihov včasih po
gumni in odločni, drugič plahi 
^orak, prepevanje vsevprek, ro
pot krožnikov in pribora iz za
vodske kuhinje in se na šolskem 
vrtu in dvorišču srečuje gruče 
dijakov, ki uresničujejo pravilo 
'Zdrav duh v zdravem telesu'...". 
Tako se začenja eden izmed 
člankov v letošnjem zborniku 
Zavoda sv. Stanislava Megaronu 
(pri starih Grkih ime pomeni 
hišo z enim prostorom in ogn
jiščem na sredi, kjer je prostor 
za najsvetejše). 

Kot prvo Ptujčanko v tem za
vodu me je doletela čast, da vam 
ustanovo predstavim. Zavod sv. 
Stanislava sestavljajo štiri eno
te: Škofijska klasična gimnazija, 
Jegličev dijaški dom. Glasbena 
šola in Slovenski dom. 

Gimnazija ima svoje korenine 
že v letu 1901, ko jo je ustanovil 
ljubljanski škof Anton Bona-
ventura Jeglič, pouk se je začel 
leta 1905, prva matura pa je bila 
čez osem let, torej 1913. Vseh 30 
dijakov jo je uspešno opravilo, 
50I celo z odličnim uspehom. 
Cez 84 let, to je lani, je imela 
gimnazija na maturi 96,4% 
uspeh - torej od 111 dijakov 108 
uspešno opravljenih matur v ju
nijskem roku. Sama nisem pos
tala dijakinja te gimnazije le za
radi kvalitetnega in obsežnega 
znanja, ki ga šola vsekakor pos
eduje, ampak predvsem zaradi 
njene "drugačnosti". To pa še ne 
pomeni, da smo dijaki sami 
strogi asketi, piflarji ali "nune in 

župniki", kot veliko ljudi misli 
o nas. Smo čisto normalni dija
ki, ki znamo zraven učenja 
početi tudi kaj drugega, ali pa 
celo počnemo ogromno drugih 
stvari, zraven pa se še malo 
učimo. Imamo torej vse značil
nosti navadnih dijakov, od 
"švingl" listkov, nočnega učenja 
en dan pred testom, špricanja in 
zamujanja ... Gospod ravnatelj 
ima verjetno marsikak siv las 
prav zaradi te naše "normalnos
ti", priznati pa moram, da nas je 
na marsikaterem področju že te
meljito prevzgojil. Čeprav so 
bele stene zelo pripravne za kra-
canje grafitov, se očitno vsi bolj 
strinjamo, da na njih visijo 
Plečnikove skice ali slike dru
gih slikarjev. 

Druga enota Zavoda je Je
gličev dijaški dom oziroma po 
domače kar JDD. V njem prebi
vamo dijaki, ki smo za vsakod
nevno vožnjo od šole preveč od
daljeni. V nedeljo zvečer se tako 
mnogi odpravimo na vlak, v pe
tek po šoli pa se vrnemo domov. 
Kljub domotožju, teženju vzgo
jiteljev, hišnemu redu in še 
kakšni drugi neprijetnosti je 
J D D kraj, kjer sem srečala 
večino svojih prijateljev, z njimi 
marsikatero ušpičila, se naučila 
sprejemati drugačnost, pa vsee
no obdržala sposobnost, biti 
kritična. Prav to sta po moje 
tudi glavni točki drugačnosti 
tako šole kot doma: kritično 
sprejemanje drugačnosti, ki 
kljub svoji kritičnosti ostaja 
sprejemanje. 

Kot sem že omenila, učenje še 
zdaleč ni naša edina dejavnost. 
Glasba prepleta življenje v Za

vodu že od samih začetkov. V 
našem razredu smo si omislili 
celo razredno kitaro, ki je sedaj, 
po štirih letih, še komaj razpoz
navna, a večina razreda zna zai
grati vsaj nekaj akordov, ki po
pestrijo ekskurzije in izlete, celo 
marsikatero šolsko uro. 

Da pa ne bi navdušena mladi
na le brenkala po kitarah in 
amatersko tolkla po klavirjih, je 
vodstvo ustanovilo glasbeno 
šolo, ki je odprta tudi učencem, 
ki ne obiskujejo Škofijske gim
nazije. Po prvem letu delovanja 
se je vpis povečal za skoraj 50%. 
V glasbeni šoli se ne učimo le 
igranja inštrumentov in solfeg-
gia ali teorije. Mnogi igramo še 
v orkestru, ki je sicer obstajal že 
pred ustanovitvijo glasbene šole 
kot orkester dijaškega doma, se
daj pa deluje pod okriljem le-te. 
Vodi nas g. Andrej Goričar, ki 
zraven dirigiranja piše in prireja 
tudi skladbe za naš orkester. 
Lani smo izvajali njegovo glas
bo ob dramski uprizoritvi 
pravljice Čudežne gosli, letos pa 
bomo spremljali Wildovo Salo-
mo. Tisti, ki boste v petek, 17. 
aprila, preživeli del večera v re-
fektoriju minoritskega samosta
na, boste imeli priliko na našem 
velikonočnem koncertu, ki ga 
prirejamo za vas, slišati vse kaj 
drugega kot "dolgočasno" glas
bo. Program naj bo prese
nečenje, a zagotavljam vam, da 
vam ne bo žal časa, še posebej, 
če boste znali prisluhniti z dušo. 

V. E m e r š i č 

DORNAVA / ROJAKI OBISKALI VAROVANCE ZAVODA 

Denarni prispeveli za varovante 
Veliko naših rojakov se za praz

nike vrne v domovino. Toda tudi 
v tujini se velikokrat spomnijo 
na domovino. Tako je v četrtek 
predstavnica športno-kulturnega 
društva iz Burscheida v okolici 
Kolna Anica Mar izročila varo
vancem iz Dornave prispevek v 
višini 800 nemških mark. Dru
štvo šteje okrog 80 članov in pri
reja v tujini kulturne in športne 
prireditve. Z varovanci iz dorn-
avskega zavoda so se srečali nakl
jučno na prireditvi. Direktor za
voda Milenko Rosic je bil njiho
vega dejanja vesel, ob zahvali pa 
je poudaril, da lahko z omenje
nim društvom tudi navežejo stike 
in jih kdaj obiščejo. Po ogledu 
dornavskega zavoda je Anica Mar 
povedala, da zagotovo to ni bilo 
njihovo zadnje srečanje. 

. m 

Predsednica športno-kulturnega društva društva dr. France 
Prešeren Anica Mar je bila nad ustvarjalnostjo varovancev v 
Dornavi zelo presenečana 

S I . BISTRICA / LIKOVNA RAZSTAVA PAVLE ROZMAN 

Dolf z nebom 
v likovnih salonih gradu Slovenska Bistrica je 

bila na ogled samostojna likovna razstava Slo-
venjebistričanke Pavle Rozman z naslovom Do
tik z nebom, ki jo je pripravila v čast prazno
vanja dneva žena in materinstva. Marsikaterega 
poznavalca likovnih del Pavle Rozman je 
omenjeni naslov napotil k razmišljanju, dokler 
ua razstavi ni ugotovil, kam je avtorica "merila". 
^ obeh prostorih v gradu se je ob obveznem 
'cvetju zvrstilo vsaj petnajst najmarkantnejših 
sakralnih spomenikov z območja občine Slo
venska Bistrica in izven nje. Tu sta še Ptujska 
Gora in Bohinj, s čimer je Pavla Rozman 
Poskrbela še za drugo dimenzijo svoje razstave, 
2a umetniško obravnavo pomena ohranjanja 

naše kulturne dediščine, katere sakralni objekti 
so naša najuglednejša vez med ohranjeno 
dediščino preteklosti in umetniškimi stvaritva
mi današnjih dni. "Markantna postavitev teh 
objektov v idiliko naše slovenske pokrajine za
šije na Pavlinih slikah vsaka zase s svojo poseb
nostjo in značilnostjo, s svojo slikovitostjo in 
postavitvijo v ospredje prostora pa pomenijo 
dobesedni stik - dotik z nebom," je razstavi na 
pot zapisal Stane Gradišnik, ravnatelj Zavoda 
za kulturo Slovenska Bistrica. 

S to razstavo je prišla Pavla Rozman poleg slik 
cvetja med ljubitelje likovne umetnosti kot 
občuten likovni zapisovalec narodove umet
nostne zapuščine, ki bo na ta način ostala v 
človeški prisotnosti kot trajni dokument in kot 
hvaležna likovna umetniška stvaritev. 

V i d a T o p o l o v e c 

ORMOŽ / GLEDALIŠKA DEJAVNOST 

V s o l i o f o premiera 
Gledališku-literarno dru.štvo deluje v Ormožu že drugo leto. Nastalo je Iz gleditliške sekcije 
Delavskega prosvetnega društva Svoboda. I a je iz neznanih razlogov nehala obstajati, zato 
so se posamezne sekcije ločile in se ustanovile kot samostojna društva. Gledališko-literarno 
društvo ima okrog 20 članov, ki vsako leto pripravijo kakšno novo predstavo. Kljub zagnane
mu delu posameznikov pa jim nenehno manjka sodelavcev. I^ni so vabili k sodelovanju nove 
člane - igralce, tehnike, organizatorje in povabilo še vedno velja. 

Letos so se lotili sodobne burke italijanskega 
komediografa Marca Camolettija z naslovim 
Strogo zaupno. Zabavna zgodba se dogaja v 
mondenem letoviškem mestu v času največje 
sezone, v hotelu Kopališče. Prostora ni in vsak 
se pač po svoje znajde in si zagotovi prostor v 
hotelu. Ruski in ameriški vohuni si stojijo iz 
oči v oči in marsikoga zmedejo s svojo preoble
ko. Vse pa ukane operna pevka, v resnici prav 
tako agentka, ki na koncu vse razplete. Seveda 
se ujame tudi ona, vendar v mreže, ki jih je raz
pela ljubezen. Receptorju hotela v vsej tej zme
di uspe nezaslišan podvig, saj ob neverjetni sti
ski, ki vlada v hotelu, isto sobo odda dvakrat 
isto noč, morda mu bo uspelo še tretjič. Intri-

gantstvo, podkupovanje, vohunjenje in na kon
cu tudi ljubezen zaznamujejo zgodbo. 

Predstavo pripravljajo ormoški gledališčniki 
že dobra dva meseca. Največ težav je bilo 
predvsem zaradi obnove odra v ormoškem 
domu kulture, ki se je zavlekla in ki ji ni videti 
konca. Zalo so vaje potekale na najrazličnejših 
lokacijah - v ljudski univerzi, v osnovni šoli na 
Hardeku, sedaj pa vadijo na neurejenem grad
bišču odra. 

Prav zaradi neurejenih razmer v ormoški dvo
rani se bodo premierno predstavili v soboto ob 
20. uri v Sokolani v Središču ob Dravi. 

vk i 

SREDIŠČE OB DRAVI / SREČANJE FOLKLORISTOV 

f|pr̂  p e s e m m pfes 
Na nedavnem občinskem srečanju otroških folklornih skupin v 
Središču ob Dravi se je zbralo osem skupin plesalcev iz štirih 
osnovnih šol ormoške občine. Mlajši plesalci so nastopili 
predvsem s prikazom rajalnih iger, izštevank, pesmi in običejev, 
starejši pa so se bolj posvetili plesnim korakom. 

Iz Ivanjkovec so letos prišle kar 
tri skupine, pogrešali pa smo 
Podgorčane in Obrezane. Otroci 
so plesali plese iz našega okolja, 
edino plesalci od Sv. Tomaža še 
vedno negujejo tudi plese iz dru
gih slovenskih pokrajin. Priredi

tev si je ogledala tudi strokovna 
selektorka Nežka Lubej, pred
sednica območnega zdrtiženja 
folklornih skupin severovzhodne 
Slovenije. Nekoga izmed nasto
pajočih je gotovo izbrala tudi za 
nastpp na območnem srečanj u. 

Mlajša skupina OŠ Ivanjkovci 
se je predstavila s točko Joger, ke 
delaš. Srednja skupina iste šole je 
na zanimiv način predstavila pre
govore v nastopu S trebuhom za 
kruhom. Pri obeh skupinah je so
delovala Mojca Novak, mentori
ca Irena Cerovič pa je pripeljala 
še starejšo skupino, ki je predsta
vila splet štajerskih plesov ob 
glasbi Venčeslava Kolariča in 
Milana Pucka. Središčani so se 
predstavil z dvema skupinama. 
Mlajši so zaplesali Biba gre, sta
rejši pa Prišli smo iz Azije in dru
gi plesi. Obe skupini sta 
spremljala mtizikanta Marko 
Dogša in Matej Skoliber, mento
rica pa [e Milena Orešnik. Skupi
ni iz OS Tomaž delata pod men
torstvom Jožice Rep. Mlajši so 
predstavili svoj kraj z nastopom 
Fara tomaževska v spremstvu 
harmonikarja Damijana Kle-
menčiča. Starejši pa so zaplesali 
gorenjske plese Smo šoštarja 
prosi', zaigral pa jim je Danijel 
Cajnko. S Koga so prišli mali fol-
kloristi pod vodstvom Anice Pe
vec. Ob glasbi Mirka Kuharica so 
predstavili Dremala, pa nič dela
la. 

v k i 
Predstavilo se je osem skupin iz štirih osnovnih šol 
ormoške občine 

LAPORJE / OBČINSKA REVIJA FOLKLORNIH SKUPIN 

Obilo starih plesov in glasbe 
Kljub prostorskim težavam, ki pestijo njihovo osnovno šolo, so 
se Laporčani odločili, da ob ZKD občine Slovenska Bistrica 
sprejmejo soorganizatorstvo letošnje občinske folklorne revije. 
Nastopile so sedem otroških, tri mladinske in tri odrasle fol
klorne skupine ter tamburaši iz Šmartna na Pohorju. Kot je po 
končanem nastopu v pogovoru z mentorji povedala Nežka Lu
bej, selektorica za folklorne skupine pri ZKD Maribor, je bila 
to ena najboljših revij doslej. 

Da se je vzdrušje že na začetku 
ogrelo, so poskrbeli člani tambu-
raškega orkestra iz Šmartna na 
Pohorju, ki so pod vodstvom 
Hinka Semca zaigrali veselo 
polko. Folklorni nastop je nato 
pričela najmlajša skupina Me
hurčki iz poljčanskega vrtca. Pod 
vodstvom mentorice Milene 
Rejc so ob glasbeni spremljavi 
prikazali splet otroških iger s ple
som in pesmijo pod naslovom 
Izidor ovčke pasel. Za njimi se je z 
otroškimi plesi in pesmicami ter 
glasbeno spremljavo na temo Hi, 
konjiček predstavila otroška fol
klorna skupina osnovne šole 
Minke Namestnik-Sonje, ki 
dela pod mentorstvom Jelke 
Pančič. Otroška folklorna skupi
na iz osnovne šole Laporje pa je 
pod mentorstvom Ivanke Hoz-
jan ter ob glasbeni spremljavi 
harmonike, violine in ka
menčkov predstavila belokranj
ske plese in pesmi ob kresovanju. 
Njim je sledila otroška folklorna 
skupina iz osnovne šole Tinje. 

Predstavili so se z otroškimi ljud
skimi plesi in pesmicami, zani
miva je bila tudi glasbena 
spremljava s harmoniko in glav
nikom. Mentorica otroške FS iz 
Tinja je Slavica Gracej. Otroška 
folklorna skupina iz osnovne 
šole Zgornja Ložnica se je pod 
vodstvom mentorice Marjane 
Jereb ter ob spremljaqvi dveh 
harmonik in nekaterih starih 
ljudskih glasbil predstavila s 
spletom plesov, igric in petja pod 
naslovom Igramo se. Z igrami ob 
mlinu pod mentorskim vodst
vom Branka Fuchsa se je pred
stavila otroška folklorna skupina 
iz osnovne šole Poljčane. Splet 
ob tepežnem dnevu so s plesom, 
prizori in petjem ob glasbeni 
spremljavi predstavili učenci 
osnovne šole Makole. Njihova 
mentorica je Ida Doberšek. 

Pri mladinskih folklornih sku
pinah so se občinstvu prvi pred
stavili mladi plesalci iz KUD 
Janko Živko Poljčane s spletom 
Kmetic. Njihova mentorica je 

Milena Bercko. S plesi iz Prek-
murja so se pod mentorskim 
vodstvom Marjana Dreva pred
stavili člani mladinske folklorne 
skupine KUD Alojz Avžner iz 
Zgornje Ložnice. Prvič je izven 
domačega kraja nastopila novo 
ustanovljena inladinska folklor-
ija skupina društva Ajda s 
Črešnjevca pri Slovenski Bistri
ci, ki jih vodita Jasna Marčič in 
Metod Spur. 

Od odraslih folklornih skupin 
so na občinski reviji nastopile 
samo tri. Prva se je s spletom na 
temo kožuhanje predstavila fol
klorna skupina KUD s Tinja, 
mentorica Slavica Gracej. Kaj 
vse se lahko zgodi na hirežu, pa 
so prikazali člani odrasle FS 
KUD Anice Čemejeve iz Ma-
kol, ki jih vodi Franci Skledar. 
Na koncu pa je nastopila odrasla 
folklorna skupina KUD Janko 
Živko iz Poljčan, ki jo vodi 
Branko Fuchs. Ob glasbeni 
spremljavi harmonike, violine, 
klarineta ter kontrabasa so zaple
sali štajerske plese v prelepih 
nošah iz sredine 18. stoletja. 

Kot so revijo poskočno in vese
lo pričeli, tako so jo člani tambu-
raškega orkestra iz Šmartna na 
Pohorju tudi sklenili. Bilo je pre
lepo, saj je marsikatera stara viža 
še dolgo po končani reviji 
občinstvu zvenela v ušesih. 

V i d a T o p o l o v e c 



OD rOD IN TAM 

STROKOVNJAKI SVETUJEJO 

D r u g o c f o g n o -

jevanie pšeniie 
Večina posevl^ov pšenice je v letošnjem letu zaradi ugodne 
zime dobro prezimila in posevki, ki so bili pravočasno dogno-
jeni , so dovolj gosti, da so omogočeni solidni pridelki. Meja, 
da je posevek primeren za nadaljnjo pridelavo, je 400 do 450 
bilk na kvadratni meter. V primeru, ko je število bilk nižje, je 
primerneje posevek presejati z drugo kulturo. 

Za drugo dognojevanje, ki je 
odločilnega pomena za pridelek, 
sta izredno pomembna čas in 
količina dodanega dušika. Opti
malni čas za drugo dognojevan
je je, ko ima pšenica dve kolenci 
(oz. ko drugo kolence že lahko 

otipamo). V letošnjem letu 
pričakujemo to razvojno fazo 
med petnajstim in petindvajse
tim aprilom. Pri dognojevanju 
pred tem rokom pride do pole-
ganja, če pa ta rok zamudimo, 
zamudimo tudi optimalni čas, 
ko se formira dolžina klasa ter 
število klasov, s čimer se 
odločilno zmanjša pridelek. V 
tem času je potrebno dognojiti s 
50 - 70 kg čistega dušika oziro
ma 200 do 300 kg KAN/ha. 

Natančnejšo količino potreb
nega dušika lahko določimo, če 
izmerimo količino nitratov v 
steblih rastlin. V kmetijski sve
tovalni službi na Ptuju imamo 
možnost, da izmerimo vsebnost 
nitratov v rastlini in na osnovi 
tega rezultata določimo potrebo 
po gnojilu. Če želite dognojevati 
na osnovi take analize, nas po
kličite na tel. 771-981 vsak dan 
med 7. in 9. uro. 

V aprilu se na gostih in bujnih 
posevkih že pojavlja pepelasta 
plesen v obliki belih lis (kot 
vata) najprej na spodnjih listih. 
Ob 10 do 15-odstotni okužbi lis
tov s pepelasto plesnijo pripo
ročamo škropljenje z enim od 
naslednjih pripravkov: corbel 
(0,75 - 1 l/ha), calixin (0,5 l/ha), 
rex (0,6 l/ha) ali folikur BT (1 
l/ha). 

Kmetijska svetovalna služba 
Ptuj: 

Ivan Brodnjak, ing.agr. 

PTUJ / DRUŠTVO RAČUNOVOD
SKIH IN FINANČNIH DELAVCEV 

J e s e n i i u b i l e i 

o f r 4 0 - l e t n i t i 
Društvo računovodskih in flnančnih delavcev Ptuj - Ormož 
ima sedež v Jadranski ulici 1 v Ptuju. Njegov predsednik in za
koniti predstavnik je Franc Visenjak. Društvo bo letošnjo je
sen praznovalo 40- letnico dela. Zveza je ta jubilej praznovala 
v lanskem letu, ko je za svoj prispevek k računovodski stroki, 
za njeno popularizacijo, uveljavljanje teorije v praksi in še po
sebej za vzgojo računovodskih praktikov prejela častni znak 
svol)ode, ki ji ga je dodelil predsednik Mi lan Kučan. 

Prvi začetki organiziranega 
povezovanja in delovanja 
računovodskih in finančnih 
delavcev v Sloveniji segajo že v 
leto 1952. Vseskozi je bilo 
težišče delovanja društva in zve
ze v skrbi za strokovno pomoč 
članom. Po osamosvojitvi pa je 
nastopilo novo obdobje delo
vanja. Začel se je proces privati
zacije družbenega premoženja, 
sprejet je bil zakon o gospodar
skih družbah, skladno z organi
zacijo poslovanja gospodarskih 
družb je bil sprejet tudi zakon o 
revidiranju skupaj z drugimi 
spremljajočimi predpisi, ki naj 
bi zagotovili zahtevno družbeno 
preobrazbo. To pa je tudi ob
dobje, ko se je Zveza računovod
skih in finančnih delavcev prei
menovala v Zvezo računovodij, 
finančnikov in revizorjev. Ta je 
imela za prvo nalogo, da pripra
vi slovenske računovodske 
standarde. 

Posamezna društva so najbolj 
dejavna na področju strokovne
ga izobraževanja. Organizirajo 
seminarje, posvetovanja in pre
davanja o aktualnih vprašanjih 
stroke, pri tem pa aktivno sode
lujejo tudi z zvezo, ki jim zagot
avlja strokovno literaturo in 
predavatelje. V letih od 1991 do 
1996 so društva organizirala 

1014 strokovnih seminarjev, na 
katerih je sodelovalo več kot 65 
tisoč udeležencev. Druge po
membne društvene aktivnosti 
so redni mesečni sestanki za iz
menjavo izkušenj, organizacija 
strokovnih izletov, tekmovanj, 
piknikov in drugih družabnih 
prireditev. Trenutno je v Zvezo 
računovodij, finančnikov in re
vizorjev Slovenije vključenih 34 
društev, med njimi tudi ptuj-
sko-ormoško, ki je imelo po po
datkih iz leta 1996 več kot 820 
članov. Skupaj pa je bilo v zvezi 
v tem letu v okviru 34 društev 
vključenih 16.111 članov. V 
vseh štirih desetletjih pa so bili 
kot aktivisti v Zvezo računo
vodskih in finančnih delavcev 
Slovenije vključeni tudi nekate
ri ptujski člani: Mart in Berden, 
Franc Lašič, Franc Lukman, 
Dragica Novak, Vladimir Rola, 
Avgust Turk, Viktor Valentin, 
in Franc Visenjak. Franc Lašič, 
mag. Franc Lukman in Terezija 
Vuk so ob 40-letnici Zveze 
računovodij, finančnikov in re
vizorjev Slovenije prejeli jubi
lejna priznanja. 

MG 

ŠOLSKI ZVONEC 
DORNAVA # OŠ dr. Franja Žgeča iz Dornave praznuje 11_ 

aprila v spomin na rojstni dan rojaka, po katerem nosi šola ime^ 
dan šole. V petek ob 18. uri bodo v počastitev praznika pripravili 
celovečerni koncert mladinskega in otroškega pevskega zbora, 
ki ju vodi Metka Zagoršek, na klavirju pa bo pevce spremljala 
Lidija Žgeč. Prireditev bo v dvorani kulturnega doma. 

MS 

USTANOVA DR. A N I O N A I H S I L N J A K A I 
Ljubljana, Trubarjeva 3 , 1 0 0 0 Ljubljana I 
Na podlagi 20. člena Statuta Ustanove dr. Antona Trstenjaka J 

in sklepa Uprave z dne 24. 3. 1998 štipendijska komisija o b - 1 
javlja I 

R A Z P I S Š T I P E N D I J I 

Z A P O S L O V N O L E T O 1 9 9 8 
v skupni vrednosti 5.544.468,00 SIT I 
1. Štipendije so namenjene za sofinanciranje: 
- podiplomskega študija (specializacija, magisterij, doktorat), 
- založniške dejavnosti in 
- raziskovalnega dela oziroma raziskovalnih projektov. 
2. Za sofinanciranje podiplomskega študija se lahko prijavijo 

kandidati z območja Priekije, Slovenskih goric in Haloz. Pogoj 
za sofinanciranje založniške dejavnosti in raziskovalnih projek
tov je, da se delo nanaša na zgoraj omenjena področja. 

Kot območje Priekije, Slovenskih goric in Haloz se v smislu 
tega razpisa smatrajo naslednje stare matične občine: Gornja 
Radgona, Lenart, Ljutomer, Ormož in Ruj. 

3. Prijava na razpis mora vsebovati: 
- prošnjo (z navedenim zaprošenim zneskom za založniško 

in raziskovalno dejavnost), 
- življenjepis kandidata, 
- program podiplomskega študija oz. raziskovalnega ali dru

gega dela in 
- dokazila o dosedanjih študijskih, založniških ali raziskoval

nih dosežkih. 
4. Prednost pri dodelitvi štipendij bodo imeli kandidati z nad

povprečnimi študijskimi rezultati ter višja stopnja študija pred 
nižjo oziroma dela, ki izkazujejo večjo koristnost za nadaljnji 
razvoj in promocijo Priekije, Slovenskih goric in Haloz. 

5. Prijavo na razpis s prilogami je potrebno posredovati do 
30. aprila 1998 na naslov: Ustanova dr. Antona Trstenjaka, Tru
barjeva 3, 1000 Ljubljana. 

6. Kandidati, ki bodo prejeli štipendijo, bodo o tem 
obveščeni v drugi polovici meseca maja 1998. 

Predsednik uprave 
mag. Milan Lovrenčič 

Predsednik štipendijske komisije 
d r . A n t o n Hamlet 

O D T O D 

I N TAM 

DORNAVA # 
Občni zbor 
gasilske zveze 

Prejšnji petek, 3. aprila, je bil 
občni zbor gasilske zveze 
občine Domava, v katero so 
združena štiri društva: Dorna-
va, Polenšak, Mezgovci in 
Žamenci ter šteje okrog 300 
članov. Opravili so volitve in 
imenovanja ter tudi za naprej 
za predsednika zveze potrdili 
Janeza Cigula, poveljnik pa 
ostaja Janez Starčič. Na zboru 
so se pogovarjali o dejavnosti v 
preteklem letu in se dogovorili 
o letošnjih načrtih. Dva mili
jona, ki ju prispeva občina 
Domava, bodb razporedili za 
novo orodjišče v Dornavi in 
nakup gasilskega avtomobila v 
Zamencih. 

M S 

DORNAVA m Ta 
teden praznujejo 

Občina Domava praznuje 
svoj občinski praznik 11. apri
la, ob rojstnem dnevu rojaka 
dr. Franja Žgeča. Letošnje pri
reditve so se pričele 15. aprila, 
ko so predali novo omrežje Te
lekoma. Ob 17. uri je bil v ^ -
silskem domu na Polenšaku 
kulturni program, v katerem 
so nastopili Predice ter pevski 
zbor s Polenšaka. V soboto ob 
17^ uri bodo v gasilskem domu 
v Žamencih na slovesnosti pre
dali novo vodovodno omrežje. 
Osrednja prireditev ob občin
skem prazniku pa bo 25. aprila 
ob 10. uri, ko bodo položili 
tudi temeljni kamen za 
gradnjo prizidka k domavski 
osnovni šoli. 

M S 

PTUJ m Krožek 
o kreativnem 
pisanju 

Iz kluba Obzorje na Potrčevi 
34 v Ptuju sporočajo, da pri
pravljajo nov študijski krožek. 

\ Tokrat bodo začeli krožek o 
kreativnem pisanju. Mentorica 
Ema Ilešič je povedala, da bo 
krožek brezplačen in da se 
bodo na uvodnem srečanju do
bili v sredo, 22. aprila, ob 10. 
uri. Vabijo vse, ki jih ta dejav
nost zanima, oziroma tiste, bi 
radi naredili nekaj zase, da se 
tega dne oglasijo pri njih. Pri
javijo pa se lahko tudi na tele
fonski številki: 772-192. 

MG 

PTUJ m Delili 
bodo humus 

Zeleni Ptuja sporočajo, da 
bodo v sredo, 22. aprila, ob 10. 
uri pred Mercatorjevo blagov
nico brezplačno delili naravni 
humus. Za akcijo so pripravili 
dva kubična metra humusa 
biovit. 
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O D r O D f f f TAM 

SREDIŠČE OB DRAVI / 4 4 . KRAJEVNI PRAZNIK 

Od športa in liolture do odprtia c e s f e 
Letošnji, že 44 . iu-ajevni praznik v Središču ob Dravi so pričeli 
praznovati že pred dvema tednoma, ko so potekala športna tek
movanja. Najbolj praznično pa je bilo na svečani proslavi mi
nuli petek. Udeleži lo se je je veliko število domačinov in gos
tov. Domov so prišli predstavniki združenja Središčanov v Ma
riboru, prireditve pa se je udeležil tudi župan ormoške občine 
Vili Trofenik in prisotnim čestital ob visoki obletnici prazno
vanja krajevnega praznika. Predsednik sveta krajevne skup
nosti Martin Ilabjanič pa je v svojem nagovoru nanizal nekaj 
najpomembnejših pridobitev v zadnjem času. 

Prireditev je bila pospremlje-
na s kul turnim programom, v 
katerem so nastopili mlada pia
nistka Maja Mlinaric, literarna 
skupina, trije pevski zbori in 
godba na pihala. Predstavili so 
tudi prenovljeni grb, za katere
ga ne morejo dognati, kdaj in 
kako je nastal. Prvi odtis sre-
diškega grba datira že iz leta 
1564. Po neki zgodbi naj bi se 
ormoškemu gospodu pokvarilo 
kolo na njegovem vozu in sre-
diški mojster mu ga je tako lepo 
popravil, da je Središčanom do
volil uporabljati lasten grb. V 
njegovem spodnjem delu je pet 
krogov (morda koles?), v 
zgornjem delu pa zrcalna slika 
topolov in osmerokrake zvezde. 

Na proslavi so podelili tudi na

jvišja priznanja krajevne skup
nosti. Zlate plakete so prejeli 
Rudolf Jaki , Luigi ZanoUa, 
Zvonko Dečko in F ranc No
vak. Srebrne plakete so dobili 
J a k o b Horvat , Ruper t Borko, 
Anton Meznar ič in Rozalija 
Veselko, bronaste pa Lidija 
L u k m a n , Samo Kočevar, Jože 
Marčec in J a k o b Te rbuc . Po
delili so tudi enajst priznanj 
krajevne skupnosti . 

V okviru prireditev ob kra
jevnem prazniku je bila v soboto 
svečanost v spomin žrtvam 
NOV pri spomeniku padlim. V 
nedeljo pa so se na prijetnem 
druženju srečali starejši občani. 
Pripravili so jim pogostitev in 
kul turni program. Za konec slo
vesnosti pa so proslavili še 

Zlato plaketo je prejel tudi Rudolf Jaki iz Središča ob Dravi 

obnovljeno cesto Godeninci-
Preseka. Obnova je stala okrog 8 
milijonov tolarjev, 25 odstotkov 
sredstev pa so prispevali krajani 
v obliki denarja in prostovoljne
ga dela. 

Izmed športnih tekmovanj je 
bil odigran turnir v košarki -
prvo mesto je pripadlo ekipi 
godbe na pihala iz Središča, na
miznem tenisu - najboljši v 
posameznih kategorijah so bili 

Luka Čavničar, Andreja Škorc 
in Milan Bratuša. Odigran je 
bil turnir v šahu, kjer je bil na
juspešnejši Božidar Hajec. V 
strelskem tekmovanju so ekipno 
zmagali člani strelskega društva 
Ormož, v posamični konkuran-
ci pa Stiven Vočanec. Pokrovi
telj prireditve je bila občina 
Ormož. 

vki 

MAJSPERK / SEJA OBČINSKEGA SVETA 

V drugi obravnavi proraiun spreiet 
Na 3 2 . redni seji so svetniki občine Majšperk po dveh zavrnit
vah osnutka prejšnji četrtek, 9. aprila, po drugi obravnavi 
sprejeli letošnji občinski proračun s 483,5 milijona prihodka 
in prav toliko odhodka. Na zahtevo svetnikov na prvi obravnavi 
so sprejeli tri od štirih predlogov župana Franca Bezjaka. 

Tako so med investicijami na 
področju izobraževanja na pred
log župana namenili 80 milijo
nov za novogradnjo šole v Zeta-
lah in 10 za razširitev prostora 
OS Majšperk. V okviru komu
nalnih investicij so namenili pol 
milijona za nakup zemljišča za 
razširitev pokopališča na 
Ptujski Gori. Na predlog svetni
ka Antona Kolarja so iz 
sredstev za obnovo kul turnih 
spomenikov namenil i 7 milijo
nov za obnovo cerkve sv. Bol-
fenka na Jelovicah, 2 milijona za 
obnovo in vzdrževanje drugih 
kultrunozgodovinskih spome
nikov oziroma cerkva v občini 
ter 250.000 tolarjev za obnovo 
vseh kužnih znamenj. 

Svetnik Ciril Murko je skupaj 
s svetnikoma Marianom Nova
kom in Francem Križancem 

vložil amandma, po katerem naj 
bi investicijske odhodke za 
varsto pred naravnimi in drugi
mi nesrečami povišali za 5 mili
jonov oziroma bi prvotno pred
lagani znesek 15,05 milijona 
povišali na 20,05 milijona tolar
jev. Manjkajoča sredstva naj bi 
zagotovili z zmanjšanjem 
sredstev, namenjenih za komu
nalno in cestno dejavnost. Zara
di tega so sejo prekinili , saj so 
člani odbora za gospodarsko 
infrastrukturo zahtevali ta
kojšen sklic. V nadaljevanju pa 
smo izvedeli, da člani odbora 
predlaganega amandmaja niso 
podprli , zato so ga tudi svetniki 
zavrnili. Na njihov predlog pa 
so investicijske odhodke na 
področju varstva pred naravni
mi in drugimi nesrečami ven
darle zvišali za milijon (na 2 mi-

Za o b n o v o cerkve sv. Bolfenka na Jelovicah bodo letos na
menili 7 milijonov tolarjev. Foto: M. Ozmec 

lijona tolarjev). Potem ko so bile 
upoštevane vse pr ipombe svet
nikov, so predlagani proračun 
soglasno sprejeli. 

Župan Franc Bezjak je med 
drugim spomnil svetnike, da bo 
to nedeljo, 19. aprila, na obmo
čju celotne občine Majšperk po

tekal referendum, na katerem 
bodo glasovali o priključitvi 
Bolečke vasi, ki je sedaj v vi-
demski občini, k občini 
Majšperk. O priključitvi k maj-
šperški občini se bodo v nedeljo 
odločali tudi v Bolečki vasi. 

M. O z m e c 

I 
Zakliučnt 
nastop 
zasebne 
glasbene šole 

Učenci zasebne glasbene 
šole Nocturno iz Dornave so 
se svojim staršem in drugim 

Utrinek z nastopa. Foto: MS 

predstavili na zaključnem nas
topu. Pred številno publiko se 
je z dobrimi nastopi predstavi
lo 25 solistov in 13 učencev iz 
glasbenega vrtca, ki jih vodi 
Simona Žgeč Veselic. 

M S 

Vitomarčani 
na 
medobmočno 
srečanje 
gledališč 

V Ljutomeru bo od 17. do 21 . 
aprila medobmočno srečanje 
ljubiteljskih gledaliških skupin 
severovzhodne Slovenije, za 
katerega je letošnji selektor 
Bojan Čebulj izbral devet 
predstav. Z območja ZKO Ptuj, 
na katerem se je predstavilo 
sedem komedij, je kot na
jboljšo izbral komedijo Vinka 
Moderdorferja Štirje letni časi, 
ki jo je uprizorilo KUD Vitomar
ci pod vodstvom Franca Toša. 
Vitomarčani se bodo v Ljuto
meru predstavili v nedeljo, 19. 
aprila, ob 15. uri. Na srečanju 
bodo nastopili še GS KD 
Splošne bolnišnice Slovenj 
Gradec s predstavo Liliom, 
KUD Sveti Jurij ob Ščavnici s 
predstavo Gosposka kmetija, 
Dramska skupina DPD Svobo
da Slovenska Bistrica s 
predstavo Cimre, Srednja 
tekstilna šola Maribor s 
predstavo Lenča flenča, Gle
dališko društvo Torpedo Murs
ka Sobota s predstavo Življen
je profesorjev, KUD Milka Zo
reč Hotinja vas s predstavo 
Podlaga zakonske sreče in 
domačini, Ljutomerčani, s 
predstavo Mišolovka. 

Nove slike 
Andreja 
Božiča 

v galeriji svetega Jurija na 
Ptuju je na ogled razstava sliî  
ljubiteljskega slikarja iz Ptuja 
Andreja Božiča. Razstava je 
bila odprta minuli četrtel^ 
razstavljene slike pa so nasta
le od poletja lanskega leta. 
Kustodinja Pokrajinskega mu 
žeja Ptuj Stanka Gačnik je 
med drugim ugotovila, da gre 
za tri povsem nove, vendar še 
ne dokončno zaokrožene ci
kluse. Z njimi ostaja Andrej 
Božič še naprej zvest svojemu 

Andrej Božič razstavlja v ga
leriji sv. Jurija. Foto OM 

edinemu motivu, naravi, po
krajini, vendar se ob tem slikar 
"poglobi v svojo duševnost in 
raziskuje v svoji notranjosti". 

J . Vidic 
ponovno med 
Bistričani 

V likovnih salonih bistriškega 
gradu bodo jutri ob 17. uri 
odprli novo likovno razstava 
Tokrat bo to izbor likovnih de\ 
pred dvema letoma preminu
lega akademskega slikarja Ja
neza Vidica, ki je bil v prvi po
lovici petdesetih letih profesor 
likovne vzgoje na takratni nižji 
gimnaziji v Slovenski Bistrici. 

Janez Vidic je v štihh deset
letjih svojega ustvarjanja nasli
kal nešteto slik, ki izkazujejo 
njegovo navezanost na 
domača tla in kmečko življen
je. Ni le odličen slikar pokrajin, 
med njimi mu ni nobena tako 
blizu kot gričevje Slovenskih 
goric, bukve v vetru in okolje, v 
katerem je preživljal svoje po
letne počitnice in kjer so nas
tala njegova najboljša dela. V 
Dragotincih, vasici v Slovens
kih goricah, še vedno stoji 
hiša, od koder je Janez Vidic 
najraje spremljal igro luči in 
senc in jih prenašal na svoja 
platna. Z razstavo v bistriškem 
gradu po dolgih letih prinaša 
Janez Vidic še po svoji smrti 
del teh luči ponovno med Bist-
ričane. 
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lAOTOKROS 

Hampus prvi v Oseku 
^vto društvo Mototurist Lenart je v času vel ikonočnih prazni-
jtov organiziral dirko za evropsko prvenstvo v motokrosu v raz
redu 250 ccm. Nekaj čez trideset tekmovalcev se je pomeri lo v 
dveh vožnjah po trideset minut in še dva dodatna kroga. 

Foto: Nini 

V prvi vožnji je slavil 
domačin Bošt jan K a m p u š pred 
Hrvatom G o r d a n o m 
G o r i č k o m in Italijanom Sa
m u e l o m Ciacci jem. Prav tako 
je svojo prednost v drugi vožnji 
ohranil K a m p u š pred Hrvatom 
N e n a d o m Šipkom, ki je veljal 
za zmagovalca, vendar je v prvi 
vožnji na startu padel. Tako je 
skupni zmagovalec postal 25-
letni Boštjan Kampuš pred 
Hrvatoma Šipekom in 
Goričkim. 

Organizator pa je pripravil 
tudi državno prvenstvu v 80 
ccm razredu, kjer je državni 
prvak postal J a k a Molen . 

Zadnji dan si je finale ogleda
lo pet tisoč obiskovalcev, 
medtem ko se jih je v treh dneh 
zvrstilo več kot petnajst tisoč. 

Milan Krajnc 

LJUTOMER / KASAČI KRENILI NA POT 

Veliko zmagoslavje L Gor jama 
IZKUŠENI V O Z N I K KASAČEV PRESEGEL MAGIČNO MEJO STOTIH Z M A G IN PRED VEČ 
KOT 1 5 0 0 LJUBITELJI KASAŠKEGA ŠPORTA V UVODNI PREIZKUŠNJI LETOŠNJE SEZONE 
ZMAGAL KAR TRIKRAT 

Kasaški klub iz Ljutomera, ki 
bo jeseni praznoval 125-letnico 
obstoja, je po stari navadi na ve
likonočni ponedeljek pripravil 
uvodne kasaške dirke nove 
sezone. Med številnimi gledalci 
je bilo veliko uglednih gostov 
in poslancev državnega zbora: 
Jožef Špindler, Tone Anderlič. 
Vili Trofenik, Maksimilijan 
Lavrinc in Štefan Kline. Vsi so 
uživali v športnih bojih kasačev 
iz vseh slovenskih klubov in 
društev, ki so se pomeril i na 
1600-metrski dobro pripravlje
ni stezi. 

Značilnosti uvodne kasaške 
prireditve so bile športno mer
jenje moči, korektno sojenje in 
izvrstni rezultati . T i so že na 
začetku potrdi l i ocene, da so 
konji izvrstno pripravljeni in 
da bodo letošnji rezultati izjem
ni. Domačin i so pričakovali 
več, bili so sicer dobri , vendar 
so kar štiri zmage romale na 
Brdo in ena v Komendo . Ostale 
tri so ostale doma, kar pa sploh 
ni športni neuspeh, saj so Lju-
tomerčani že na začetku poka
zali, da imajo v svojih hlevih 
veliko nadarjenih in dobro 

pripravljenih kasačev. V jubile
jnem letu, ko klub praznuje 
125-letnico, bodo Ljuto-
merčani zagotovo znova na slo
venskem vrhu, ki jim tudi pri
pada. Za rejo kasačev, vzgojo in 
tekmovanja so namreč storili 
daleč največ. 

Rezul ta t i : L d i rka , avtostart 
za 3-letne kasače, 1600 m, zas
lužek do 50 tisoč SIT: 1. Patrez-
ze Lobell (Kosec, Komenda) 
1:19,8; 2. Lurado B (Vidic, 
Brdo) 1:21,1 in 3. Fista (Seršen, 
Ljut.) 1:22,3. 2. d i rka, avtostart 
za 3-4-letne kasače, 1600 m, zas
lužek do 130 tisoč SIT: 1. Mis-
ter Lobell (Sagaj, Ljut.) 1:20,1; 
2. Indos MS (Slavič, K D MS) 
1:21,0 in 3. Arnie MS (Jan, 
Bled) 1:21,6. 3. d i rka, avtostart 
za 3-12-letne kasače, 1600 m, 
zaslužek do 200 tisoč SIT: 1. 
Vitalis (Heric, Ljut.) 1:21,8; 2. 
Lisko Lobell (Erjavec, Ljut.) 
1:21,9 in 3. Honey Goal (Mako-
ter, Ljut.) 1:22,2. 4. d i rka , 
avtostart za 3-12-letne kasače, 
1600 m, zaslužek do 350 tisoč 
SIT: 1. Frenka II . (Marinšek, 
Brdo) 1:19,6; 2. Dali (Sagaj, 
Ljut.) 1:20,5 in 3. Fao Lobell 

(Humek, Šentjernej) 1:20,6. 5. 
dirka , avtostart za 3-12-letne 
kasače, 1600 m, zaslužek do 550 
tisoč SIT: 1. Leif B (Gorjanc, 
Brdo) 1:18,4 - stota zmaga Lo
jzeta Gorjanca; 2.Senna (Žan, 
Lj.) 1:19,5 in 3. Fabian (Slana, 
Ljut.) 1:19,6. 6. d i rka, avtostart 
za 3-12-letne kasače, 1600 m, 
zaslužek do 800 tisoč SIT: 1. Ja-
son B (Gorjanc, Brdo) 1:18,7; 2. 
Meri Lobell (Babic, Ljut.) 
1:19,3 in 3. Lamex B (Lucič, 
Zagreb) 1:19,4. 7. d i rka, avtos
tart za 3-12-letne kasače, 1600 
m, zaslužek do 1,2 milijona 
SIT: 1. Demos MS (Slavič, K D 
MS) 1:18,5; 2. Amita (Jureš, 
Ljut.) 1:20,0 in 3. Ajd B (Kosec, 
Komenda) 1:20,8. 8. d i rka , 
avtostart za 3-12-letne uvožene 
kasače, 1600 m: 1. Express Bar 
(Gorjanc, Brdo) 1:17,5 - na
jboljši čas dneva; 2. Charlie So-
molli (Slavič, K D MS} 1:17,8 in 
3. Active Leber (Zan, Lj.) 
1:18,2. 

Naslednje kasaške dirke bodo 
26. aprila na h ipodromu 
Kamnica pri Mariboru, 1. maja 
pa znova v Ljutomeru. 

M.Toš 

Mogomei / 2.SNL 

Koper - Aluminij 0:0 
ALUMINIJ: Fideršek, Habjanič, Gerečnik, 
Perkovič, M. Emeršič , Grbavac, Kolar/Gorše/ , 
Boškovič /Hertiš / , Gojkošek, Rozman, 
Kraševec. 

Nogometašem Aluminija se po porazu proti Dravi 
za gostovanje v Kopru ni obetalo nič dobrega, saj so 
gostitelji pripravljali maščevanje za jesenski poraz v 
Kidričevem, zraven tega pa Aluminij ni nastopil v 
kompletni sestavi. Nogometaši Kopra so imeli te
rensko pobudo, vendar pravih priložnosti ni bilo, 
ker so se Kidričani zelo dobro, predvsem pa orga
nizirano branili. Domačini so poizkušali z streli iz 
vseh mogočih položajev, vendar je bil vratar Alumi
nija Dejan Fideršek vedno na pravem mestu. 

Tudi v drugem polčasu je bila podobna situacija 
na igrišču. Bolj ko se je srečanje bližalo koncu, bolj 
so negodovali številni gledalci. Toda nič ni pomaga
lo. Domačim ni uspelo doseči zadetka. V 85. minuti 
je imel priložnost za veliko presenečenje napadalec 
Aluminija Kraševec, vendar ni najbolje zaključil 
nasprotnega napada. 

Seveda ta točka veliko pomeni pred nadaljevanjem 
prvenstva. Včeraj sta se v 1. finalnem srečanju za po
kal MNZ Ptuj v Kidričevem pomerila Aluminij in 
Drava, v soboto pa v Kidričevem gostuje vodeče 
moštvo v 2. SNL Triglav iz Kranja. Srečanje se bo 
pričelo ob 16.30. 

Drava - Jadran 

Šepii 1:1 /0:0/ 
STRELCA: 1:0 Emeršič /76/ , 1:1 Koradin /96/ 
DRAVA: Stankovič, Volk, Vogrinec, Klinger, 
A. Vršič, Šket, Mujanovič/Plošnik/ , Pranjič 
/Zec/, Emeršič , Pucko, Križanič. 

Nogometaši ptujske Drave so zelo nesrečno izpus
tili zmago iz svojih rok. Prav v zadnjih trenutkih so 
gostje iz Krvavega Potoka uspeli rezultat izenačiti. 
Vendar potek samega srečanja ni nakazoval, da bi 
bilo možno kakšno presenečenje. Od vsega začetka 
so terensko pobudo imeli nogometaši ptujske Dra
ve, gostje pa so se spretno branili. Do konca prvega 
polčasa so Ptujčani imeli nekaj priložnosti za zade
tek, vendar so bili v zaključku akcij sila nespretni. 

V drugem polčasu je bila podoba na igrišču po
dobna. Medtem ko v prvem polčasu gostje niso niti 
poizkušali ogroziti domačega vratarja, so zamudili 
priložnost za vodstvo v 58. minuti. V 68. minuti je 
bila igra prekinjena zaradi poškodbe gostujočega 
igralca, ki je po trčenju z Plošnikom ostal brez za
vesti in so ga prepeljali v ptujsko bolnišnico. 76. mi
nuta je pomenila veliko veselje za domače nogome
taše, saj je kapetan Drave Milan Emeršič premagal 
gostujočega vratarja in popeljal svoje moštvo v 
vodstvo. Gostje so uspeli rezultat izenačiti v 
zadnjih trenutkih igre. 

Danilo Klajnšek PTUJ / IZBIRNO 
TEKMOVANJE ZA 
D O M I A D O '98 

Ptujiani 
petkrat 
prvi 

Pred športnim, kulturnim in 
družabnim srečanjem dijakov in 
vzgojiteljev dijaških domov Slo
venije, ki bo 15. in 16. maja v 
Ljubljani, je v ponedeljek, 6. ap
rila, v Ptuju potekalo izbirno tek
movanje, ki se ga je udeležilo 
več kot 100 dijakov iz Murske 
Sobote, Radencev, Rakičana in 
Ptuja. 

Ravnateljica Dijaškega doma 
Ptuj Danica Starki je bila s pote
kom tekmovanj v Ptuju in 
športnim uspehom domačinov 
zelo zadovoljna ter je poudarila, 
da je to rezultat celostne športne 
aktivnosti dijakov in njihovega 
veselja do posameznih dejavnosti. 
Svoje moči so merili v namiznem 
tenisu, streljanju, malem nogome
tu, košarki, odbojki in šahu, tek
movanja pa so potekala v prosto
rih Šolskega centra, dvorani Mla
dika in Dijaškem domu Ptuj. 

Ekipe Dijaškega doma Ptuj so se 
dobro odrezale, saj so slavile v ma
lem nogometu, namiznem tenisu, 
streljanju, odbojki in šahu. Zato 
se bodo udeležile letošnje Domia-
de v Ljubljani. 

-OM 

Ob zakl jučku tekmovanj so na s lovesnost i pred Di jaškim 
d o m o m Ptuj najbol je uvrščenim izroči l i pisna priznanja. 

Foto: M. Ozmec 

PLANINSKI KOTIČEK 

Na Celjsko Iroco in 
Svefino 

Na območju severovzhodne Slovenije so v 
zadnjih desetletjih razna planinska društva označila 
številne planinske poti, ki povezujejo zanimive kra
je, razne naravne znamenitosti in planinske točke z 
obširnimi razgledi na okoliški ravninski svet. Čeprav 
se v tem delu Slovenije srečujemo povečini z lahki
mi označenimi potmi brez kovinskih varoval, lahko 
naletimo tudi na t.i. zavarovane poti. Med tovrstne 
planinske poti spada tudi pot iz Žetal oziroma 
Kupčinjega Vrha na vrh Donačke gore, ki je Ruju 
najbližja zahtevna pot, s klini in jeklenicami pa se 
lahko v tem delu Slovenije "spopademo" tudi na 
poti iz Bajgota do slapa Šumika na Pohorju ter iz 
Celja skozi Hudičev graben na Celjsko kočo. V 
spomladanskih mesecih, ko so visokogorske poti 
običajno še pod debelo snežno odejo, nam 
tovrstne zahtevne poti v nižjih predelih služijo kot 
odličen trening za kasnejše pohode in izlete v viso
kogorje. Vsak predhodno opravljen korak po skal
nem terenu in uporaba kovinskih varoval nam bo 
nnočno olajšala poletno vzpenjanje po zavarovanih 
poteh, hkrati pa povečala našo osebno varnost. Za
torej vas ptujski planinci vabimo, da se skupaj z 
nami podaste na Celjsko kočo in Svetino, kjer se 
bomo prvič letos srečali z zavarovano potjo in 
pričeli nabirati izkušnje za bližajočo se poletno pla
ninsko sezono. 

Na pot se bomo podali z vlakom IC Mura v sobo
to, 25. aprila, z odhodom iz Ru ja ob 6.45 uri. Po 
vzponu iz Celja do Celjske koče, kjer si bomo pri
voščili daljši počitek za malico, se bomo povzpeli 
na Tovsti vrh nad Celjem, od koder se odpira 
obširen razgled na Posavsko hribovje in Celjsko 
kotlino, v lepem vremenu pa uzremo tudi pobeljene 
vrhove Kamniško-Savinjskih Alp. Sledil bo sestop 
do planinskega doma na Svetini, od koder nas boi 
pot vodila v Štore. V Ru j se bomo vrnili ob 17.25 uri.? 
Opremite se planinsko za sredogorje (obutev!) ter 
vremenski situaciji primerno. Hrana iz nahrbtnika in; 
v kočah. Cena izleta, ki vključuje prevoz z IC vla
kom, organizacijo in vodenje, znaša za mlade pla
nince 700 tolarjev, člane PD 750 tolarjev ter nečlane 
PD 1.200 tolarjev. Prijave z vplačili sprejemamo v 
društveni pisarni, Prešernova 27 do torka, 
21.4.1998. Vodil bo Uroš Vidovič ssovodnik i . 

U.V. 

Odprava Afrika 9 8 ' 
Planinsko društvo Ptuj sprejema do 15. junija pri

jave za odpravo v Afriko (Mt. Keniya - Kilimandjaro). 
Odprava bo alpinistično-pohodniška (plezanje v Mt. 
Keniyi in pohod na Kilimandjaro). Odhod med 5. in 
10. septembrom. Odprava bo trajala tri do štiri 
tedne. Predvideni stroški po udeležencu za Mt. Ke-
niyo so 180.000 tolarjev in za Kilimandjaro 270.000 
tolarjev. Minimalno število udeležencev je 12. Ob 
nezadostnem številu prijavljenih se odprava odpo
ve, denar pa vrne. Vodja odprave je Danilo Šegula. 

Odbor za informiranje in propagando 
PDPtui 



ZA KRATEK CAS 

I n f o - g l a s b e n e n o v i c e ! 

I n f o - k v i z 
Gotovo veste, kdo je na sliki, 

Izrežite glasovnico, vpišite od
govor, in če vam bo sreča na
klonjena, vam bodo v prodajalni 
Tehnika Emone Merkurja Ptuj 
podarili zgoščenko. 

Da so bile pred štirinajstimi 
dnevi na fotografiji Foxy Teens, 
je ugotovila Sandra Arnuš, 
Podvlnci43. Čestitamo! 

Odgovo re na današn je 
vprašanje pošljite (ali prinesite} 
na: Uredništvo Tednika, p.p. 95, 
2250 Ptuj. Rok: četrtek, 23. 
aprila. 

April velja v glasbi za mrtvi mesec, 
saj se na policah s ploščami znajde 
relativno malo število privlačnih 
glasbenih novosti. 

RICKY MARTIN nas je v letu 1997 za
baval s komadom Maha. Zagnani pe
vec pa je letos že izdal albun in single 
z naslovom Vuelve. Mladi RICKY to
krat prepeva komad LA COPA DE LA 
VIDA ki je tudi uradna himna 
lotošnjega svetovnega prvenstav v 
nogometu v Franciji. Jaz bom navijal 
za Italijo, pa vi? 

Thomas Andres in Dieter Bohler sta 
člana nemške skupine MODERN TAL-
KING, ki je v 80. slovela kot vodilna 
"štanc" skupina. Thomas je po blisko
vitem uspehu izginil v svoj svet, med
tem ko je Dieter nadaljeval z začrtano 
glasbo ph svoji skupini Blue Sistem. 
Po desetih letih je z nami ponovno 
duet MODERN TALKING v sodobni 
priredbi hita YOU'RE MY HEART, Y0-
U'RE MY SOUL tttt ki ga 
spremlja tudi rap del in se nahaja na 
zgoščenki Back for Good. 

Nemška skupina VOUNG DEENAV se 
je doma sijajno odrezala s komadom 
Walk on by. Takrat VOUNG DEENAV 
predstavljajo pevca SASHA v podob
nem hip-hop plesnem komadu z nas
lovom VVANNABE VOUR LOVER 
/fv /TV /jv, 

DUNE je popularna nemška skupina, 
ki jo je lani zapustila pevka Verena, ta 
pa je že posnela solo hit Finally Alone. 
Novo pot začenja DUNE z novo pevko 
in novim komadom KEEP THE SEC-
RETS ^|eM(; ki jih vrača nazaj v stare 

plesne ritme 90. 

Med omembe vredni novosti sodita 
tudi skladba VVITHOUT VOU skupine 
SGUEEZER in THE SHAME skupine 
THE BOVZ. Skladbi bosta našli mesto 
na nemški lestvici, a le težko bosta 
postali uspešnici. 

Eden najbolj poslušanih "evergreenov" 
je pesem Stand by me, ki jo je v orgi-
nalu izvajal Ben E. King. Nova skupina 
4 THE CAUSE je priredila pesem 
STAND BY ME * * * n a znan način, 
saj gre za sodobni ritem, dopolnjen z 
rapom in dobrim ženskim vokalom. 

Britanska pevka LISA STANSFIELD se 
je rodila 4. novembra 1966. Z albuma 
Lisa Stansfield predstavlja komad I'M 
LEAVIN' ^(bM(; ki spada v evrohouse 
stil. 

Sean "Puffy" Combs je pravo ime 
ameriškega rap zvezdnika PUFFA 
DADDVJA, kije lani osvojil svet s ko
madom ril be Missing you in albu
mom No Way out. PUFF ima svojo 
založbo Bad Boy, katere največji adut 
je raper Mase. Novi projekt PUFFA 
DADDVJA je komad VICTORV « ^ 
v katerem sodelujejo tudi Busta Rhy-
mes & Notorious B.I.G. & The Family. 

Britansko skupino ALL SAINTS ses
tavljajo Melaine Blatt, Shaznay T. Le-
wis, Nicky Appleton in Natalie Apple-
ton. Punce nakateri primerjajo s Spice 
Giris, vendar izvajajo drugačno glas
bo, kar je zaznati tudi v skladbah I 
Know where it's at in Never Ever. Tretji 
poizkus skupine ALL SAINTS je dobro 

odpeta priredba skladbe UNDER THE 
BRIDGE ki so jo v originalu iz
vajali Red Hot Chili Pepers. 

Legendarni TOM JONEsTe pred krat
kim dobil svojo balado z naslovom 
The Ballad of Tom Jones, ki jo prepa-
vata Space & Cerys, pevka skupine 
Catatonia. TOM je bil tudi zvezda 
večera na podelitvi nagrad brits, ko je 
zapel skupaj z Robbijem VVilliamsom. 
Svoj pohod na lestvice pa TOM napo
veduje s priredbo pesmi VOU CAN 
LEAVE VOUR HAT ON ki jo je 
napisal Randy Newman in uspešno 
pel Joe Cocker. 

Ameriški pevec MICHAEL BOLTON se 
je rodil 26. februarja 1954. Lani je pri 
založbi Columbia izšla njegova nova 
velika plošča z naslovom AH that Mat-
ters in na njej najdete povprečno novo 
pesem z naslovom SALE PLAČE 
FROM THE STORM ^ M e l ^ 

Prvo ligo ameriških ročk pevk trenutno 
vodi JEWEL, ki me je presenetila s 
skladbami VVoman to VVoman, Who 
will Save your Soul, Vou were Meant 
for me, Foolish Games in Angel Stan-
ding by. Fenomenalna JEVVEL prepeva 
tipično skladbo MORNING SONG 

ki se nahaja na njenem 
otožnem baladno obarvanem albunu 
Pieces of you. 

D a v i d B r e z n i k 

Lestvico POPULARNIH 
10 lahko poslušate vsako 

soboto v večernem sporedu 
radia Ptuj. 

P O P U L A R N I H 10 

1 . F r o z e n ^ 

- M A D O N N A 

2 . M y H e a r t wi l l G o on 

- CELINE DION I 

3 . S t o p 

- S P I C E GIRLS 

4 . T r u l y , M a d l y , D e e p - ' 

ly - S A V A G E G A R D E N | 

5 . B i g M i s t a k e 

- N A T A L I E I M B R U G L I A ^ 

6 . A l o n e - W E S 

7 . M y O h M y ; T u r n j 

b a c k T i m e - A C Q U A \ 

8 . Trn R e a d y 

- B R Y A N A D A M S 

9 . A n g e l S t r e e t I 

- M - P E O P L E 

1 0 . M y F a t h e r ' s E y e s \ 

- ERIC C L A P T O N \ 

LUJZEK 
Dober den vsoki den! Gnes še pose

bej, saj je vejkonočna nedela, Z Mico 
srna k žegni nosila, glih malo pret pa 
sma se najela in napila. Hčer Julo in 
jenega Hanza sma pogrešala, saj nista 
prišla domu, pozdrove od njiju pa sta 
nam prinesla prijatelj Tunč in jegov 
sin Bojan, ki sta nas obiskala. Malo 
smo v klet stopili, si po domočem 
pogučali, nekaj kupic spili in se poslo
vili. Vse, kaj je lepo, pač hitro mine in 
se več nikol ne vrne. 

Jutri, na vejkonočni pondelek, bomo 
še korpače z žegnom do kunca sproz-
noli, kupice nagnali, pa bomo drgoč 
normalno naprej živeli. Malo še fali, 
pa bodo drgoč svetki, ko bomo rekli 
kak v štorih cajtih: Živel prvi maj, ker 
bo dvo ali pa tri dnifraj. Ja, 1. maj je 
še osta, tistih ta provih delafcofpa sko-
ro nega več. Novodobni oblastniki v 

stori preobleki in drugi forbi so fabrike 
obkrali, pardon - olastninli, delavce 
pa na cesto zmetali. Šefi se grejo zdaj 
vejke kapitaliste, delavci pa naj trejo 
bukove liste. Saj ste vidli, kaj vse se je 
v ptujski Delti dogojalo z ženskami. 
Šefi so jih med seboj skregali, da bi 
jim lažje vlodali in jih z malimi 
plačami še naprej fojtrali. Sramota na 
kubik in reveža lehko v takšnem pri
meri reši samo še štrik. 

Gremo dale na politiko. Kak ste vid
li, moj predlog, da bi skupina Strelni-
kof grotala kolektivni obrambni 
minister, neje uspeja. Zdaj so zamen
jali tudi načelnika generalštaba slo
venske vojske. Generala Gutmana je 
zameja polkovnik Podbregar. Prišli so 
pač cajti, ko bodo polkovniki povelje
vali generalom. Saj neje rečeno, da bi 
zavolo vejkšega čina boj pameten, ne
rodno pa je, če bi v kakšnem podjetji 
tajnica direktori dirigirala. To se sicer 
pogosto dogaja, samo ne na gospodar
skem in političnem, pač pa na seksual
nem področji. Ker pa je politika ena 
sama seksarija, je pri nas tudi to 
možno. 

Evo ga na, pa smo na kunci. Poz-
drovlam vas prek hribov in dolin z 
Željo, da še dugo ne bi bili hin. 

Vaš LUJZEK 

c^Hladi dopisniki 
MOJA NAJUUBSA UČILNICA 

(vsi niso enakega mnenja) 
Cisto na koncu dolgega, zelo 

živahnega in hrupnega hodnika 
prideš do vrat z napisom, da se tu
kaj nahaja učilnica slovenskega je
zika. 

Vstopiš in najprej zagledaš 
učence, ki si nagajajo, se lovijo, po
govarjajo, kričijo in se pretepajo. 
Slišiš glasne krike, smeh in tudi 
razne kletvice. Najbolj uboge so 
klopi in niti ena ni več na svojem 
pravem mestu. Prav tako je tudi s 
stoli. Po tleh ležijo papirčki, tabla 
je popisana in vrata so odprta, zato 
neprestano loputajo. Nekateri 
učenci v strahu gledajo v zvezek, da 
bi ponovili snov, ker so prepričani, 
da bodo vprašani, a nekateri se jim 
na ves glas smejejo čisto na uho. 

Vse pa se spremeni, ko zazvoni 
zvonec in v učilnico stopi učitelji
ca. Zavlada tišina, pobriše se tabla, 
poravnajo klopi in poberejo se pa
pirčki. Na začetku ure skoraj vedno 
pregledamo domačo nalogo. Kdor 
je nima in ni niti toliko pozoren, da 
bi poslušal, kaj bi moral narediti, 
pa se dolgočasi. Čas ima opazovati 
učilnico. Pred sabo lahko vidi zele

no tablo in zemljevid, da lahko naj
demo rojstne kraje slovenskih pisa
teljev in pesnikov. Njihove podobe 
so pritrjene na desni strani učilni
ce. Pod njimi pa spisi, ki so jih na
pisali učenci, in še kakšna lepa ris
ba se znajde med njimi. V kotu za 
sabo opaziš sivo omaro. Zraven pa 
plakat, da vemo, v katerem literar
nem obdobju so živeli znani pisa
telji. Na steni za tabo pritegnejo 
tvojo pozornost plakati z odvisniki, 
samoglasniki in slovničnimi bese
dami. Na levi strani učilnice pa so 
vgrajena velika okna. V kotu pa še 
koš, ogledalo in umivalnik. Najbolj 
vidne pa so svetlo rjave, skoraj sive 
klopi in stoli. Pod njimi pa razme
tane torbe. Slišiš šepetanje učencev. 
Proti koncu ure pa ti pogled vedno 
uhaja k uri na roki in čakaš, da bo 
zazvonilo. Nekateri so veseli, da se 
je ura končala in niso bili vprašani, 
drugi pa žalostni, ker se je končala 
ura slovenščine. 

Svoje stvari pospraviš v tablo in 

zapustiš učilnico slovenskega jezi
ka. Spet stopiš na temen in hrupen 
hodnik, poln razposajenih učencev. 
AnitaKelenc, l.a 
OS Gorišnica 

OB ČETRTEM DNEVU ŠOLE 
v sredo, 18. marca, ob 4. dnevu 

šole, smo na šoli Videm predstavili 
projekt Košarka. Na idejo gospe 
Marije Črnila smo sedmi razredi 
poiskali vse podatke o tem športu, 

j Začelo se je že pred meseci, ko smo 
pri pouku začeli zbirati podatke o 
košarki. Pri zgodovini smo našli 
podatke o prvih začetkih tega špor
ta. Našli smo nekaj prav zanimivih 
podatkov ter starih, a še veljavnih 
rekordov, kdo je izumil sodobno 
košarko in kje. Pri matematiki smo 
sledili košarkarskim tekmam na 
naši šoli in drugod ter vneto sešte
vali skoke in odbite žoge. Z vsemi 
zapiski, ki smo jih našli, smo 
izračunali povprečja in preko anke
te izbrali, kdo je najbolj priljubljen 

košarkar in košarkarica naše šole in 
v ligi NBA. Z najboljšimi igralci 
svetovne lige smo se poigrali tudi 
pri angleščini. Spremljali smo tudi 
televiziski prenos All-Star tekme in 
napisali reportaža, ki smo jo v ang
leškem jeziku tudi predstavili. Pri 
biologiji smo ugotovili, da je za 
športnika zelo pomembna zdrava 
prehrana in prej ogrete mišice. Pra
ve tekme pa brez himne ne, zato 
smo pri slovenskem pouku napisali 
besedilo, pri glasbi pa smo jo ugla
sili. Plakate smo izdelali pri likoF-
nem pouku. Izdelke smo nalepili m 
stene šolskih hodnikov. Spoznanje 
o tem projektu smo oblikovalcem 
predstavili tudi v biltenu. Pripravi
li smo še zanimivo razstavo o ŠKL 
na naši šoli. Po predstavitvi projek
ta so si obiskovalci lahko ogledali 
košarkarsko tekmo med obema sed
mima razredoma. Tekmo so pred
stavile navijačice Smrklje. 

Za nas je bila to^nova in hkrati 
prijetna izkušnja. Želimo si še več 
takšnih projektov, saj smo spoznali 
veliko koristnega in lepo je bilo de
lati v skupinah. Tako je bil naš 
praznik šole obarvan športno. 
Sedmošolci 
OŠ Videm 







POSLOVNA SPOROČILA 



POSLOVNA SPOPOeiLA 



OGUkSI IN OBJAVE 



PTUJ / K D O BO PLAČAL POPRAVILO PREREZANIH KABLOV? 

Sffri pnaniine dni 
frrez IV programov 
I\a televizijske programe s m o d a n d a n e s vsi m o č n o naveza
ni . To se najbolj izkaže talirat, ko televizije ne m o r e m o 
gledati , i m a m o pa čas , še posebej če so prazniki , zunaj pa 
nepri jazno, h l a d n o vreme. In ne nazadnje: svoje IV j u n a k e 
s m o ves t eden pričakoval i in se j ih vese l i l i . D a ne govori
m o o p o s e b n i h dogodkih , kot j e bil m e d zadnj imi prazniki 
potres v Posoč ju ... 

In to se je med velikonočnimi 
prazniki zgodilo Mariji Vidovič 
iz Lackove ulice 8 na Ptuju. Ko 
je v petek popoldan vključila te
levizijski sprejemnik, je le-ta os
tal nem in brez slike. Kaj sedaj? 
Vidovičeva je takoj poklicala 
Milana Brumna, serviserja KTV, 
saj je kot vse mesto tudi stavba v 
Lackovi 8 priključena na KTV, 
ona pa redno plačuje vzdrževal-
nino KTV, je zatrdila. V dobri 
veri, da bo TV slika kmalu po
novno v dnevni sobi, so Vido
vičeva in njena otroka pričako
vali večer. Pooblaščeni serviser 
za ptujsko KTV Milan Brumen 
naj bi odpravil sistemske napake 
še v istem dnevu, individualne 
pa naslednji dan. Vendar se je 
zapletlo. 

Serviser Mi lan Brumen si je 
prišel situacijo pogledat nas
lednji dan in ugotovil, da so 
kabli prerezani. Dejal je, da iz 
naslova servisiranja KTV ni bil 
dolžan popraviti poškodbe, saj je 
bila znotraj stavbe, natančneje 
od odvzemnega mesta do 
vtičnice. KTV pa mora 
vzdrževati samo kable do 

odvzemnega mesta, je povedal 
tudi Boris Krajnc, predsednik 
odbora za KTV. Le-to pa je 
običajno, tudi v Lackovi 8, na 
podstrešju. Boris Krajnc je še 
dejal, da bi lahko v tem delu, to
rej od odvzemnega mesta do 
vtičnice, popravljal kdorkoli, ki 
je za to dovolj strokoven. Milan 
Brumen bi sicer popravil, ven
dar bi moral nekdo popravilo 
plačati. Vidovičeva pa ni lastnica 
stanovanja. S stanovanjem up
ravlja Podjetje za stanovanjske 
storitve. Oglasiti bi se morala pri 
njih. 

Ali bi moral popravilo 
poškodbe plačatiupravljalec sta
novanja? Vlado Silak iz Podjetja 
za stanovanjske storitve, ki s sta
novanjem Vidovičeve upravlja, 
je povedal, da so pravice in 
dolžnosti upravljalca zapisane v 
pogodbi o upravljanju. Po tej po
godbi med naloge upravljalca ne 
sodi skrb za KTV znotraj stavbe. 
Kdo mora torej vzdrževati KTV 
v stavbi? Očitno stanovalec sam. 

Šilak je obljubil, da bo 
Podjetje za stanovanjske storitve 
kljub temu poskrbelo za odstra

nitev napake oziroma, da bo 
plačalo popravilo serviserju Mi
lanu Brumnu, saj so prizadeta 
poleg Vidovičinega še tri stano
vanja. Kasneje bo Podjetje za 
stanovanjske storitve najbrž 
prištelo ta strošek k redni najem
nini, saj nima posebnega fonda 
za tovrstne poškodbe, je dejal 
Vlado Šilak. 

Ali bi lahko neljubi zaplet 
rešili prej, ne šele po petih dneh? 
Morali bi ga. Vendar je vzrok za 
zaplet dejstvo, da ni povsem jas
no, kdo mora skrbeti za kabelsko 
napeljavo v stavbi. V pogodbah o 
izgradnji KTV se odbor za iz
gradnjo (le-tega je lani nasledil 
odbor za upravljanje) zavezuje, 
da bo "omogočil dovod signala 
do vtičnice v stanovanje ude
leženca, njegovo vzdrževanje in 
normalno rabo". Prav tako je za
pisano, da udeleženec (stanova
lec) "ne sme izvršiti nobenega 
posega na napravo v zgradbi ali 
na vtičnici v stanovanju". Torej 
bi moral glede na pogodbo pri 
Vidovičevih kabel popraviti 
pooblaščeni serviser odbora za 
upravljanje. Upravljalci KTV 
trdijo očitno drugače, kot je za
pisano v pogodbi. Od tod pa iz
virajo ne le štiridnevna nemost 
televizorja Vidovičevih, pač pa 
tudi drugi spori med upravljalci 
in uporabniki ptujske KTV. 

M i l e n a Z u p a n i č 

PODGORCI / 2 2 . PRAZNIK VINA IN D O M A Č I H JEDI 

Oceii|eviCfIf bodo tudi 
peneča in sadna vina 

Zadnji k o n e c tedna v apri lu j e t rad ic iona lno razerviran za 
ocenjevanje v in v Podgorc ih , Id že 22 l e t privablja števi lne 
v inogradnike . Letos b o d o prireditev popestr i l i še z nekate
r imi novitetami , Id so j ih predstavi l i na nedavni t iskovni 
kmli^KsmL..^. ^ ........^.^ 

Letos bodo prvič poleg mir
nih ocenjevali tudi peneča vina 
vseh kakovosti in stopenj ter 
sadna vina iz ribeza, visenj in 
drugega sadja. Razmišljali so 
tudi o ocenjevanju žganja, ven
dar je ta ideja zaenkrat ostala 
neuresničena. Ocenjevanje 
bodo, kot je to v Podgorcih v na
vadi, prevzela priznana imena 
slovenske enološke srenje pod 
vodstvom mag. Jožeta Protner
ja. Ocenjevanje sedaj že krepko 
presega lokalne okvire, saj so 
lani prispela vina iz 18 občin -
poleg našega območja pa tudi iz 
Brežic, Nove Gorice in Radgone. 
Lani je bila najnižja ocena 16,20 
in nobeden od vzorcev ni bil 
odklonjen. Podelili so 5 velikih 
zlatih, 58 zlatih, 95 srebrnih in 5 
bronastih priznanj. Pri zvrsteh 
je bila povprečna ocena 17,27. 
Poleg običajne je delovala tudi 
alternativna komisija sestavljena 
iz članov krožka degustatorjev, 
ki so bili pri ocenjevanju še 
strožji. Letos bodo nagrajenci 
prejeli tudi lepše medalje, saj so 
se odločili opustiti papirnate 
diplome in bodo podeljevali me
dalje, izdelane v steklu in kovini. 

Tudi letos bodo najbolje ocenje
nemu vinu normalne trgatve let
nika 97 namenili malo kristalno 
amforo, najvišje ocenjeno vino 
med vsemi vzorci pa prejme nas
lov šampion praznika vina 
Podgorci 98 in veliko kristalno 
amforo. Da bi ocenjevanje nale
telo na večji odmev tudi pri 
domačinih, je krajevna skupnost 
Podgorci razpisala nagrado za tri 
najboljše domače vinogradnike. 

Tudi letos v Podgorcih 
pričakujejo med 150 in 200 vzor
ci vin, kar je tudi za komisijo še 
sprejemljiva količina v dveh 
dneh ocenjevanja. Zbiranje 
vzorcev vina bo 21. aprila med 
15. in 20. uro v dvoranih v 
Podgorcih ter na zbirnih mestih 
od 16. do 18. ure. Vinogradniki 
lahko svoje vino oddajo pri 
F rančku Vrečarju, Ljutomerska 
cesta, Ormož; Frančku Gorja-
ku, Stanovno 48; Stanku Mar-

koviču, Cezanjevci 22; Maksu 
Gošnjaku, Vrazova 8, Ljutomer; 
Fel iksu Smolkoviču, Razkrižje 
23; Stanku Čur inu, Kog 15; 
Frančku Puklavcu, Obrez 76, in 
Slavku Valenku, Minoritski trg 
4, Ptuj. En vzorec vina 
predstavljajo štiri steklenice 
vina, opremljene s podatki o sor
ti in lastniku. Priložena mora 
biti tudi fotokopija analize vina. 
Če analiza ni opravljena, je 
potrebno priložiti še eno stekle
nico. Za predikatna vina pa je 
potrebna fotokopije deklaracije. 
Za vsak vzorec je treba prispeva
ti 3000 tolarjev, za vzorec bez 
analize pa še dodatnih 2000. 

Praznik vina in domačih jedi 
se bo nadaljeval prvi majski ko
nec tedna, ko bodo kulinarična 
razstava, razstava malih živali, 
pokušnja ocenjenega vina in vo
dene degustacije, za bolj športne 
udeležence pa kolesarski kros z 
gorskimi kolesi. Srečali se bodo 
tudi pridelovalci šipona in usta
novili klub ljubiteljev šipona. 

v k i 

L o v c i i z D o r n a v e in d o m a č i n i s e o g o r č e n i s p r a š u j e 
j o , k o g a m o t i u r e j e n a o k o l i c a 

Kulturni 
križem kražem 
S L O V E N S K A B I S T R I C A • V 
petek, 17. aprila, ob 17. uri bo v 
likovnih salonih gradu Slo
venska Bistrica odprtje razstave 
Izbor likovnih del Janeza Vidi-
ca. V kulturnem programu 
bodo sodelovali učenci glasbe
ne šole in delavci Zavoda za 
kulturo. O življenju in delu umet
nika bo govoril prof. dr. Sergej 
Vrišer. 
P T U J » V petek, 17. aprila, bo 
ob 19.30 v refektoriju minorits
kega samostana Viktorinov 
večer, na katerem bodo 
predstavili ljubljansko in mari
borsko škofijsko gimnazijo, or
kester in solisti glasbene šole v 
Zavodu sv. Stanislava iz Ljublja
ne pa bodo izvedli velikonočni 
koncert. 
L J U T O M E R O 06 17. do 21 . 
aprila bo medobmočno 
srečanje ljubiteljskih gledaliških 
skupin SV Slovenije in okrogla 
miza o problematiki gledališke 
dejavnosti. 
M E T L I K A • V soboto, 18. apri
la, bo popoldne državno 
srečanje tamburaških in man-
dolinskih skupin, na katerem z 
našega območja nastopajo 
tamburaši iz Cirkovc, Cirkula, 
Ormoža in Vidma. 
P T U J • V soboto, 18. aprila, bo 
v refektoriju minoritskega sa
mostana ob 18. uri predstavitev 
zbornika znanstvenega simpo
zija ob 1150-letnici posvetitve 
mestne cerkve in 850-letnici 
Konradove cerkve z naslovom 
Rujska župnijska cerkev sv. Ju
rija. 
S L O V E N S K A B I S T R I C A • V 
soboto, 18. aprila, ob 19. uri bo 
v viteški dvorani bistriškega 
gradu koncert mešanega 
pevskega zbora Društva upo
kojencev Slovenska Bistrica in 
gostov. 
S R E D I Š Č E O B D R A V I • V so
boto ob 20. uri bo gledališko-li
terarno društvo iz Ormoža pre
mierno izvedlo sodobno burko 
Marca Camolettija Strogo zaup
no v režiji Milivoja Žemljica. Pre
miera bo zaradi še vedno traja
joče obnove ormoškega doma 
kulture v Sokolani v Središču 
ob Dravi. 
A P A Č E • Dramska skupina iz 
Lovrenca bo v nedeljo, 19. apri
la, ob 19.30 odigrala komedijo 
Ščuke pa ni. 
P T U J • Zgodovinski arhiv Ru j 
vabi v torek, 21 . aprila, ob 14. 
uri v Mestno hišo na odprtje 
razstave fotografij o gradnji 
železniškega mostu na Ruju 
leta 1945, ki jih je arhivu podaril 
Dušan Marinšek. Ob odprtju 
razstave si boste lahko ogledali 
originalni film o gradnji mostu iz 
leta 1945, ki ga bo posebej za 
to priliko posodil filmski odde
lek Arhiva Republike Slovenije. 
P T U J • V galeriji sv. Jurija je na 
ogled razstava slik ljubiteljske
ga slikarja Andreja Božiča. 
K I N O P T U J • Ta teden je ob 
18. uri in ob 20.30 na sporedu 
film Bolje ne bo nikoli. Prihodnji 
teden bodo 21 . in 22. aprila 
vrteli ob 18. in 20. uri Austin Po-
wers, 23. do 26. aprila pa ob 18. 
in 20. uri Je ali ni. 

D O R N A V A / N E Z N A N I 

S T O R I L E C N A M E N O M A 

U N I Č I L SADIKE 

K r u t i p o s e g 

v n a r a v o 
č l a n i lovskega društva Dol

nji breg iz Dornave so pred kra
tk im saniral i opuščeno gramo
znico in v njej zasadili drevesa. 
Tako bi dobili lovskogojitveno 
oazo za divjad. Pri delu so jim 
pomagal i tudi člani drugih 
društev, saj so posadili 2200 sa
dik, sanacijo jame in sadike pa 
je financirala občina Dornava . 

Kot nam je povedal 
predsednik društva J anko Va-
lenko, so v četrtek nameravali 
posejati še deteljo, pri tem pa so 
opazili, da je nekdo drevje izpu
lil, mu porezal korenine in ga 
posadil nazaj v zemljo. Tako bi 
se drevje čez čas posušilo in lovci 
sploh ne bi vedeli zakaj. 
Ogorčeni Dornavčani in lovci se 
sprašujejo, komu je bilo to 
potrebno. 

M S 

ČRNA KRONIKA 
Z NOŽEM V PRSIH 
PO POMOČ 

v torek, 7. aprila, popoldne je pri 
eni od hiš ob regionalni cesti v 
Moškanjcih ustanovil osebni avto; 
vozil ga je moški, ki mu je v prsih 
tičal nož. Na njegovo prošnjo so 
brž poklicali reševalno vozilo in 
težko ranjenega odpeljali v ptujsko 
bolnišnico. Ugotovili so, da je ran
jenec 37-letni Roman J., zaposlen 
v zavodu na Smledniku. Zdravniki 
so se dva dni trudili, da njegovo 
življenje ni več viselo na nitki in je 
po operativnem posegu začel nor
malno okrevati. Kaj seje dogodilo? 
Policisti so tega dne na območju 
Ljutomera zadržali 16-letno N.A., ki 
je pobegnila iz prevzgojnega 
doma na Smledniku, in o tem ob
vestili dom. Od tam so potem pos
lali Romana J., da dekle pripelje 
nazaj, kar je tudi storil. Med vožnjo 
po regionalni cesti od Gorišnice 
proti Moškanjcem je dekle baje 
poskušalo pobegniti z izgovorom, 
da naj voznik ustavi, ker jo sili na 
bruhanje. Voznik je ustavil, vendar 
je dekletu pobeg preprečil in vozil 
naprej. Dekle je medtem izvleklo 
nož, ki ga je imelo skritega, in Ro
mana J. zabodlo v srednji predel 
prsnega koša. Omahnil je na vo
lan, vendar je avto še ustavil in 
dekle je pobegnilo. Voznik je zbral 
še toliko moči, da je pripeljal do 
prve hiše, kjer so poklicali pomoč. 
Dekle je medtem prišlo do ben
cinske črpalke, kjer je trdilo, enako 
tudi pozneje policistom, da jo je 
Roman J. hotel posiliti. Pozneje je 
to izjavo preklicalo, policisti pa so 
jo odpeljali v mariborsko bol
nišnico k specialistu za otroško 
psihiatrijo. Po neuradnih podatkih 
naj bi bil to dekletov že drugi beg iz 
zavoda na Smledniku, pa tudi za-
bosti z nožem naj bi bilo že enkrat 
prej poskušalo nekega moškega. 

VOZNIK IN 
SOPOTNICI RANJENI 

Po Korenski cesti skozi Spodnji 
Duplek je v ponedeljek, 6. aprila, 
okoli 21 . ure vozil osebni avto 39-
letni Jože B. iz Zgornje Veličine, 
občina Lenart. V nepreglednem 
ovinku je vanj trčil z osebnim avto
mobilom 40-letni Ivan T. iz Dvorjan, 
ki je v ovinku zapeljal na nasprotni 
vozni pas. V trčenju so bili ranjeni 
voznik Jože B. in njegovi sopotnici 
38-letna Marija B. in 15-letna A.B. 

DIJAK IZ ORMOŽA 
HUDO RANJEN 

Na prehodu za pešce v Cankar
jevi ulici v Ljutomeru je v ponedel
jek, 6. aprila, nekaj po 13. uri 58-let-
ni Janez F. iz Spodnjega Ka-
menščaka z osebnim avtomobilom 
zadel 15-letnega dijaka I.C. iz 
Ormoža in ga hudo ranil. 

PREHITEVAL ČEZ 
NEPREKINJENO ČRTO 

v sredo, 8. aprila, zjutraj je po 
magistralni cesti od Lenarta proti 
Mariboru vozil osebni avto 26-letni 
Slavko F. iz Črešnjevcev. Na 
ravnem delu cestišča zunaj naselja 
Zamarkova je hotel prehiteti avto 
pred seboj. Pri tem je prevozil nep
rekinjeno črto na nasprotni vozni 
pas in trčil v katrco, ki jo je nasproti 
vozil 28-letni Peter K. iz Pesnice. 
Katrco je odbilo v varovalno ogra
jo, voznik pa je bil pri tem huje ran
jen. 

S PADALOM NA 
STREHO HIŠE 

v nedeljo, 5. aprila, se je na leta
lišču v Moškanjcih 29-letni Bojan J. 
iz Sedlaška po opravljenem tečaju 
še usposabljal s padalom. Pred 
doskokom ga je nenadni sunek 
vetra odnesel proti hišam v 
Moškanjcih, kjer je pristal na strehi 
ene od hiš, pri tem pa se je poško
doval. 

PO PRETEPU ŠE 
STREL V NOGO 

Pred nočnim lokalom Royal v 
Kidričevem sta se v sredo, 8. apri
la, okoli 2. ure stepla 35-letni Anton 
D. in 23-letni Igor L. Med pretepom 
je Anton izvlekel iz žepa napravo 
za izstreljevanje malokalibrskih na
bojev v obliki nalivnega peresa in 
Igorja ustrelil v nogo. Zaradi težje 
poškodbe se je Igor moral zateči 
po pomoč v ptujsko bolnišnico. 

Anton pa se bo moral zagovarjati 
pred sodnikom. 

DELOVNA NEZGODA V 
IMPOLU 4 

v podjetju Impol v Slovenski 
Bistrici sta prejšnji teden vzdrževal
ca, 23-letni Matjaž R. in njegov so
delavec Franc Š., opravljala 
pripravljalna sanacijska dela na 
stiskalnici v obratu za izdelavo alu
minijskih profilov. Pri tem sta od-
montirala merilno napravo. Matjaž 
je z glavnega nosilnega vijaka odvil 
vijaka dveh nosilnih objemk, Franc 
pa je pripravljal dvigalo za dvig 
težjega železnega okvirja. Zaradi 
teže se je okoli 3 metre dolga 
železna konstrukcija zanihala proti 
t lom, pri tem je stisnila glavo Mat
jaža R. ob vijak in ga hudo ranila. 

VLOM V GOSTINSKI 
LOKAL 

v noči na sredo, 8. aprila, je nez
nanec vlomil v gostinski lokal Digo 
har v Miklavžu pri Ormožu. Odne
sel je predvsem žgane pijače in ci
garete ter s tem lastnika oškodoval 
za okoli 50.000 tolarjev. 

VLOMILCI IZPRAZNILI 
TRI BLAGAJNE 

v noči na četrtek, 9. aprila, so 
neznanci v Ruju izvršili tri vlome ir 
povsod je bil cilj železna blagajna 
Na Zadružnem trgu so vlomili v 
poslovni center Surovine in î  
železne blagajne odnesli okol! 
90.000 tolarjev gotovine. Vlomljene 
je bilo tudi v prostore Oddelka 
kmetijstvo, gozdarstvo in prehrane 
ter Komisije za vozniške izpite ^ 
Upravni enoti Ru j , kjer so v kovins
ki blagajni našli in ukradli okol 
20.000 tolarjev. Potem so obiskal 
še prodajalno Prehrane 
Slomškovem trgu, v pisalni nniz 
našli ključ, z njim odklenili blagajn' 
in iz nje odnesli kar 420.000 tola^ 
jev, v skladišču pa so se založili š' 
s cigaretami. S tem so prodajaln' 
oškodovali za okoli pol milijona to 
larjev. Policisti za vlomilci poizve 
dujejo. 

RODILE SO - ČESTITA-
.\10: Lidija Domjan, 
Goričak 58, Zavrč - Luka; 
Jt)žica Avguštin, Lovrenc 
66 - Aljaža; Marija Peki ar, 
\ c l ika Narnica 125, Zg. 
Leskovec - Sandija; Marija 
Dajčman, Na hribu 2, Ptuj 
- dečka. 

POROKA: Stanko Kostan-
jevec in Sonja Ozmec, 
Voikmerjeva cesta 30, Piuj. 

U M R L I SO: Marija 
Bezjak, roj. Šneberger, Ki
car 143, :t: 1912, t 3. april 
1998; Alojzij Prelog, Za
gorje 13, 1927, t 5. aprila 
1998; Jožef Ridop, Vodran-
ci 2, -'i: 1942, t 4. aprila 
1998; Miran Eladung, * 
1968, t 2. aprila 1998; 
Franc Klajžar, Hlaponci 
16,^1- 1924, t 3. aprila 1998; 
Marija Petek, roj. Kikel, 
Ul. Lackove čete 4, Ptuj , * 
1922, t 6. aprila 1998; Ma
rija Bračič, roj. Bolčevič, 
Ul. prvega maja 8, Ptuj , ^ 

1927, t 3. aprila 1998; 
Franc Gajšt, Podlože 55, * 
1928, t 4. aprila 1998; Ana 
Glaser, roj. Jus, Dolena 52, 

1912, t 6. aprila 1998; 
Ivan Zagoršek, Spodnji Ve
lo vlek 43, î- 1959, t 5. apri
la 1998; Jožef Korošec, 
Ribiška pot 12, Ptuj , * 
1937, t 7. aprila 1998; Mar
tin Šprah, Industrijsko na
selje 2, K i d r i č e v o , 1 9 3 1 , t 
4. aprila 1998; Alojz Pavli-
nič, Sakušak 19/a, î: 1938, t 
8. aprila 1998; Marija 
Haložan, Breg 60, 1908, t 
7. aprila 1998; Terezija 
Hrnec, roj. Krušič, Sed-
lašek 14, <:U916, t 8. aprila 
1998; Franc Prelog, Sobe
tinci 15,-i: 1922, t 9. aprila 
1998. 
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